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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT
05 / 2024

ASSISTENTS

Alcalde–president:
JORDAN FARNÓS, JORDI

Regidors i regidores:
ABELLÓ GINER, MARGARITA
ARNAU CASTRO, SERGI
BEL ALEMANY, LLUÍS
BEL GUERRERO, MARIA DOLORS
BEL HOMEDES, JAUME
BONFILL MORENO, JOAN CARLES
CABALLÉ TUDÓ, MARIA PILAR
CARDONA IBAÑEZ, YOLANDA
GRAU FERRER, VÍCTOR
LLEIXÀ FORTUÑO, MAR
OLOGARAY ARASA, ÒSCAR
PEDRET PIJOAN, ROGER
REHUES GRAU, ANNA
RIPOLL CASTELLÓ, MÒNICA
ROIGÉ PEDROLA, MERITXELL
RUPÉREZ MONREAL, SÒNIA
SOROLLA DURÁN, JORDI
TOMÀS AUDÍ, DOMINGO 
VALLESPÍ CERVETO, JOSÉ FRANCISCO
VIÑA ARIÑO, MARIA JESÚS

Secretari accidental:
GARCIA EGEA, MANUEL

Tortosa,  essent  les  divuit  hores del  dia  quatre  de
març de  dos  mil  vint-i-quatre,  prèvia  convocatòria
girada  a  l'efecte,  es  reuneixen  en  primera
convocatòria  al  Saló  de  Sessions  de  la  casa
consistorial,  els  membres  de  l'Excel·lentíssim
Ajuntament de Tortosa que al marge es relacionen,
a  l’objecte  de  realitzar  sessió ordinària sota  el
següent

ORDRE DEL DIA

I. PART RESOLUTIVA

SECRETARIA

01 – Aprovació, si s'escau, de les següents actes:

- Ordinària 01/2024, de 08 de gener.
- Extraordinària i urgent 02/2024, de 09 de gener.
- Extraordinària i urgent 03/2024, de 29 de gener.

ATENCIÓ A LES PERSONES I ACCIÓ CÍVICA I COMUNITÀRIA

02 – Dictamen de proposta d’acord per a la creació del Consell sectorial de participació ciutadana de la
gent gran.

03 – Dictamen de proposta d’acord per a la renovació de la composició del Consell sectorial de participació
ciutadana de serveis socials.

04 – Dictamen de proposta d’acord per a la renovació de la composició del Consell sectorial de participació
ciutadana de les dones.
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05 – Dictamen de proposta d’acord per a la renovació de la composició del Consell sectorial de participació
ciutadana LGTBI.

06 – Dictamen de proposta d’acord per a la renovació de la composició del Consell sectorial de participació
ciutadana de salut.

GOVERNANÇA MUNICIPAL

07 –  Dictamen de proposta d’acord d’aprovació de la declaració d’especial interès o utilitat municipal,
relativa a diverses construccions, instal·lacions o obres i de l’atorgament de la corresponent bonificació en
la quota tributària de l’impost sobre construccions, instal·lacions i obres.

08 – Dictamen de proposta d'acord per a sancionar infraccions establertes a la Llei sobre la tinença de
gossos considerats potencialment perillosos, expedient 2023-GOV-K0402-000512.

09 –  Dació  de  compte  de  l’informe  sobre  l’estabilitat  pressupostària  i  sostenibilitat  financera  de
l’Ajuntament de Tortosa i el seu grup de consolidació corresponent al quart trimestre de 2023.

PLANIFICACIÓ DEL TERRITORI

10 – Dictamen de proposta d’acord d’aprovació del conveni de col·laboració i encàrrec de gestió a signar
entre l’Agència de l’Habitatge de Catalunya i l’Ajuntament de Tortosa relatiu a l’oficina local d’habitatge
situada en aquest municipi de Tortosa, pels anys 2024-2027.

11 –  Dictamen de proposta d’acord d’aprovació del conveni de col·laboració a signar entre l’Agència de
l’Habitatge de Catalunya i l’Ajuntament de Tortosa relatiu al programa de mediació per al lloguer social
d’habitatges, per a l’any 2024.

12 –  Dictamen de proposta d’acord d’aprovació de l’acta de les operacions de delimitació entre els termes
municipals d’Aldover i Tortosa.

GESTIÓ DE L’ESPAI PÚBLIC

13 – Dictamen de proposta d’acord d’aprovació del manteniment de les tarifes del servei d’Auto-Taxi de
Tortosa per a l’any 2024.

14 – Dictamen de proposta d’acord de correcció d’errada de material observada en la fórmula de revisió de
preus de la prestació P1 del contracte «Subministrament energètic i servei integral de l’enllumenat públic i
del sistema semafòric del municipi de Tortosa».

PROPOSTES GRUPS MUNICIPALS 

15 – Proposta del grup municipal Junts per Tortosa–Compromís Municipal (CM) de suport a la pagesia
catalana.

16 – Proposta dels grups municipals Movem Tortosa–Partit dels Socialistes de Catalunya–Candidatura de
progrés  (MT-PSC-CP)  i  Esquerra  Republicana  de  Catalunya–Acord  Municipal  (ERC-AM) en suport  de  la
pagesia.

17 – Proposta del grup municipal Candidatura d’Unitat Popular Tortosa–Alternativa Municipalista (CUP-
AMUNT)  de  suport  a  la  mobilització  de  la  pagesia  davant  la  crisi  del  sector  agrari  i  la  necessitat  de
polítiques per a la sobirania alimentària.

18 – Proposta dels grups municipals Movem Tortosa–Partit dels Socialistes de Catalunya–Candidatura de
progrés  (MT-PSC-CP)  i  Esquerra  Republicana  de  Catalunya–Acord  Municipal  (ERC-AM)  per  a  la
commemoració del dia internacional de les dones – 8M 2024.

II. PART NO RESOLUTIVA

19  – Dació de compte dels extractes dels acords adoptats per  la Junta de Govern Local i  resolucions
d’Alcaldia:
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a) Extractes Junta de Govern Local:

- 04/2024, de 22/01/2024 – ordinària.
- 05/2024, de 19/01/2024 – extraordinària i urgent.
- 06/2024, de 29/01/2024 – ordinària.
- 07/2024, de 05/02/2024 – ordinària.
- 08/2024, de 12/02/2024 – ordinària.
- 09/2024, de 18/02/2024 – extraordinària i urgent.

b) Resolucions de l’Alcaldia:

- De la 4558/2023 a la 4677/2023.
- De la 01/2024 a la 316/2024.

20 – Informes de l’Alcaldia. 

21 – Control dels òrgans de la corporació:

a) Mocions.
b) Precs.
c) Preguntes.

Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt bona tarda a tots, regidors i regidores, iniciem està sessió ordinària del mes, del ple de març, avui
dilluns dia 4 de març del 2024.”

*-*-*

El president declara oberta la sessió i procedeix a tractar els punts inclosos a l'ordre del dia:

I. PART RESOLUTIVA

SECRETARIA

01 – Aprovació, si s'escau, de les següents actes:

- Ordinària 01/2024, de 08 de gener.
- Extraordinària i urgent 02/2024, de 09 de gener.
- Extraordinària i urgent 03/2024, de 29 de gener.

*-*-*

El consistori,  per unanimitat de tots els membres presents a la sessió,  acorda aprovar-les i  ordenar la
transcripció al llibre d’actes. 

ATENCIÓ A LES PERSONES I ACCIÓ CÍVICA I COMUNITÀRIA

02 -  DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD PER A LA CREACIÓ DEL CONSELL SECTORIAL DE PARTICIPACIÓ
CIUTADANA DE LA GENT GRAN.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte: 

“El Ple d’aquest Ajuntament, en sessió de data 4 de maig de 2015 va aprovar el Reglament municipal de
participació ciutadana, que revela el compromís de l’Ajuntament davant la ciutadania per a fomentar la
participació democràtica i la transparència en els assumptes públics locals. 

El Reglament preveu eines de participació social en l’elaboració i l’avaluació de les polítiques públiques així
com la participació individual i associativa en els àmbits cívic, social, cultural, econòmic i polític, amb ple
respecte als principis de pluralisme, lliure iniciativa i autonomia.
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La secció Tercera del Reglament preveu la creació de consells  de participació ciutadana sectorials en
temes concrets d’interès per a la Ciutat.

En els darrers anys, la dimensió i el pes del segment de la població que representen les persones grans ha
experimentat una gran transformació, en el marc de l’actual realitat demogràfica, per tant entre d’altres
mesures, es convenient disposar de canals estructurats de participació ciutadana de les persones grans
del municipi, com ho son els instruments previstos en el Reglament municipal de participació ciutadana.

L’Alcaldia, mitjançant Decret núm. 264/2024 de 25 de gener de 2024, ha resolt la incoació d’un expedient
per a la creació del Consell municipal sectorial de participació ciutadana de la gent gran.

S’ha instruït aquest expedient des del Departament d’Acció Social de l’Àrea d’atenció a les persones i acció
cívica i comunitària, en el que es disposa de l’informe emès al respecte pel Director de l’Àrea.

L’article 38.3 del Reglament municipal de participació ciutadana disposa que la constitució dels Consells
sectorials  s’efectua a  proposta  de l’Alcaldia  i  la  seva composició  ve  determinada per  l’article  39è de
l’esmentat Reglament.

La creació d’aquests òrgans de participació serà per acord del Ple Municipal.

La Comissió d’atenció a les persones i acció cívica i comunitària, reunida en data 22 de febrer de 2024, ha
dictaminat favorablement aquesta proposta.

Al Ple de l’Ajuntament es proposa el següent acord:

Primer.- Crear el Consell municipal sectorial de participació ciutadana de la gent gran. 

Segon.- Aprovar la següent composició del Consell sectorial de participació ciutadana de la gent gran:

• President.- L’alcalde de la Ciutat, Jordi Jordan i Farnós
• En representació de les entitats de l’àmbit sectorial objecte d’aquest expedient:

○ Associació de gent gran i de l’esplai del Temple
○ Associació de gent gran Tortosa “L’Esplai”
○ Casal Regurenc de jubilats i pensionistes
○ Associació de jubilats i pensionistes de Bítem

• En representació dels grups polítics municipals representants al Ple:

○ Mònica  Ripoll  i  Castelló,  com  a  titular  i  Joan  Carles  Bonfill  i  Moreno,  com  a  substitut,  en
representació de JuntsxTortosa.

○ Francesc Vallespí i Cerveto, com a titular i Victor Grau Ferré, com a substitut, en representació
de Movem Tortosa.

○ Josep  Rodriguez  i  Rodriguez,  com a  titular  i  Monserrat  Ingla  i  Torné,  com  a  substituta,  en
representació d’ Esquerra Republicana de Catalunya.

○ Sergi Arnau i Castro, coma titular i Selene Alberich i Bosch, com a substituta, en representació
de la CUP.

• Com a persones d’especial rellevància i representació en l’àmbit sectorial objecte d’aquest expedient :

○ Gràcia Garcia Bernal
○ Amanda Gisbert i Llangostera
○ Josep Borrell i Forés
○ Ramon Castells i Ferré

Tercer.- Notificar el present acord a les persones interessades.”

*-*-*
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Intervenció del Sr. Alcalde

“Passem al següent apartat, en este cas d'Atenció a les persones, Acció Cívica i Comunitària. I aquí hi ha
cinc punts que, tal i com hem acordat en Junta de portaveus, els debatrem de manera global perquè es
tracta de la renovació i també de la creació de diferents consells sectorials de participació ciutadana.
Precisament, el punt 2 és, per primera vegada a la nostra ciutat o al nostre Ajuntament, la creació d'un
Consell  Sectorial  de Participació Ciutadana,  relacionat amb la gent gran. I  tenim el  tercer punt que fa
referència a la renovació del Consell de Participació Ciutadana de Serveis Socials. El punt número 4 fa
referència també, en este cas, a la renovació del Consell vinculat a les dones. El punt cinquè fa referència
al Consell  de Participació Ciutadana relacionat amb la comunitat LGTBI,  i  el  punt sisè fa referència al
Consell de Participació Ciutadana de la Salut. 

Tots estòs consells de participació ciutadana es creen o es renoven en funció del reglament actualment
vigent, on hi ha representació de tots els grups municipals, on hi ha també participació de les diferents
entitats  o  associacions  que  vulguen  formar  part  i  que  s'han  elegit  entre  elles,  i  també  en  persones
vinculades i d'especial rellevància sobre està qüestió. Per tant, passaríem a dictaminar estòs punts. Té la
paraula el senyor Sergi Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, senyor alcalde. Bé, primer de tot volem enviar un missatge de suport al poble palestí i denunciar
novament el genocidi i l'apartheid que està patint Palestina a mans de l'Estat d'Israel. 

Dit això, amb relació als punts de l'ordre del dia, celebrem i considerem molt positiva la creació del Consell
de  la  Gent  Gran.  Votarem a  favor  de  tots  els  punts,  però,  com sempre,  fem les  mateixes  reflexions.
Entenem que cal un canvi de dinàmica en els consells de participació i esperem que siguen les temàtiques
que esperem que es tracten i les decisions que es prenen siguen vinculants i no tan sols consultives. De
fet, proposem que hi hagi una certa dotació econòmica per a tirar endavant projectes que puguen sorgir
dels diferents consells. Tampoc no estem d'acord en el fet que la composició es basi en el Reglament de
Participació Ciutadana i creiem que això s'ha de modificar perquè, per exemple, una entitat o un col·lectiu
com Vaga Feminista, que no té un NIF, queda fora de la composició del Consell de Dones, tot i la gran
tasca en l'àmbit feminista que desenvolupen a la nostra ciutat, i sense posar en dubte la idoneïtat de les
persones d'especial rellevància i representació sectorial en els diferents àmbits, tampoc no queda clar el
procés, de fet, que és escollit directament per l'alcaldia o pel govern municipal, i entenem que això no és
prou representatiu o participatiu, i caldria repensar el model. Però, així i tot, hi votem a favor.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyor Arnau, té la paraula, senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Moltes gràcies, per manifestar el nostre vot favorable, ja que evidentment estòs consells de participació i
els seus respectius reglaments els compartim. De fet, parteixen del Reglament de Participació Ciutadana
aprovat i portat a terme per part del nostre govern. I evidentment, estem absolutament a favor que es
portin a terme i  esperem que es convoquin i  tinguen el funcionament que mereixen estòs consells  de
participació.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies. Tindrem en compte totes les consideracions que se mos fan arribar. La idea d'este govern
és que realment siguen consells de participació ciutadana que, per tant, es convoquen, com a mínim no?, i
com diu  el  mateix  reglament,  una vegada cada sis  mesos  i  que realment  siguen eines de debat,  de
participació.  El  criteri  d'elegir  les  persones  ha sigut,  com els  comentava,  més enllà  del  que marca el
reglament de participació amb relació a totes les entitats que han fet un procés intern de triar-se entre
elles  i ha hagut voluntat de poder participar i les persones de rellevància amb relació a aquests temes,
també s'ha intentat buscar diversitat d'edat o diversitat d'experiències perquè puguen enriquir el debat en
tots i cadascun d'estos àmbits de participació. Per tant, entenc que s'aprova per unanimitat, des del punt
dos al punt sisè, la composició i la creació de tots els diferents consells de participació sectorial a la nostra
ciutat.” 
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*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

03  -  DICTAMEN  DE  PROPOSTA  D’ACORD  PER  A  LA  RENOVACIÓ  DE  LA  COMPOSICIÓ  DEL  CONSELL
SECTORIAL DE PARTICIPACIÓ CIUTADANA DE SERVEIS SOCIALS.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte: 

«El Ple d’aquest Ajuntament, en sessió de data 4 de maig de 2015 va aprovar el Reglament municipal de
participació ciutadana, que revela el compromís de l’Ajuntament davant la ciutadania per a fomentar la
participació democràtica i la transparència en els assumptes públics locals 

El Reglament preveu eines de participació social en l’elaboració i l’avaluació de les polítiques públiques així
com la participació individual i associativa en els àmbits cívic, social, cultural, econòmic i polític, amb ple
respecte als principis de pluralisme, lliure iniciativa i autonomia.

La secció Tercera del Reglament preveu la creació de consells  de participació ciutadana sectorials en
temes concrets d’interès per a la Ciutat.

La Llei 12/2007, d’11 d’octubre, de serveis socials, desplega la figura dels consells municipals de serveis
socials com a òrgans de participació comunitària per a l’assessorament i la consulta en matèria de serveis
socials en els municipis. És en aquest escenari competencial on es va crear el consell de participació de
serveis socials

El Ple municipal, reunit en sessió ordinària de data 4 d’abril de 2016 va acordar la creació del consell
sectorial de participació ciutadana de serveis socials.

L’Alcaldia, mitjançant Decret núm. 262/2024 de 25 de gener de 2024, ha resolt la incoació d’un expedient
per a la renovació del Consell municipal sectorial de participació ciutadana de serveis socials.

S’ha instruït aquest expedient des del Departament d’Acció Social de l’Àrea d’atenció a les persones i acció
cívica i comunitària, en el que es disposa de l’informe emès al respecte pel Director de l’Àrea.

L’article 38.3 del Reglament municipal de participació ciutadana disposa que la constitució dels Consells
sectorials  s’efectua a  proposta  de l’Alcaldia  i  la  seva composició  ve  determinada per  l’article  39è de
l’esmentat Reglament.

La renovació de la composició d’aquests òrgans de participació serà per acord del Ple Municipal.

La Comissió d’atenció a les persones i acció cívica i comunitària, reunida en data 22 de febrer de 2024, ha
dictaminat favorablement aquesta proposta.

Al Ple de l’Ajuntament es proposa el següent acord:

Primer.- Renovar la composició del Consell municipal sectorial de participació ciutadana de serveis socials. 

Segon.-  Aprovar  la  següent  nova composició del  Consell  sectorial  de participació ciutadana de serveis
socials:

• President.- L’alcalde de la Ciutat, Sr. Jordi Jordan i Farnós, o persona amb qui delegui
• En representació de les entitats de l’àmbit sectorial de la serveis socials:

◦ Càritas Interparroquial Tortosa.
◦ Grup Esplai Blanquerna.
◦ Fundació Privada Tutelar de les Terres de l’Ebre.
◦ Atzavava Arrels.

• En representació dels grups polítics municipals representants al Ple:
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◦ Mònica Ripoll i Castelló, com a titular i Oscar Ologaray i Arasa, com a substitut, en representació
de JuntsxTortosa.

◦ Dolors  Bel  i  Guerrero,  com  a  titular  i  Francesc  Vallespí  i  Cerveto,  com  a  substitut,  en
representació de Movem Tortosa.

◦ Ernest Redó  i Querol, com a titular i Lluïsa Forés  Tallada, com a substituta, en representació
d’Esquerra Republicana de Catalunya.

◦ Sergi Arnau i Castro, coma titular i Selene Alberich i Bosch, com a substituta, en representació
de la CUP.

• Com a persones d’especial rellevància i representació en l’àmbit sectorial dels serveis socials:

◦ Francesca Gomis i Miquel
◦ Cinta Estrada i Ferrando
◦ Agustí Adell i Gisbert 
◦ Jordi Bonilla i Marti

Tercer.- Notificar el present acord a les persones interessades.».

*-*-*

Els punts 02, 03, 04, 05 i 06, es van debatre conjuntament al punt número 02.
Debat conjunt, votació per separat.

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

04 - DICTAMEN  DE  PROPOSTA  D’ACORD  PER  A  LA  RENOVACIÓ  DE  LA  COMPOSICIÓ  DEL  CONSELL
SECTORIAL DE PARTICIPACIÓ CIUTADANA DE LES DONES.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte: 

«El Ple d’aquest Ajuntament, en sessió de data 4 de maig de 2015 va aprovar el Reglament municipal de
participació ciutadana, que revela el compromís de l’Ajuntament davant la ciutadania per a fomentar la
participació democràtica i la transparència en els assumptes públics locals. 

El Reglament preveu eines de participació social en l’elaboració i l’avaluació de les polítiques públiques així
com la participació individual i associativa en els àmbits cívic, social, cultural, econòmic i polític, amb ple
respecte als principis de pluralisme, lliure iniciativa i autonomia.

La secció Tercera del Reglament preveu la creació de consells  de participació ciutadana sectorials en
temes concrets d’interès per a la Ciutat.

L’article 6è de la Llei Llei 17/2015, del 21 de juliol, d'igualtat efectiva de dones i homes, defineix com
funcions del ens locals de Catalunya, entre d’altres:

- Estudiar  i  detectar  les mancances i  les  necessitats de les  dones,  per  a complir  les  finalitats  
d’aquesta llei  dins de llur  àmbit  territorial,  comptant  amb la col·laboració de les associacions  
de dones.

- Crear i adequar els mecanismes necessaris per a integrar la transversalitat de la perspectiva de 
gènere en llurs actuacions polítiques.

L’aplicació de les  mesures que donin  cobertura  a aquestes exigències  normatives,  té,  en l’àmbit  dels
municipis, un plus d’interès per la importància del paper dels ens locals en base a la seva proximitat i
protagonisme amb la ciutadania.

La disposició d’un consell municipal de participació ciutadana de les dones és un instrument adequat per a
donar cobertura a aquestes exigències normatives.

El Ple municipal, reunit en sessió ordinària de data 13 de juny de 2022 va acordar la creació del consell
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sectorial de participació ciutadana de les dones.

L’Alcaldia, mitjançant Decret núm. 263/2024 de 25 de gener de 2024, ha resolt la incoació d’un expedient
per a la renovació del Consell municipal sectorial de participació ciutadana de les dones.

S’ha instruït aquest expedient des del Departament d’Acció Social de l’Àrea d’atenció a les persones i acció
cívica i comunitària, en el que es disposa de l’informe emès al respecte pel Director de l’Àrea.

L’article 38.3 del Reglament municipal de participació ciutadana disposa que la constitució dels Consells
sectorials  s’efectua a  proposta  de l’Alcaldia  i  la  seva composició  ve  determinada per  l’article  39è de
l’esmentat Reglament.

La renovació de la composició d’aquests òrgans de participació serà per acord del Ple Municipal.

La Comissió d’atenció a les persones i acció cívica i comunitària, reunida en data 22 de febrer de 2024, ha
dictaminat favorablement aquesta proposta.

Al Ple de l’Ajuntament es proposa el següent acord:

Primer.- Renovar la composició del Consell municipal sectorial de participació ciutadana de les dones. 

Segon.- Aprovar la següent nova composició del Consell sectorial de participació ciutadana de les dones:

• President.- L’alcalde de la Ciutat,  Jordi Jordan i Farnós, o persona amb qui delegui
• En representació de les entitats de l’àmbit sectorial objecte d’aquest expedient:

○ Associació de dones “Barri del Roser”
○ Associació de dones “La Unió”
○ Associació de dones de Jesús
○ Associació de dones dels Reguers

• En representació dels grups polítics municipals representants al Ple:

○ Yolanda Cardona i Ibañez, com a titular i Anna Rehues i Grau, com a substituta, en representació
de JuntsxTortosa.

○ Dolors Bel i Guerrero, com a titular i Marga Abelló i Giner, com a substituta, en representació de
Movem Tortosa.

○ Alina  Ciurescu,  com a titular  i  Hamida Lasri  Hassani, com a substituta,  en representació d’
Esquerra Republicana de Catalunya.

○ Selene Alberich i Bosch, coma titular i Eva Vazquez Bonavila, com a substituta, en representació
de la CUP.

• Com a persones d’especial rellevància i representació en l’àmbit sectorial objecte d’aquest expedient:

○ Trini Lleixà i Lombarte
○ Sílvia Tejedor i Barrios
○ Chaymae El Ouahi
○ Montse Castellà i Espuny

Tercer.- Notificar el present acord a les persones interessades.».

*-*-*

Els punts 02, 03, 04, 05 i 06, es van debatre conjuntament al punt número 02.
Debat conjunt, votació per separat.

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.
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05  -  DICTAMEN  DE  PROPOSTA  D’ACORD  PER  A  LA  RENOVACIÓ  DE  LA  COMPOSICIÓ  DEL  CONSELL
SECTORIAL DE PARTICIPACIÓ CIUTADANA LGTBI.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte: 

«El Ple d’aquest Ajuntament, en sessió de data 4 de maig de 2015 va aprovar el Reglament municipal de
participació ciutadana, que revela el compromís de l’Ajuntament davant la ciutadania per a fomentar la
participació democràtica i la transparència en els assumptes públics locals. 

El Reglament preveu eines de participació social en l’elaboració i l’avaluació de les polítiques públiques així
com la participació individual i associativa en els àmbits cívic, social, cultural, econòmic i polític, amb ple
respecte als principis de pluralisme, lliure iniciativa i autonomia.

La secció Tercera del Reglament preveu la creació de consells  de participació ciutadana sectorials en
temes concrets d’interès per a la Ciutat.

L’article 6è de la Llei 11/2014 del 10 d’octubre, per a garantir els drets de lesbianes, gais, bisexuals,
transgèneres  i  intersexuals  i  per  a  eradicar  l’homofòbia,  bifòbia  i  la  transfòbia,  defineix  els  principis
orientadors que han de regir l’actuació dels poders públics i per tant, dels ens locals en relació amb les
persones lesbianes, gais, transgèneres, bisexuals, i intersexuals. Entre aquests principis s’inclou emparar
la participació, la no invisibilització i la representació de les persones LGTBI.

L’aplicació  de  les  mesures  que  donin  cobertura  a  aquests  principis  orientadors,  té,  en  l’àmbit  dels
municipis, un plus d’interès per la importància del paper dels ens locals en base a la seva proximitat i
protagonisme amb la ciutadania.

La creació i posta en marxa d’un consell de participació ciutadana LGTBI és un instrument adequat per a
donar cobertura a aquest principi orientador, per la diversitat sexual, afectiva i de gènere.

El Ple municipal, reunit en sessió ordinària de data 4 d’octubre de 2021 va acordar la creació del consell
sectorial de participació ciutadana lgtbi.

L’Alcaldia, mitjançant Decret núm. 260/2024 de 25 de gener de 2024, ha resolt la incoació d’un expedient
per a la renovació del Consell municipal sectorial de participació ciutadana lgtbi.

S’ha instruït aquest expedient des del Departament d’Acció Social de l’Àrea d’atenció a les persones i acció
cívica i comunitària, en el que es disposa de l’informe emès al respecte pel Director de l’Àrea.

L’article 38.3 del Reglament municipal de participació ciutadana disposa que la constitució dels Consells
sectorials  s’efectua a  proposta  de l’Alcaldia  i  la  seva composició  ve  determinada per  l’article  39è de
l’esmentat Reglament.

La renovació de la composició d’aquests òrgans de participació serà per acord del Ple Municipal.

La Comissió d’atenció a les persones i acció cívica i comunitària, reunida en data 22 de febrer de 2024, ha
dictaminat favorablement aquesta proposta.

Al Ple de l’Ajuntament es proposa el següent acord:

Primer.- Renovar la composició del Consell municipal sectorial de participació ciutadana lgtbi. 

Segon.- Aprovar la següent nova composició del Consell sectorial de participació ciutadana lgtbi:

• President.- L’alcalde de la Ciutat, Sra. Jordi Jordan i Farnós, o persona amb qui delegui
• En representació de les entitats de l’àmbit sectorial lgtbi:

○ Associació cultural i LGTBIQ+ Okay Productions.

• En representació dels grups polítics municipals representants al Ple:

○ Domingo Tomàs i Audí , com a titular i Lluís Bel i Alemany, com a substitut, en representació de
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JuntsxTortosa.
○ Jaume Bel i Homedes, com a titular i Victor Grau i Ferré, com a substitut, en representació de

Movem Tortosa.
○ Roger Rodriguez-Maimón i Ripoll, com a titular i Ma José Llamosí  i Pino, com a substituta, en

representació d’ Esquerra Republicana de Catalunya.
○ Selene Alberich i Bosch, coma titular i Sergi Arnau i Castro, com a substitut, en representació de

la CUP.

• Com a persones d’especial rellevància i representació en l’àmbit sectorial lgtbi:

○ Natàlia Gabarró i Llatse 
○ Viqui Maigi Barreda
○ Alejandro Espuny
○ Jose Andreu Galiana

Tercer.- Notificar el present acord a les persones interessades.».

*-*-*

Els punts 02, 03, 04, 05 i 06, es van debatre conjuntament al punt número 02.
Debat conjunt, votació per separat.

*-*-*
Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

06  -  DICTAMEN  DE  PROPOSTA  D’ACORD  PER  A  LA  RENOVACIÓ  DE  LA  COMPOSICIÓ  DEL  CONSELL
SECTORIAL DE PARTICIPACIÓ CIUTADANA DE SALUT.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte: 

«El Ple d’aquest Ajuntament, en sessió de data 4 de maig de 2015 va aprovar el Reglament municipal de
participació ciutadana, que revela el compromís de l’Ajuntament davant la ciutadania per a fomentar la
participació democràtica i la transparència en els assumptes públics locals. 

El Reglament preveu eines de participació social en l’elaboració i l’avaluació de les polítiques públiques així
com la participació individual i associativa en els àmbits cívic, social, cultural, econòmic i polític, amb ple
respecte als principis de pluralisme, lliure iniciativa i autonomia.

La secció Tercera del Reglament preveu la creació de consells  de participació ciutadana sectorials en
temes concrets d’interès per a la Ciutat.

L’article  52  de  la  Llei  18/2009,  del  22  d’octubre,  de  salut  pública  de  Catalunya  determina  que  els
ajuntaments, d’acord amb les competències que els atribueixen la Llei 15/1990, d’ordenació sanitària de
Catalunya, i el Decret legislatiu 2/2003, del 28 d’abril, pel qual s’aprova el text refós de la Llei municipal i
de règim local de Catalunya, i la normativa sanitària específica, són competents per a prestar els serveis
mínims en matèria de salut pública. És en aquest escenari competencial on es planteja la disposició d’un
consell de participació ciutadana de salut.

El Ple municipal, reunit en sessió ordinària de data 28 de juliol de 2022 va acordar la creació del consell
sectorial de participació ciutadana salut.

L’Alcaldia, mitjançant Decret núm. 261/2024 de 25 de gener de 2024, ha resolt la incoació d’un expedient
per a la renovació del Consell municipal sectorial de participació ciutadana de salut.

S’ha instruït aquest expedient des del Departament d’Acció Social de l’Àrea d’atenció a les persones i acció
cívica i comunitària, en el que es disposa de l’informe emès al respecte pel Director de l’Àrea.

L’article 38.3 del Reglament municipal de participació ciutadana disposa que la constitució dels Consells
sectorials  s’efectua a  proposta  de l’Alcaldia  i  la  seva composició  ve  determinada per  l’article  39è de
l’esmentat Reglament.
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La renovació de la composició d’aquests òrgans de participació serà per acord del Ple Municipal.

La Comissió d’atenció a les persones i acció cívica i comunitària, reunida en data 22 de febrer de 2024, ha
dictaminat favorablement aquesta proposta.

Al Ple de l’Ajuntament es proposa el següent acord:

Primer.- Renovar la composició del Consell municipal sectorial de participació ciutadana de salut. 

Segon.- Aprovar la següent nova composició del Consell sectorial de participació ciutadana de salut:

• President.- L’alcalde de la Ciutat, Sr. Jordi Jordan i Farnós, o persona amb qui delegui
• En representació de les entitats de l’àmbit sectorial de la salut:

○ Fundació de cardiopaties congènites, 
○ Associació de celíacs de Catalunya – Delegació del Baix Ebre i Montsià.
○ Associació de familiars d’Alzheimer Terres de l’Ebre.
○ Lliga contra el càncer de les Comarques de Tarragona i de les Terres de l’Ebre.

• En representació dels grups polítics municipals representants al Ple:

○ Mònica Ripoll i Castelló, com a titular i Anna Rehues i Grau, com a substituta, en representació
de JuntsxTortosa.

○ Sònia Rupérez Monreal, com a titular i Marga Abelló i Giner, com a substituta, en representació
de Movem Tortosa.

○ Cristina Ruíz i Carles, com a titular i Rosa Ripollés i Vicente, com a substituta, en representació
d’Esquerra Republicana de Catalunya.

○ Oscar Roca Serret, coma titular i Xavier Beneyto i Subirats, com a substitut, en representació de
la CUP.

• Com a persones d’especial rellevància i representació en l’àmbit sectorial de la salut:

○ Estrella Martínez i Segura
○ Pere Dalmau i Llorca
○ Pau Margalef i Benaiges
○ Pere Genaro i Jornet

Tercer.- Notificar el present acord a les persones interessades.».

*-*-*

Els punts 02, 03, 04, 05 i 06, es van debatre conjuntament al punt número 02.
Debat conjunt, votació per separat.

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

GOVERNANÇA MUNICIPAL

07 - DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DE LA DECLARACIÓ D’ESPECIAL INTERÈS O UTILITAT
MUNICIPAL, RELATIVA A DIVERSES CONSTRUCCIONS, INSTAL·LACIONS O OBRES I DE L’ATORGAMENT DE LA
CORRESPONENT  BONIFICACIÓ  EN  LA  QUOTA  TRIBUTÀRIA  DE  L’IMPOST  SOBRE  CONSTRUCCIONS,
INSTAL·LACIONS I OBRES.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte: 

«Vistes les sol·licituds de bonificació de la quota tributària de l’Impost sobre construccions, instal·lacions i
obres, formulada pels contribuents que més endavant es relacionen en l’ annex I del present acord.
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Vistos els corresponents informes favorables, emesos pels Serveis Tècnics municipals, la referència del
qual s’inclou en l’annex I del present acord.

Atès allò que disposa l’article 103.2.a) del Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març,  pel que s’aprova el
text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.

Atès  allò  que  preveu  l’article  7è.  de  l’Ordenança  Fiscal  núm.  I-4,  reguladora  de  l’Impost  sobre
construccions, instal·lacions i obres, de l’Ajuntament de Tortosa que regula la possibilitat, prèvia sol·licitud
de la persona interessada, d’atorgament d’una bonificació potestativa quan  en una obra, construcció o
instal·lació hi concorrin determinades circumstàncies socials, culturals, històrico-artístiques, o de foment de
l'ocupació.

Considerant que en la sol·licitud de bonificació informada favorablement, inclosa en l’annex I del present
acord, hi concorren les circumstàncies, indicades en l’article 103.2.a) del Reial Decret Legislatiu 2/2004,
de 5 de març, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.

De conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa de Governança Municipal, emès en sessió de
26 de febrer de 2024.

Al Ple d’aquest Ajuntament es proposa adoptar el següent ACORD:

Primer.- Declarar  d’especial  interès o utilitat  municipal  les obres,  construccions o instal·lacions que es
relacionen en l’annex I del present acord.

Segon.- Concedir la bonificació de la quota tributària de l’Impost sobre construccions, instal·lacions i obres,
als contribuents que es relacionen en l’annex I del present acord.

Tercer.- Notificar el present acord als contribuents relacionats, indicant-los-hi els recursos pertinents.».

«Annex I 

Expedient NIF/CIF Cognoms i noms/Raó Social
Expedient/Ubicació /

Descripció Obra Informe Bonificació

  2023-GIN-G0402-000060  47620079
M

 MARIA CARMEN GINER
EJARQUE

 2022-IMA-M0401-000588

 C/ Garroferal, 1-3
 Reforma de planta primera

Favorable 50%

»
*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

08 - DICTAMEN DE PROPOSTA D'ACORD PER A SANCIONAR INFRACCIONS ESTABLERTES A LA LLEI SOBRE
LA  TINENÇA  DE  GOSSOS  CONSIDERATS  POTENCIALMENT  PERILLOSOS,  EXPEDIENT  2023-GOV-K0402-
000512.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte: 

«FETS IMPUTABLES

Primer.- Vist l’article 4.1 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local; els articles
62,  63,  64,  85  i  90  de  la  Llei  39/2015,  d’1  d’octubre,  del  procediment  administratiu  comú  de  les
administracions públiques; els articles del 25 a 31 de la Llei 40/2015, d'1 d'octubre, de Règim Jurídic del
Sector Públic; els articles 6 i següents del Decret  278/1993, de 9 de novembre, sobre el procediment
sancionador d'aplicació als àmbits de competència de la Generalitat; en relació a la potestat sancionadora
dels ens locals, a les especialitats del procediment de naturalesa sancionadora, els principis de la potestat
sancionadora, i el procediment d’aplicació supletòria dels  ens  locals  a  Catalunya.

De  conformitat amb el que disposen els articles 7, 10 i 11 de la Llei 10/1999, de 30 de juliol, sobre la
tinença de gossos considerats potencialment perillosos, i els articles 13.1 i 13.5 de la Llei 50/1999, de 23
de desembre,  de  Règim jurídic  de  Tinença d'Animals  potencialment  perillosos,  en  relació  a  les  faltes
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administratives i les sancions aplicables. 

De conformitat amb la Llei 10/1999, de 30 de juliol, sobre la tinença de gossos considerats potencialment
perillosos, on s’estableix en el seu article 1, la definició de gos perillós:

«Tenen la consideració de gossos potencialment perillosos, i els és aplicable aquesta Llei, els que presentin
una o més d'una de les circumstàncies següents:
a) Gossos que han tingut episodis d'agressions a persones o a altres gossos.
b) Gossos que han estat ensinistrats per a l'atac i la defensa.
c) Gossos que pertanyen a una de les races següents o a llurs encreuaments: bullmastiff, dòberman, dog 
argentí, dog de Bordeus, fila brasileiro, mastí napolità, pit bull, de presa canari, rottweiler, terrier 
staffordshire americà i tosa japonès.»

Segon.-  Vista l'acta denúncia núm. 484274/2023 realitzada pels agents amb núm. TIP 8005-10076 del
cos de Mossos d'Esquadra  de  la Direcció General de la Policia de la Generalitat  de Catalunya, Regió
Policial de les Terres de l’Ebre, en data 16 de maig de 2023, a les 22:00 hores,  a nom de Anass Zaarour
Ben Aicha Sidi,  amb NIF  54686104Q i  domicili  a  l’av.  Cristòfor  Colom núm.  35-3r-1a  de Tortosa,  per
infraccions en matèria  de tinença de gossos potencialment  perillosos,  com posseïdor  del  gos  de raça
potencialment  perillosa,  terrier  staffordshire  americà,  amb  número  de  microxip  identificatiu
941000026377680, i en concret, per:

• Posseir i/o portar el gos potencialment perillós sense la llicència municipal
• Posseir i/o portar el gos potencialment perillós sense el certificat del cens municipal
• No complir, les instal·lacions, les mesures de seguretat.

Atès  que  en les  Observacions de l’acta  policial  esmentada núm.  484274/2023,  es  manifesta  segons
transcripció literal: 

«El gos es va escapar, localitzat a Xerta, l’Ajuntament de Xerta i la Protectora «Arca» es van tindre de fer
càrrec de la recollida, despeses i altres gestions de l’animal fins la recollida.
...
Manifestació de la persona interessada
Vol disculpar-se per les molèsties ocasionades, que fa temps li ha arribat una multa en relació a aquest gos
i està en procés de cedir-lo a un amic.»

Tercer.- Atès que aquests fets són constitutius de les infraccions previstes als articles 7.2 a) i 7.3 a) de la
Llei 10/1999, de 30 de juliol, sobre la tinença de gossos considerats potencialment perillosos, i  l’article
13.1 b) de  la Llei 50/1999, de 23 de desembre, de Règim jurídic de Tinença d'Animals potencialment
perillosos,  en concordança amb  la Llei 7/2023, de 28 de març, de protecció dels drets i benestar dels
animals i el Decret legislatiu 2/2008, de 15 d'abril, pel qual s'aprova el Text refós de la Llei de protecció
dels animals.

Quart.-  Vista la resolució d’Alcaldia  3638/2023, de data 13 d’octubre, per la qual s’incoa la tramitació
d’un expedient sancionador contra  Anass Zaarour Ben Aicha Sidi  amb NIF  54686104Q,  en qualitat de
propietari i/o  posseïdor d’un gos de raça  potencialment perillós, d’acord amb el contingut de l’acta i les
dades de les infraccions, com responsable del gos de raça potencialment perillosa,  terrier staffordshire
americà, amb número de microxip identificatiu 941000026377680.

Atès que a Instructora de l’expedient, en la mateixa data, efectuà el corresponent Plec de Càrrecs, i vist que
s'ha practicat al denunciat, la notificació del Decret i del Plec de Càrrecs, en virtut d’allò que disposa l’art.
10.3 del Decret  278/1993 de 9 de novembre, del Procediment Administratiu Sancionador, la qual consta
a l’expedient.

Cinquè.- Vista la proposta d’acord de la Instructora de data 17 de gener de 2024, d’acord al que disposa
l’art. 13 del Decret  278/1993 de 9 de novembre, del Procediment Administratiu Sancionador, la qual es
notifica a la persona interessada en data 22 de gener de 2024, i on es declara la responsabilitat de Anass
Zaarour Ben Aicha Sidi amb NIF 54686104Q, de les infraccions previstes als  articles 7.2 a) i 7.3 a) de la
Llei 10/1999, de 30 de juliol, i  l’article 13.1 b) de la Llei 50/1999, de 23 de desembre, i es proposa una
sanció consistent en una multa pecuniària per cadascuna de les infraccions, per import de  300,00 €,
3001,00 € i 2.404,06 €, respectivament, que ascendeix el total de 5705,06€, (cinc mil set cents cinc
euros).
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D’acord amb l’establert al punt quart d’aquest acord amb consonància amb l’establert al plec de càrrecs. 

Sisè.-  Atès que d’altra banda, s’ha acomplert el principi de presumpció d'innocència, donat que per part
del denunciat no s’han presentat al·legacions ni s’ha produït prova contradictòria, i en aquest sentit, no cal
eludir l’aplicació de l’article 77.5 de la Llei 39/2015, d'1 d'octubre, respecte el valor probatori dels fets
constatats en l’acta realitzada pels agents del cos de Mossos d'Esquadra,  a qui se’ls  reconeix com a
funcionaris públics la condició d’autoritat, i atès el reconeixement de la responsabilitat de les infraccions
recollides a l’acta, per part de la persona infractora.

Setè.- La qualificació de les infraccions descrites estàn tipificades a la Llei 10/1999, de 30 de juliol, sobre
la tinença de gossos considerats potencialment perillosos, i a la Llei 50/1999, de 23 de desembre, de
Règim jurídic de Tinença d'Animals potencialment perillosos, en concret:

Infracció: Tipificació
Posseir i/o portar el gos potencialment perillós sense la 
llicència municipal

Molt Greu Art. 13.1 b) Llei 50/1999

No complir, les instal·lacions, les mesures de seguretat de 
gossos potencialment perillosos

Greu Art. 7.3 a) Llei 10/1999

Posseir i/o portar el gos potencialment perillós sense inscriure 
el gos en el Registre específic del cens municipal

Lleu Art. 7.2 a) Llei 10/1999

Vuitè.-  Les infraccions comeses són sancionades a  la  Llei 10/1999, de 30 de juliol, sobre la tinença de
gossos considerats potencialment perillosos, i a la Llei 50/1999, de 23 de desembre, de Règim jurídic de
Tinença d'Animals potencialment perillosos, entre d’altres, amb la imposició d’una multa, i en concret:

Sanció: Import
Molt Greu Art. 13.5 Llei 50/1999 amb  multa de 2.404,06€ fins a 15.025,30€. 2.404,06€ 
Greu Art. 11.1  Llei 10/1999 amb multa de 3001 € fins a 9000 €.  3001,00€
Lleu  Art. 11.1  Llei 10/1999 amb multa de 300 € fins a 3000 €. 300,00€

L’abast de cada sanció s’ha d’establir tenint en compte el grau d’intencionalitat, descurança o negligència
que es reveli  en  la  conducta,  el  dany  a  l’interès públic,  la  reiteració  o  reincidència,  i  com el  grau de
participació. 

Vistes les actuacions practicades i la instrucció de l’expedient,  vistes les manifestacions expressades en
l’acta de denúncia núm. 484274/2023 de data 16 de maig de 2023, pel  Anass Zaarour Ben Aicha Sidi
amb NIF  54686104Q on reconeix de manera fefaent  la seva responsabilitat;  i  vista la  proposta de la
Instructora, d’imposar en funció de les infraccions comeses, una sanció consistent en una multa en el seu
grau mínim, per cadascuna de les infraccions, quin import total ascendeix a la quantitat de  5705,06€.

Novè.- Vist l’article 13.8  de la Llei 50/1999, de 23 de desembre, de Règim jurídic de tinença d'animals
potencialment perillosos, quin contingut prescriu:
«Es  consideraran  responsable  de  les  infraccions  qui  per  acció  o  omissió  haguessin  participat  en  la
comissió de les mateixes, al propietari o tenidor dels animals, o en el seu cas, el titular de l’establiment,
local o mitja de transport en que es produeixin els fets, i en aquest últim supòsit, a més, a l’encarregat del
transport.»

La persona responsable dels fets com s’acredita en el present procediment sancionador, és Anass Zaarour
Ben Aicha Sidi amb NIF 54686104Q, en qualitat de posseïdor del gos de raça terrier staffordshire americà,
amb número de microxip identificatiu 941000026377680, d’acord amb l’article 13.8) de la Llei 50/1999,
de 23 de desembre, de Règim jurídic de tinença d'animals potencialment perillosos.

Desè.- L’òrgan competent d’aquesta matèria sancionadora, en funció de les infraccions comeses, és el Ple
de la corporació,  de conformitat amb l'article 13 de la Llei 10/1999, de 30 de juliol, sobre la tinença de
gossos considerats potencialment perillosos, modificat per l’article 49 de la Llei 7/2004, de 16 de juliol, de
mesures fiscals i administratives.

FONAMENT  S   DE DRET  

1 Llei 7/1985, reguladora de les Bases del Règim Local.
2 Llei 10/1999, de 30 de juliol, sobre la tinença de gossos considerats potencialment perillosos.
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3 Llei 50/1999, de 23 de desembre, de Règim jurídic de Tinença d'Animals potencialment perillosos.
4 Llei  39/2015,  d’1  d’octubre,  del  procediment  administratiu  comú  de  les  administracions  

públiques.
5 Llei 40/2015, d’1 d’octubre, de règim jurídic del sector públic. 
6  Llei 7/2023, de 28 de març, de protecció dels drets i benestar dels animals.
7  Decret legislatiu 2/2008, de 15 d'abril, pel qual s'aprova el Text refós de la Llei de protecció dels  

  animals.
8 Decret  278/1993, de 9 de novembre, sobre el procediment sancionador d'aplicació als àmbits de  

competència de la Generalitat.

De conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa de Governança Municipal, emès en sessió de
26 de febrer de 2024.

Al Ple d’aquest Ajuntament es proposa adoptar el següent ACORD:

Primer.  Declarar responsable a Sr. Anass Zaarour Ben Aicha Sidi amb NIF 54686104Q de les infraccions
establertes  a  l’article 13.1 b) Llei 50/1999  de 23 de desembre, de Règim jurídic de  tinença d'animals
potencialment perillosos; i als articles 7.3 a) i 7.2 a) de Llei 10/1999, de 30 de juliol, sobre la tinença de
gossos considerats potencialment perillosos, en qualitat de posseïdor del gos de raça  terrier staffordshire
americà,  amb  número  de  microxip  identificatiu  941000026377680,  arrel  de  l'acta  denúncia  núm.
484274/2023 realitzada pels agents amb núm. TIP 8005-10076 del cos de Mossos d'Esquadra de  la
Direcció General de la Policia de la Generalitat de Catalunya, Regió Policial de les Terres de l’Ebre, en data
16 de maig de 2023, a les 22:00 hores.

segon.-  Imposar  al Sr.  Anass Zaarour Ben Aicha Sidi  amb NIF  54686104Q, en funció de les infraccions
comeses, i en concordança amb els fets i fonaments de dret exposats, la sanció de 5705,06 € (cinc mil set
cents cinc euros), desglossada com segueix:

Infracció: Sanció
Molt Greu Art. 13.1 b) Llei 50/1999 amb  multa de 2.404,06€. 2.404,06€ 
Greu Art. 7.3 a)  Llei 10/1999 amb multa de 3001 €.  3.001,00€ 
Lleu  Art. 7.2 a)  Llei 10/1999 amb multa de 300 €. 300,00€ 
Total 5.705,06€ 

Tercer.- Notificar aquest acord a la persona interessada amb indicació dels recursos que contra el mateix 
pot interposar, així com del lloc i terminis per a efectuar l'ingrés.».

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“Passem  el  punt  vuitè.  En  este  cas,  el  dictamen  de  Proposta  d'acord  per  a  sancionar  infraccions
establertes a la Llei  sobre la tinença de gossos considerats potencialment  perillosos.  Té la  paraula el
senyor Sergi Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, senyor alcalde. Bé, nosaltres com sempre en este cas concret, estem en contra de la sanció,
valorant la informació que tenim, 5.700 euros mos pareix una quantitat desmesurada. Vam realitzar la
pregunta a la Comissió Informativa, però no es va clarificar si la persona és reincident ni si s'ha fet una
tasca pedagògica prèvia amb està persona. Sabem què és el que diu la llei, però si la llei és injusta i per a
nosaltres ho és, es poden modificar normatives o protocols al respecte. En este cas es considera el gos
com a potencialment perillós per les seues característiques físiques, no per l'actitud del gos. I fins on arriba
el nostre coneixement sobre el cas, no s'ha donat cap situació d'agressivitat. Entendríem que es pogués
sancionar si hi hagués una actitud incorrecta o agressiva, però pel fet de no disposar la llicència municipal
o pel fet, tal com consta a l'expedient del ple, s'ha escapat el gos i se l'ha hagut d'anar a buscar, per a
nosaltres no és suficient per a sancionar 5.700 euros i, per tant, votarem en contra de la proposta.”
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Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt bé, Entenc que s'aprova per la resta de vots favorables i tenint en compte, com vostè mateix ha dit,
senyor Arnau, que al final s'està fent complir el que la normativa en estòs moments diu amb relació a
aquesta qüestió.»

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb vint vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la corporació dels grups municipals de JUNTS (10), MT–PSC–CP (7) i ERC–AM (3); i un vot en
contra corresponent al membre de la corporació del grup municipal de CUP–AMUNT (1).

09  - DACIÓ  DE  COMPTE  DE  L’INFORME  SOBRE  L’ESTABILITAT  PRESSUPOSTÀRIA  I  SOSTENIBILITAT
FINANCERA DE L’AJUNTAMENT DE TORTOSA I EL SEU GRUP DE CONSOLIDACIÓ CORRESPONENT AL QUART
TRIMESTRE DE 2023.

L’alcalde,  Sr.  Jordi  Jordan  Farnós,  dona  compte al  Ple  de l’informe sobre  l’estabilitat  pressupostària  i
sostenibilitat  financera de l’Ajuntament de Tortosa i  el  seu grup de consolidació corresponent  al  quart
trimestre de 2023.

*-*-*

El ple en resta assabentat.

PLANIFICACIÓ DEL TERRITORI

10 – DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DEL CONVENI DE COL·LABORACIÓ I ENCÀRREC DE
GESTIÓ A SIGNAR ENTRE L’AGÈNCIA DE L’HABITATGE DE CATALUNYA I L’AJUNTAMENT DE TORTOSA RELATIU
A L’OFICINA LOCAL D’HABITATGE SITUADA EN AQUEST MUNICIPI DE TORTOSA, PELS ANYS 2024-2027.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

«Vist el contingut del conveni de col·laboració i encàrrec de gestió a signar entre l’Agència de l’Habitatge de
Catalunya i  l’Ajuntament de Tortosa relatiu a l’oficina local  d’habitatge  situada en aquest  municipi  de
Tortosa, pels anys 2024-2027.

Vist l’informe emès pel Secretari Acctal de la Corporació. 

Atès el dictamen favorable de la Comissió Informativa de planificació al Territori celebrada en sessió de
data 27 de febrer de 2024.

De conformitat amb l’article 47.2 h) de la LRBRL i amb el quòrum de majoria absoluta del nombre legal
dels membres de la corporació.

AL Ple de l’ajuntament proposo l’adopció del següent ACORD:

Primer.- Aprovar el conveni de col·laboració i encàrrec de gestió a signar entre l’Agència de l’Habitatge de
Catalunya i  l’Ajuntament de Tortosa, relatiu  a l’oficina local d’habitatge situada en aquest  municipi  de
Tortosa, pels anys 2024-2027, i quin text literal és el següent:

CONVENI  DE  COL·LABORACIÓ  I  D’ENCÀRREC  DE  GESTIÓ  ENTRE  L’AGÈNCIA  DE  L’HABITATGE  DE
CATALUNYA  I  L'AJUNTAMENT  DE  TORTOSA  RELATIU  A  L’OFICINA  LOCAL  D’HABITATGE  SITUADA  EN
AQUEST/A MUNICIPI/COMARCA, PELS ANYS 2024-2027 

REUNITS 

D’una  banda,  la  senyora  Silvia  Grau  i  Fontanals,  directora  de  l’Agència  de  l’Habitatge  de  Catalunya,
nomenada  per  Acord  de  Govern  238/2022,  de  15  de  novembre,  i  de  conformitat  amb les  funcions
atribuïdes a l’article 2.2.i) dels Estatuts de l’Agència aprovats pel Decret 157/2010, de 2 de novembre. 
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I d’una altra, el/la senyor/a Jordi Jordan i Farnós, alcalde de l'Ajuntament de Tortosa, que actua en nom i
representació de l’esmentat Consell comarcal/Ajuntament en ús de les funcions que li atribueix l’article
21) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de Bases de Règim Local i d’acord amb l’establert al ple
municipal que va tenir lloc en data 17 de juny de 2023. 

Ambdues parts es reconeixen recíprocament la capacitat legal per obligar-se i atorgar aquest conveni, i a
aquest efecte, 

EXPOSEN 

1. La Llei 18/2007, de 28 de desembre, del dret a l’habitatge, els decrets i reglaments que la despleguen i
el  Pla  per  al  dret  a  l’habitatge,  aprovat  per  Decret  75/2014,  de  27  de  maig,  constitueixen  el  marc
normatiu de col·laboració amb les oficines locals d’habitatge i les borses de mediació per al lloguer social,
que tenen per finalitat principal assegurar la màxima cobertura territorial en la prestació dels serveis i
gestió d’ajuts relacionats amb l’habitatge i facilitar la proximitat de les gestions a la ciutadania.

2. La Llei 13/2009, de 22 de juliol, defineix que són objectius de l’Agència de l’Habitatge de Catalunya,
l’execució i la gestió de les polítiques d’habitatge que són competència de la Generalitat i especialment les
relatives a les actuacions públiques que en matèria d’habitatge han de garantir la proximitat al territori,
amb una gestió integrada de les actuacions públiques de conformitat amb els principis de subsidiarietat,
coordinació, cooperació i col·laboració amb els ens locals.

3. El Decret 75/2014, de 27 de maig, del Pla per al dret a l’habitatge preveu la subscripció de convenis
per a constituir o mantenir oficines locals d’habitatge i borses de mediació amb les administracions locals
que tinguin desplegament territorial.

4. El capítol 5 del Decret 75/2014, de 27 de maig, del Pla per al dret a l’habitatge recull les condicions de
les oficines i borses, les seves funcions més rellevants, les fases per a l’establiment dels convenis, les
contraprestacions econòmiques i el sistema de justificació de l’activitat.

5. El Consell Comarcal/Ajuntament de Tortosa, disposa d'una oficina i del personal tècnic i administratiu
suficient per realitzar les funcions descrites al conveni de 2 col·laboració i d’encàrrec de gestió, així com
d’una persona responsable per coordinar les actuacions amb el Servei Territorial d’Habitatge corresponent
i les Direccions de l’Agència de l’Habitatge de Catalunya competents en la matèria, de conformitat amb
l'establert en el Pla per al dret a l’Habitatge. 

6. Amb l’objectiu de coordinar i desplegar en el territori els serveis i la gestió d’ajuts del Pla per al dret a
l’Habitatge, així com els programes d’àmbit social i d’àmbit tècnic, l'Ajuntament de Tortosa ha manifestat
l’interès en la signatura del conveni de col·laboració i d’encàrrec de gestió amb l’Agència de l’Habitatge de
Catalunya per al funcionament pels anys 2024, 2025, 2026 i 2027, de l’Oficina local d’habitatge d’àmbit
territorial municipal/supramunicipal/comarcal.

7.  L’article  62.2  del  Decret  75/2014,  de 27 de maig,  del  Pla  per  al  dret  a  l’habitatge,  relatiu  a  les
modalitats de convenis que l’Agència de l’Habitatge de Catalunya pot subscriure amb les administracions
locals per a la col·laboració en matèria d’habitatge, preveu els convenis de col·laboració en la informació
ciutadana i d’encàrrec de gestió quan, a més de col·laborar en l’atenció ciutadana, preveuen la realització
d’una activitat important relacionada amb la tramitació d’expedients.

Així mateix, l’article 108.3 de la Llei 26/2010, de 3 d’agost,  de règim jurídic i  de procediment de les
administracions públiques de Catalunya preveu que les administracions públiques de Catalunya poden
subscriure  convenis  amb  altres  administracions  públiques  i  amb  els  organismes  i  entitats  públiques
dependents o vinculats a aquestes, en l’àmbit de les competències respectives i per a la consecució de
finalitats d’interès comú. 

De conformitat amb l’article 11 de la Llei 40/2015, d’1 d’octubre, de règim jurídic del sector públic, la
realització d'activitats de caràcter material o tècnic de la competència dels òrgans administratius o de les
entitats  de  dret  públic  es  pot  encarregar  a  altres  òrgans  o  entitats  de  dret  públic  de  la  mateixa
Administració o d’una altra, sempre que entre les seves competències estiguin aquestes activitats, per
raons  d’eficàcia  o  quan no  es  posseeixin  els  mitjans  tècnics  idonis  per  exercir-les.  En  aquest  sentit,
l’apartat 3.b) de l’article esmentat, indica que quan l’encàrrec de gestió s’efectuï entre òrgans o entitats de
dret públic de diferents administracions, com ocorre en aquest cas, es formalitzarà mitjançant signatura

-  Pàg. 17 / 76 -           MGE / erc



del corresponent conveni entre elles. En termes similars es pronuncien els articles 10 i 116.2 de la Llei
26/2010 de 3 d’agost, de règim jurídic i de procediment de les administracions públiques de Catalunya. 

En  conseqüència,  ambdues  parts  formalitzen  aquest  conveni  de  col·laboració  i  d’encàrrec  de  gestió,
d’acord amb les següents: 

CLÀUSULES 

Primera. Objecte 

Aquest conveni té per objecte la col·laboració i l’encàrrec de gestió a l'Ajuntament de Tortosa per part de
l’Agència per a l’assessorament i la gestió de serveis en matèria d’habitatge pels anys 2024, 2025, 2026 i
2027, per mitjà de l’Oficina local d’habitatge situada a la comarca/municipi de Tortosa, amb la finalitat de
facilitar a la ciutadania la proximitat de les gestions i serveis relatius a l’habitatge. 

Segona. Obligacions del Consell Comarcal / Ajuntament 

El Consell Comarcal/Ajuntament de Tortosa, a través de l’Oficina local d’habitatge, es compromet a: 

1. Mantenir l’Oficina local d’habitatge, durant el termini de vigència del conveni, amb personal tècnic i
administratiu  suficient  que  ha  de  tenir  la  formació  necessària  per  realitzar  les  funcions  que  se  li
encomanen. En concret s’obliga a:

a) Disposar d’un local o espai adequat per realitzar les funcions pròpies de l’Oficina. 

b) Tenir mitjans materials suficients i aptes per efectuar les gestions i tramitacions relacionades amb el
conveni, com ara l’equipament informàtic adequat, així com els accessos a les plataformes electròniques
de tramitació de les administracions públiques que es requereixen per a la tramitació dels expedients. 

c) Disposar de recursos personals per atendre les funcions de l’Oficina local d’habitatge que, com a mínim,
serà  d’una  persona  responsable  de  les  actuacions  del  personal  i  la  coordinació  amb  l’Agència  de
l’Habitatge  de  Catalunya;  d’una  persona  per  a  les  tasques  administratives,  d’una  persona  per  a  les
funcions tècniques i d’una persona per les funcions socials de l’Oficina local d’habitatge.

d)  En  tot  cas,  es  compromet  a  disposar  del  personal  suficient  atenent  al  seu  àmbit  poblacional  i,
especialment,  en  els  períodes de convocatòries  d’ajuts  i  prestacions en què es  concentra  la  màxima
activitat i afluència ciutadana.

e) Actualitzar, de conformitat amb l’article 60.4 del Decret 75/2014, de 27 de maig del Pla per al dret a
l’habitatge, l’acord de coordinació entre administracions locals que disposen d’Oficina local d’habitatge en
conveni amb l’Agència de l’Habitatge de Catalunya a la mateixa localitat, i donar-ne compte a l’Agència en
el termini màxim de 6 mesos des de la signatura del present conveni. 

Aquest  acord  ha  d’establir  el  sistema  de  coordinació  entre  les  Oficines  locals  d’habitatge
municipals/comarcals ubicades en la mateixa localitat, definint els serveis i activitats propis de cadascuna
i el model de distribució dels expedients del municipi/comarca per a la seva tramitació, ja sigui per raó de
la matèria i/o del territori, amb la finalitat d’evitar duplicitats en les gestions i facilitar l’accés als serveis
d’habitatge mitjançant una finestreta única. 

f) Aquelles que siguin Oficina local d’habitatge d’àmbit comarcal estan obligades a donar servei a tots els
municipis que no tinguin oficina d’habitatge local pròpia o que l’hagin perdut. 

g)  Desenvolupar  les  obligacions  objecte  d’aquest  conveni,  d’acord  amb les  instruccions  de l’AHC i  la
normativa aplicable. 

2. Realitzar totes les següents funcions:

a) Funcions d’informació i atenció ciutadana 
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a.1) La informació i l’assessorament a la ciutadania en totes les matèries relacionades amb l’habitatge,
d’acord amb el desplegament de la Llei del Dret a l’habitatge i el Pla per al dret a l’habitatge, incloent
entre d’altres qüestions: 

a.1.1) La informació i l’assessorament respecte les línies d’ajuts de l’Agència de l’Habitatge de
Catalunya. 4 

a.1.2)  L’assessorament  i  l’atenció  ciutadana  en  l’àmbit  de  les  inscripcions  al  Registre  de
Sol·licitants d’Habitatges amb protecció oficial. 

a.1.3) L’assessorament en el deute hipotecari i altres problemàtiques de l’habitatge derivades de
situacions d’emergència social. 

a.1.4) La informació relativa a l’Índex de referència de preus de lloguer que facilita la Generalitat
de Catalunya a través del web de l’Agència de l’Habitatge de Catalunya. 

a.2) Aquestes funcions són les que corresponen a una unitat d’atenció ciutadana i inclouen: 

a.2.1) La digitalització i el registre d’entrada de les sol·licituds i documentació annexa relatives als
programes i línies d’ajuts, la introducció de les dades bàsiques de les sol·licituds a les eines informàtiques
que facilita l’Agència de l’Habitatge de Catalunya per informar i gestionar els serveis d’habitatge. 

En l’àmbit de l’Administració de la Generalitat, les particularitats organitzatives envers la digitalització en
els  procediments  administratius  està  regulada  pel  Decret  76/2020  i  la  Instrucció  1/2020  sobre  la
digitalització de substitució de suports físics per còpies electròniques autèntiques, per la qual s’aproven
les condicions tècniques i organitzatives per a la digitalització conformada de documents en suport físic i
la  seva  substitució  per  còpies  electròniques  de  documents  amb  validesa  d’original  en  l’àmbit  de
l’Administració de la Generalitat de Catalunya. 

L’article 60 del Decret 76/2020 defineix la digitalització com el procés de conversió d'un document en
suport paper a una representació digital mitjançant un conjunt de dispositius, programari i procediments,
de manera que la còpia resultant té les mateixes garanties d'autenticitat, integritat i disponibilitat que el
document original. La finalitat de les digitalitzacions és incorporar els documents en suport paper a un
expedient administratiu que es conforma mitjançant un codi segur de verificació o el segell electrònic de
l'òrgan que efectua la digitalització. 

a.2.2)  La  comprovació  i  revisió  de  la  documentació  i  la  informació  als  sol·licitants  dels
requeriments  o  deficiències  documentals,  tenint  en  compte  el  dret  dels  interessats  a  no  aportar
documents  que  ja  estiguin  en  poder  de  l’Administració  actuant  o  que  hagi  elaborat  qualsevol  altra
Administració,  previst  a  la  Llei  39/2015,  d’1  d’octubre,  del  procediment  administratiu  comú  de  les
administracions públiques. 

a.2.3) La tramesa, pels canals telemàtics que s’estableixin,  de les sol·licituds i  documents als
serveis competents de l’Agència de l’Habitatge de Catalunya. 

b) Funcions de gestió d’activitats i serveis 

b.1) En matèria de Qualitat de l’Edificació i Rehabilitació de l’Habitatge 

b.1.1)  La  gestió  de  sol·licituds  de  cèdules  d’habitabilitat,  presentades  per  qualsevol  canal:
telemàtic o presencial, fins la proposta de resolució. També inclou les inspeccions tècniques sobre les
condicions d’habitabilitat que siguin planificades amb la Direcció de Qualitat de l’Edificació i Rehabilitació
de l’Habitatge, i el compromís d’implementar o mantenir en l’Oficina els sistemes de gestió de qualitat del
procés reconegut. 

b.1.2) La gestió i  avaluació dels estudis o informes tècnics previs a les obres de rehabilitació
d’edificis  o habitatges,  per  a  les quals es  sol·licitin  ajuts  (Inspecció  tècnica d’edificis  /  Informe intern
d’idoneïtat). 5 

b.1.3) La gestió de sol·licituds d’ajuts per a la rehabilitació d’edificis d’ús residencial i d’habitatges,
que  inclou  l’assessorament  sobre  els  projectes  i  solucions  tècniques,  l’impuls  i  el  seguiment  de  les
actuacions  de  rehabilitació,  l’elaboració,  si  escau,  i  valoració  dels  informes  tècnics,  com  també  les
inspeccions tècniques inicials i finals. 

b.2) En matèria de Programes Socials de l’Habitatge 
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b.2.1. La gestió d’expedients d’ajuts i prestacions per al pagament del lloguer que inclou la gestió
de sol·licituds fins la proposta de resolució. 

b.2.2. La gestió d’expedients de prestacions econòmiques d’especial urgència i d’altres ajuts, per
afrontar situacions d’emergència en l’àmbit de l’habitatge. 

b.3) En matèria de Promoció de l’Habitatge 

b.3.1) La gestió dels expedients relatius a la inscripció al Registre de sol·licitants d’habitatges amb
protecció oficial que inclou altes i renovacions (que no siguin via web) i el manteniment actualitzat de la
base de dades de l’aplicació. 

3. Garantir la igualtat i la no discriminació en l’atenció a les persones i en els procediments que es tramitin
des de les Oficines Locals d’Habitatge, d’acord amb el què estableix el Pla d’Acció per l’Antiracisme de la
Unió Europea 2020-2025.

4.  Utilitzar  les eines informàtiques que l’Agència de l’Habitatge de Catalunya posi  a disposició  de les
oficines i les borses, tant a nivell del registre d’entrada de les sol·licituds com de la tramitació i gestió
d’expedients.

5. Documentar totes les gestions administratives, en les aplicacions pròpies de cada expedient, segons els
criteris que hagi emès la unitat de l’Agència de l’Habitatge de Catalunya que sigui competent en cada
matèria.

6.  Fer  ús  dels  mitjans  electrònics,  d’acord  amb  el  que  disposa  la  Llei  39/2015,  d’1  d’octubre,  del
procediment  administratiu  comú de  les  administracions  públiques,  i  aplicar  els  criteris  establerts  per
l’Agència de l’Habitatge de Catalunya per a la tramesa de sol·licituds i documentació presentada a l’Oficina
local d’habitatge.

7. Formalitzar, per part de la persona responsable de l’Oficina local d’habitatge, un protocol addicional a
aquest conveni, en el qual es concreti:

a) Els aspectes específics del funcionament i estructura de l’Oficina local d’habitatge, en relació
amb la seva organització, com són els horaris d’atenció al públic i  els canals d’atenció disponibles, la
relació del personal adscrit i les previsions pel què fa a l’activitat, entre d’altres. 

b) La forma en què es duran a terme les funcions, les gestions i els tràmits relacionats en la
clàusula segona, punt 2, d’aquest conveni, el procediment per al seguiment de les activitats i el sistema
d’avaluació de les actuacions de l’Oficina local d’habitatge durant la durada del conveni. 

8. Presentar a l’Agència de l’Habitatge de Catalunya una memòria anual i una justificació final sobre la
totalitat de les tasques realitzades.

9. Col·laborar amb els serveis competents en matèria d’habitatge de l’àmbit territorial on s’ubica l’Oficina
local  d’habitatge,  en  les  tasques  de  seguiment  de  les  sol·licituds  i  en  les  actuacions  tècniques  de
comprovació necessàries per a la resolució dels expedients. 6

10.  Comunicar  a  l’Agència  de  l’Habitatge  de  Catalunya  les  incidències,  queixes  o  suggeriments  dels
ciutadans que s’adrecin a l’Oficina local d’habitatge, per tal de millorar la qualitat del servei.

11. Participar en les sessions i jornades que organitzin els serveis de l’Agència de l’Habitatge de Catalunya
amb motiu de la formació del seu personal i per a la coordinació de les tasques de col·laboració a efectuar
per l’Oficina local d’habitatge.

12. Col·locar en un lloc visible un rètol identificador de l’Oficina local d’habitatge, que haurà de seguir les
pautes de disseny i normativa gràfica proposades per la Generalitat, i fer constar clarament a totes les
publicacions,  impresos i  altres materials  gràfics  que es puguin editar  que les tasques realitzades per
l’Oficina Local d’Habitatge es fan en col·laboració amb l’Agència de l’Habitatge de Catalunya.

13. Facilitar tota la informació que des de l’Agència de l’Habitatge de Catalunya sigui requerida en relació
a les activitats que són objecte d’aquest conveni.
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14. Col·laborar en les accions de seguiment i control de l’Agència de l’Habitatge de Catalunya o altres
organismes  públics.  En  especial,  cooperar,  quan  correspongui,  en  les  auditories  que  l’Agència  de
l’Habitatge  de  Catalunya  programa  anualment,  així  com  establir  sistemes  per  copsar  la  satisfacció
ciutadana, amb la finalitat d’introduir millores en la prestació dels serveis.

15. Comunicar a l’Agència de l’Habitatge de Catalunya:

a) L’obtenció d’altres aportacions o finançament que l’Oficina local d’habitatge rebin, procedents 
d’altres administracions o entitats públiques o privades. 
b) Qualsevol alteració en les condicions pactades en aquest conveni. 

Tercera. Obligacions de l’Agència de l’Habitatge de Catalunya 

L’Agència de l’Habitatge de Catalunya s’obliga a: 

1. Facilitar a l’Oficina local d’habitatge informació actualitzada sobre les línies i ajuts d’habitatge en tots
els àmbits,  com són els  programes d’accés  a l’habitatge,  els  programes de rehabilitació  i  condicions
d’habitabilitat i els programes socials que es despleguen en el Pla per al dret a l’habitatge, i sobre les
normatives relacionades amb l’habitatge per a les quals s’estableix la col·laboració.

2. Facilitar l'accés als programes informàtics que siguin d’utilitat per dur a terme la col·laboració objecte
d’aquest conveni. 

3. Fer el seguiment dels serveis que realitzi el personal adscrit a l’Oficina local d’habitatge i promoure
programes d'aprenentatge i actualització sobre els continguts de les tasques assignades, pel que fa a
totes les línies de col·laboració.

4. Donar suport i formació al personal tècnic de l’Oficina local d’habitatge amb la finalitat de desenvolupar
les tasques que es deriven d’aquest conveni, com ara són l’elaboració d’informes tècnics, avaluacions i
inspeccions, tramitació d’ajuts o sobre el procediment.

5. Fer el seguiment i valoració de la qualitat de la gestió de l’Oficina local d’habitatge que posi de relleu les
bones pràctiques i permeti detectar, si és el cas, mancances o qüestions a millorar.

6. Compensar les despeses de gestió de totes les línies d’actuació objecte d'aquest conveni, segons els
paràmetres i imports que s'estableixen en la clàusula següent. 7

Quarta. Finançament 

L’Agència de l’Habitatge de Catalunya, finançarà part de les despeses d’explotació originades pels serveis
que presti l’Oficina local d’habitatge de Tortosa, d’acord amb els càlculs que s’estableixen a continuació,
amb  recursos  pressupostaris  a  càrrec  de  la  partida  D/251.0002  del  pressupost  de  l’Agència  de
l’Habitatge de Catalunya per l’exercici 2024 i de les partides corresponents dels pressupostos de 2025,
2026, 2027 i 2028. 

L’import  màxim total  que finançarà  l'Agència  de l'Habitatge de Catalunya  durant  la  vigència  d'aquest
conveni són 400.000,00 euros, d'acord amb la següent distribució temporal per anualitats: 

Exercici 2024: 10.000,00 euros 
Exercici 2025: 100.000,00 euros 
Exercici 2026: 100.000,00 euros 
Exercici 2027: 100.000,00 euros 
Exercici 2028: 90.000,00 euros 

a. Pagament fix inicial 

L’Agència de l’Habitatge de Catalunya farà un pagament d’import de 10.000,00 euros a l’inici de cada any
natural  del  conveni,  en concepte d’aportació  inicial  i  a  compte de l’aportació  màxima que s’indica a
l’apartat c), per cobrir part de les despeses dels serveis d’atenció ciutadana i d’assessorament en matèria
d’habitatge establerts en la clàusula segona,  2. a),  d’acord amb l’estructura de personal  acreditada i
d’acord amb el nombre d’habitants als què l’Oficina local d’habitatge dona servei. 
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b. Pagament d’acord amb el nombre d’expedients tramitats i acreditats 

L’Agència de l’Habitatge de Catalunya farà un pagament addicional a l’anterior que tindrà en compte els
expedients efectivament tramitats en relació amb les tasques que es justifiquin. 
Aquestes gestions es valoraran d’acord amb els barems que s’especifiquen en el catàleg de serveis de
l’Annex 1. 

L’avaluació de la  qualitat  de la  gestió es farà a partir  del  seguiment  que l’Agència  de l’Habitatge de
Catalunya durà a terme durant l’any. El compliment de les obligacions serà determinant per al càlcul de la
quantia d’aquest pagament. La xifra final de l’aportació es podrà ajustar segons el grau de compliment
amb els compromisos de qualitat fixats. 

c. Aportació màxima

Per cada any natural del conveni, s’estableix una aportació màxima de 100.000,00 euros. 

Cinquena. Tramitació dels pagaments 

La  tramitació  del  pagament  de les  quantitats  esmentades  en  la  clàusula  anterior  es  realitzarà  de la
següent manera: 

a. Primer pagament 

El  primer  pagament  s’efectuarà  per  l'import  de  10.000,00  euros,  en  concepte  d’aportació  inicial  i  a
compte de l’aportació màxima.  

L’any 2024 el pagament es tramitarà a l’inici de l’any natural, un cop signat aquest conveni i pels anys
2025, 2026 i 2027, aquest primer pagament es durà a terme a inicis de cada any natural, sempre que
l’Oficina  local  d’habitatge  hagi  presentat  el  certificat  de  justificació  econòmica  corresponent  de l’any
anterior. 

b. Pagament final 

El pagament final es tramitarà un cop acreditada l'activitat de l’Oficina local d’habitatge, mitjançant la
presentació  a  l’Agència  de  l’Habitatge  de  Catalunya  d’una  certificació  justificativa  de  les  activitats
realitzades on es farà constar el nombre de tasques d'assessorament i d’informació desenvolupades, com
també les dels altres serveis relacionats al conveni gestionats per l’Oficina, acompanyada de la relació
dels expedients gestionats, i un cop contrastada i valorada la certificació per l’Agència de l’Habitatge de
Catalunya amb les dades que aquesta disposi. 

Aquesta certificació s’ha de presentar durant el mes de gener de cada any de vigència d’aquest conveni i
haurà incloure l’activitat desenvolupada entre l’1 de gener i el 31 de desembre de l’any anterior. 

La certificació ha de ser signada per l’interventor/a i/o pel secretari/a de l’ens local, i ha de justificar la
totalitat de l’import atorgat, tant pel que fa a les activitats i gestions referents als expedients tramitats,
com pel que fa al cost del personal adscrit a l’Oficina local d’habitatge durant l’any natural. 

c. Els pagaments de les aportacions econòmiques previstes en aquest conveni es tramitaran a favor de
l’Ajuntament/Consell Comarcal de Tortosa en el compte bancari següent: ES7200810130010001564665
(adjuntar certificat de titularitat del compte o document SEPA diligenciat per l’entitat financera).

Sisena. Control del conveni 

L’Agència de l’Habitatge de Catalunya vetllarà pel compliment de la qualitat dels serveis objecte d’aquest
conveni  amb el  seguiment  i  l’avaluació  de la  seva  execució,  que  han de dur  a  terme les  unitats  de
l’Agència de l’Habitatge competents per la matèria en els diferents àmbits sectorials i territorials, i també,
amb els controls o auditories internes que es consideri oportú programar anualment. 
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Els expedients gestionats per l’Oficina local d’habitatge han de ser lliurats a l’Agència per a la seva revisió,
quan ho requereixi la Direcció sectorial o el Servei Territorial d’Habitatge competent en la matèria, o els
òrgans de control interns. 

Els resultats d’aquest seguiment, juntament amb l’avaluació final dels serveis prestats i  justificats per
l’Oficina local d’habitatge, seran determinants per mantenir el conveni vigent durant tots els anys pel qual
es signa. 

La  gestió  i  costos  de  l’Oficina  local  d’habitatge  han  de  ser  justificats  tal  com es  preveu  la  clàusula
cinquena  b).  Es  valorarà  el  nombre  de  serveis  prestats  i  d’activitats  efectivament  realitzades,  les
potencialitats de continuïtat i de creixement de les actuacions, els nivells de qualitat oferta a la ciutadania
i el servei d’atenció ciutadana que s’ha prestat a la població. En el cas que s’hagin produït o detectat
deficiències rellevants en els serveis prestats durant l’any per l’Oficina, es procedirà a minorar l’aportació
final en l’import corresponent als expedients perjudicats. 

Setena.- Protecció de dades personals 

1. Les dades personals de les persones intervinents, incloses en el present conveni, seran tractades per
cadascuna  de  les  parts,  com  a  responsables  del  tractament,  amb  l'única  finalitat  de  permetre  el
desenvolupament,  compliment  i  control  de  l’encàrrec  de  gestió,  essent  la  seva  execució  la  base
legitimadora del tractament d’acord amb l’article 6.1.b) del Reglament (UE) 2106/679 (RGPD). Les dades
de les parts podran ser comunicades a tercers únicament si esdevé necessari per complir amb les seves
respectives obligacions contractuals o legals de conformitat amb la normativa vigent, com ara la publicació
al  Registre  de  convenis  de la  Generalitat.  Les  dades  identificatives  de les  persones  intervinents  són
necessàries per a la subscripció del conveni; la negativa a facilitar-les podria suposar la impossibilitat de la
seva subscripció.

Les persones afectades poden contactar amb la persona delegada de protecció de dades de l’altra entitat,
a  través  de  l’adreça  electrònica  alcaldia@tortosa.cat,  en  el  cas  de  l’Ajuntament/Consell  Comarcal;  o
l’adreça electrònica dpo.ahc@gencat.cat, en el cas de l’Agència. 

Així  mateix,  les persones intervinents  poden exercir  els  drets d'accés,  rectificació,  supressió,  oposició,
limitació  i  portabilitat  mitjançant  una comunicació  al  delegat  de  protecció  de dades de la  respectiva
entitat. 

Si consideren que el tractament de les seves dades vulnera la normativa sobre protecció de dades, poden
presentar  una  reclamació  prèvia  davant  de  la  persona  delegada  de  protecció  de  dades,  o  bé,  una
reclamació davant l’Autoritat Catalana de Protecció de Dades. 

2. Les parts manifesten que coneixen, compleixen i se sotmeten de manera expressa a la normativa vigent
en matèria  de protecció  de dades personals,  i  es  comprometen a donar un ús  adequat  a  les dades
d’aquesta naturalesa a les quals puguin accedir a conseqüència del desenvolupament d’aquest conveni.
Amb aquest objecte, compliran amb el que preveu, així com en les altres disposicions vigents en matèria
de protecció de dades.

3. L'Ajuntament/Consell Comarcal tindrà la condició d'encarregat del tractament de les dades personals a
les que accedeixi en execució de l'encàrrec de gestió,  i  li  és aplicable el que disposa la normativa de
protecció de dades personals. Mitjançant un acord d’encàrrec del tractament, que s’annexa al present
conveni (Annex 2), d’acord amb l’article 28 del Reglament (UE) 2016/679, es regulen els tractaments que
efectua l’Ajuntament per compte de l’Agència, que és la responsable del tractament.

Vuitena .- Comissió de seguiment i avaluació 

Per al seguiment, vigilància i control de l'execució del Conveni es crea una Comissió de seguiment i estarà
formada per: 

Per part de l’Agència: 

- Director operatiu per a la Coordinació dels Sistemes d’Informació i Atenció Ciutadana. 
- 1 Cap de servei com a mínim segons la matèria a tractar.
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Per part de l’Ajuntament/Consell Comarcal: 

- 1 Responsable de la OLH 
- 1 Tècnic segons la matèria a tractar 10

Aquesta comissió es reunirà com a mínim una vegada l’any i en qualsevol moment a petició d’una de les
parts per tal de garantir el seguiment, la comunicació eficaç i la informació mútua. En particular aquesta
Comissió serà l’encarregada de: 

a) Vetllar pel compliment dels objectius del conveni. 
b) Efectuar un seguiment efectiu del grau de compliment i dels compromisos adquirits per cadascuna de
les parts, tenint en compte també les previsions de la clàusula sisena. 
c) Proposar l’adopció de les mesures que es considerin necessàries per millorar el desenvolupament i els
compromisos establerts al conveni, i per a una coordinació adequada de les parts que hi intervenen. 
d) Revisar l’abast dels serveis inclosos en aquest conveni. 
e) Examinar i resoldre els dubtes i/o discrepàncies que puguin sorgir en l’aplicació, la interpretació i el
compliment d'aquest Conveni. 

Novena. Publicitat del conveni 

Aquest encàrrec de gestió, que es formalitza mitjançant la firma del present conveni, s’ha de publicar en el
Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya (DOGC), d’acord amb el que estableix l’article 112.2 de la Llei
26/2010, del 3 d'agost, de règim jurídic i de procediment de les administracions públiques de Catalunya i
al Registre de convenis de col·laboració i cooperació de la Generalitat de Catalunya d’acord amb l’article 8
de la Llei 19/2014, del 29 de desembre, de transparència, accés a la informació pública i bon govern. 

Les parts acorden que les obligacions relatives a la publicació al Registre de convenis de col·laboració i
cooperació de la Generalitat de Catalunya i al Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya seran dutes a
terme per part de l’Agència. 

Desena.- Causes de resolució 

El Conveni s’extingirà pel compliment de les actuacions que conformen el seu objecte o per incórrer en
una de les següents causes de resolució: 

a) El transcurs del termini de vigència del Conveni sense haver-se’n acordat la pròrroga. 
b) L’acord unànime dels signants. 
c)  L’incompliment  de  les  obligacions  i  compromisos  assumits  per  part  d’alguns  dels  signants  o  les
reiterades deficiències en l'execució de les actuacions objecte del Conveni.

En el  cas d’incompliment per part  de l’Ajuntament/Consell  Comarcal de les obligacions previstes a la
clàusula segona, especialment l’incompliment dels terminis que es deriven de la gestió dels expedients
d’ajuts  i  prestacions,  prèviament  a  l’extinció  del  conveni,  l’Agència  requerirà  a  l’Ajuntament/Consell
Comarcal  per  tal  que  compleixi  en  un  determinat  termini  les  obligacions  o  els  compromisos  que  es
consideren  incomplerts.  Aquest  requeriment  és  comunicarà  a  les  persones  designades  per  part  de
l’Ajuntament/Consell Comarcal com a membres de la Comissió de seguiment d’aquest conveni. 

Si transcorregut el termini indicat en el requeriment persisteix l’incompliment, l’Agència podrà optar per
imposar  penalitats  en  funció  de  la  gravetat  dels  perjudicis  causats  o  per  resoldre  el  conveni.  Quan
l’Agència opti per imposar penalitats podrà acordar les següents: 

- En el cas d’un primer incompliment dels terminis indicats per l’Agència per la tramitació dels expedients
d’ajuts i prestacions, s’establirà una penalitat del 25% envers l’import del pagament fix anual previst a la
clàusula 4.a). 
- En el cas d’un segon incompliment dels terminis indicats per l’Agència per la tramitació dels expedients
d’ajuts i prestacions, s’establirà una penalitat del 50% envers l’import del pagament fix anual previst a la
clàusula 4.a). 
- En el cas d’un tercer incompliment dels terminis indicats per l’Agència per la tramitació dels expedients
d’ajuts i prestacions, s’establirà una penalitat del 100% envers l’import del pagament fix anual previst a la
clàusula 4.a). 
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L’import de les penalitats no pot superar anualment el 100% de l’import del pagament fix anual previst a
la clàusula 4.a). 

L’Agència  notificarà  a  l’Ajuntament/Consell  Comarcal  les  penalitats  acordades,  i  per  tal  de  fer-les
efectives, compensarà els imports resultants de l’aplicació de les penalitats del pagament fix anual previst
a la clàusula 4.a) envers l’anualitat següent a l’acord de penalització. 

Quan l’import de la penalitat sigui del 100% i l’incompliment és reiteratiu durant la vigència del conveni,
l’Agència  podrà  notificar  a  l’Ajuntament/Consell  Comarcal  la  concurrència  de  la  causa  de  resolució  i
s'entendrà resolt el conveni. La resolució del conveni per aquesta causa podrà comportar la indemnització
dels perjudicis causats. 

Si s’acorden penalitats durant l’últim any de vigència del conveni, l’Ajuntament/Consell Comarcal haurà
d’abonar  a  l’Agència  els  imports  resultants  de l’aplicació  de les  penalitats  en  el  termini  d’un  mes  a
comptar des de la notificació de l’acord relatiu a les penalitzacions. Si en el termini anterior no s’ha produït
el  reintegrament,  s’haurà  d’abonar  també a  l’Agència  l’interès  de  demora  aplicable  al  reintegrament
esmentat,  que en tot  cas és el  que resulti  de les disposicions de caràcter  general  reguladores de la
despesa pública i de l’activitat economicofinancera del sector públic. 

d) Per decisió judicial declaratòria de la nul·litat del Conveni. 
e) L'impossibilitat d'aconseguir l'objecte o la finalitat prevista del Conveni. 
f) Qualsevol altra causa diferent a les anteriors previstes en el conveni o a les lleis. 

En cas d'extinció anticipada del Conveni,  la Comissió de seguiment establirà la forma de finalitzar les
actuacions i compromisos en curs, i en tot cas, fixarà un termini improrrogable per a la seva consecució,
transcorregut el qual s'haurà de procedir a la liquidació dels compromisos econòmics adquirits d'acord
amb les regles que estableix l'article 52.2 de la Llei 40/2015, d’1 d’octubre, de règim jurídic del sector
públic. 

Onzena.- Règim de modificació 

La modificació del present Conveni requerirà l’acord de les parts i haurà de constar per escrit en forma
d’addenda. 

Dotzena. Resolució de controvèrsies 

En cas de discrepàncies que puguin sorgir en la interpretació o aplicació d’aquest conveni, ambdues parts
acorden resoldre les controvèrsies de mutu acord amb caràcter previ a la submissió de la qüestió a la
jurisdicció contenciosa administrativa.  

Tretzena. Vigència i efectes 

Aquest conveni entra en vigor a partir de la data de l’última signatura electrònica d’aquest document fins
el 30 d’abril de 2028 , si bé els seus efectes es produiran un cop s’hagi publicat al Diari Oficial de la
Generalitat de Catalunya, d’acord amb l’article 112.2 de la Llei 26/2010, del 3 d'agost, de règim jurídic i
de procediment de les administracions públiques de Catalunya. 

El període objecte d’aquest encàrrec comprèn les actuacions desenvolupades per l’Ajuntament/Consell
Comarcal durant els anys 2024, 2025, 2026 i 2027, de manera que durant el període de l’1 de gener de
2028 a 30 d’abril de 2028 l’únic objectiu de les parts serà liquidar els compromisos econòmics en curs
derivats de les actuacions realitzades a l’any 2027. 

I, en prova de conformitat, les parts signen el present conveni electrònicament. 

Directora de l’Agència de Alcalde de l’Aj. 
l’Habitatge de Catalunya de Tortosa”
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“ANNEX 1 

Taula d’imports per serveis i activitats de l’Oficina Local d’Habitatge CATÀLEG DE SERVEIS ANY 2024,
2025, 2026 i 2027 
Serveis Import per expedient tramitat – 

Oficina municipal /comarcal 
CÈDULES HABITABILITAT 
Es pagaran aquells expedient que s’hagin resolt positivament o negativa durant l’any en curs 
1.Tramitació administrativa de sol·licituds de cèdules
d’habitabilitat 
1.1.Presencial 

19 € 

1.2.Telemàtica 13 € 
2.Tramitació de cèdules d’habitabilitat, amb inspecció
tècnica 

40 € 

REHABILITACIÓ 
Es pagaran aquells expedients que s’hagin resolt favorablement o desfavorable 
1.Rehabilitació habitatge 66€ 
2.Rehabilitació per a edificis unifamiliar o plurifamiliar 110€ 
3.Gent gran habitatge 106€ (66+40) 
4.Gent gran unifamiliar 150€ (110+40) 
PROGRAMES SOCIALS 
1.Tramitació  d’ajuts  per  al  pagament  del  lloguer
(inclou la gestió de les sol·licituds fins la proposta de
resolució) 

50 € 

2.Tramitació de prestacions d’urgència especial 25 € 
PROMOCIÓ HABITATGE 
Es pagaran tots els expedients d’inscripció o renovació (que no siguin via web) 
1.Gestió de les Inscripcions al Registre de sol·licitants
d’habitatge amb protecció oficial de Catalunya”

10 € 

“ANNEX II AL CONVENI DE COL·LABORACIÓ I D’ENCÀRREC DE GESTIÓ ENTRE L’AGÈNCIA DE L’HABITATGE
DE CATALUNYA  I  L’AJUNTAMENT/EL  CONSELL  COMARCAL  DE  TORTOSA  RELATIU  A  L’OFICINA  LOCAL
D’HABITATGE SITUADA EN AQUEST/A MUNICIPI/COMARCA, PELS ANYS 2024-2027 

Primera.- Objecte de l’encàrrec de tractament 

Mitjançant  aquest  acord d’encàrrec s’habilita  a l’Ajuntament/Consell  Comarcal  de Tortosa,  en qualitat
d’encarregat del tractament (en endavant, l’encarregat), per tractar per compte de l’Agència de l’Habitatge
de Catalunya (en endavant, AHC), responsable del tractament, les dades personals necessàries per prestar
l’encàrrec de gestió que és objecte del conveni subscrit per a l’assessorament i la gestió de serveis en
matèria d’habitatge, per mitjà de l’Oficina local d’habitatge situada a la comarca/municipi de Tortosa, 

Les activitats de tractament que es duran a terme són les següents: 

Recollida Registre 
Estructuració Modificació 
Conservació Extracció 
Consulta Comunicació per transmissió 
Difusió Interconnexió 
Acarament Limitació 
Supressió Destrucció 
Comunicació Altres ......... 

Segona.- Identificació de la informació afectada 

Per  executar  les  prestacions  derivades  del  compliment  de  l’objecte  d’aquest  encàrrec,  l’encarregat
recollirà  i  tractarà,  per  compte  de  l’AHC,  les  dades  personals  relatives  a  les  següents  activitats  de
tractament: 

Registre de sol·licitants d'habitatge amb protecció oficial de Catalunya. 
Ajuts socials en matèria d'habitatge. 
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Ajuts a instal·lacions, adequació i rehabilitació. 
Cèdules d'habitabilitat. 
Inspeccions tècniques d'edificis d'habitatges (ITES). 
Mediació en matèria d'habitatge. 

Les categories de persones interessades a les que es refereix la informació afectada són les següents:
persones sol·licitants i la resta de membres de la unitat de convivència que vulguin accedir a un habitatge
amb protecció oficial a Catalunya; sol·licitants dels ajuts socials en matèria d’habitatge, membres de la
unitat  de  convivència  o  representants  legals;  propietaris  d'habitatges  o  el  seu  representant  legal  i
membres de la unitat familiar; persones físiques titulars d'habitatges que sol·liciten cèdules d'habitabilitat,
les que en fan la sol·licitud, tècnics i tècniques que emeten certificats, i intervinents en la construcció de
l'habitatge; les persones representants de les comunitats de propietaris dels edificis d'habitatges o les
persones propietàries d'edificis d'habitatges objecte d'inspeccions tècniques, i les persones professionals i
funcionàries que realitzen els informes tècnics i els requeriments corresponents en l'àmbit de Catalunya; i
persones sol·licitants de la mediació, representants legals i membres de la unitat familiar que treballen i
són majors d'edat. 

Tercera.- Durada 

La vigència d’aquest encàrrec de tractament queda vinculada a la vigència del conveni subscrit que s’ha
identificat al principi d’aquest document. 

Quarta.- Obligacions de l’encarregat

L’encarregat i tot el seu personal s’obliguen a: 

a) Utilitzar les dades personals objecte de tractament, o les que reculli per a la seva inclusió, només per a
la finalitat objecte d'aquest encàrrec. L’encarregat no pot utilitzar les dades per a finalitats pròpies, en cap
cas. 

b) Tractar les dades personals d’acord amb les instruccions del responsable. 

Si l’encarregat considera que alguna de les instruccions infringeix l’RGPD o qualsevol altra disposició en
matèria  de protecció  de dades de la  Unió  o dels  estats membres,  n’ha d’informar immediatament  el
responsable. 

c) Incorporar els tractaments que duu a terme en execució d’aquest contracte al seu registre d’activitats
del tractament efectuades per compte d’un responsable, amb el contingut de l’article 30.2 de l’RGPD. 

d) No comunicar les dades a terceres persones, tret que es tingui l'autorització expressa de l’AHC, en els
supòsits legalment admissibles. 

L’encarregat pot comunicar les dades a altres encarregats del tractament del mateix responsable, d'acord
amb les instruccions de l’AHC. En aquest cas, l’AHC ha d’identificar, prèviament i per escrit, l'entitat a la
qual s'han de comunicar les dades, les dades a comunicar i les mesures de seguretat que cal aplicar per
procedir a la comunicació. 

Si l’encarregat ha de transferir dades personals a un tercer país o a una organització internacional, en
virtut  del dret de la Unió o dels estats membres que li  sigui  aplicable,  ha d’informar l’AHC d'aquesta
exigència legal de manera prèvia, tret que aquest dret ho prohibeixi per raons importants d'interès públic. 

e) Mantenir el deure de secret respecte de les dades personals a les quals hagin tingut accés en virtut
d’aquest encàrrec, fins i tot després que en finalitzi l’objecte. 

f) Garantir que les persones autoritzades per tractar dades personals es comprometen, de forma expressa,
a seguir  les instruccions de l’AHC, a respectar la confidencialitat, en els termes que l’AHC exigeixi  i  a
complir  les  mesures  de  seguretat  corresponents,  de  les  quals  cal  informar  aquestes  persones
autoritzades, convenientment. 

g) Mantenir a disposició del responsable la documentació que acredita que es compleix l'obligació que
estableix l'apartat anterior. 
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h)  Garantir  la  formació  necessària  en  matèria  de  protecció  de  dades  personals  de  les  persones
autoritzades per tractar dades personals. 

i) En relació amb l’exercici dels drets per part de les persones afectades (accés, rectificació, supressió,
limitació  del  tractament,  portabilitat  de  les  dades  i  oposició,  així  com  els  drets  relacionats  amb  les
decisions individuals automatitzades, inclosa la realització de perfils), quan aquestes els exerceixin davant
d’algun encarregat, aquest ho ha de comunicar per correu electrònic a l'adreça de contacte del delegat de
protecció de dades de l’Agència de l’Habitatge de Catalunya (dpo.ahc@gencat.cat). La comunicació s’ha
de fer de forma immediata i en cap cas més enllà de l’endemà del dia en què s’ha rebut la sol·licitud,
tenint en compte que si s’ha rebut en dia no laborable, s’entendrà rebuda el primer dia laborable següent,
juntament, si escau, amb altres informacions que puguin ser rellevants per resoldre la sol·licitud. 

j)  En relació amb el  dret d’informació de les persones interessades, l’encarregat ha de facilitar,  en el
moment de recollir les dades, la informació relativa als tractaments de dades que es duran a terme. La
informació que es facilitarà a les persones afectades en el moment de la recollida de les dades és la
següent: 

Informació sobre protecció de dades personals 
Activitats del tractament 

Registre de sol·licitants d'habitatge amb protecció oficial de 
Catalunya. 
Ajuts socials en matèria d'habitatge. 
Ajuts a instal·lacions, adequació i rehabilitació. 
Cèdules d'habitabilitat. 
Inspeccions tècniques d'edificis d'habitatges (ITES). 
Mediació en matèria d'habitatge. 

Responsable 
tractament 

d
e

Agència de l’Habitatge de Catalunya 
C/ Diputació 92, 08015 Barcelona 
Tel. 93 228 71 00 
protdades.ahc@gencat.cat http://agenciahabitatge.gencat.cat/ 

Delegat protecció dades d
e

dpo.ahc@gencat.cat 
C/ Diputació 92, 08015 Barcelona 
Tel. 93 228 71 00 

Finalitat tractament d
e

Podeu consultar aquesta informació en el corresponent registre
d’activitat del tractament de l’Agència a través del següent
enllaç 
http://agenciahabitatge.gencat.cat/wps/portal/agencia/proteccio-de-
dades/!ut/p/z1/
lVFNT8MwDP0tHHaMnLZpmx4rNnWbtoKYGG0uKE3SNoil3Yhg_HsM4o
QYY75Ztp_fBwioQDj5ajvp7eDkM_a1SB75bVbMOQtX9G7JaB4vpsWCs4
hSBg_nFgSO6YnKKWxBgFDOj76HWvZKyQl9M82Eys44ZbEbD4M3StmB
aEO01Obl82RUVkMdxNpoFhoS8KQlLG0SkmVxS5RseKhNGlIVIUVxjkWN
KtKTKooANhf-_AHIt1MEXPFoMytpRG_YxYDLLwl_-
IxJhYf19bpDWOl7Yl07QPXtIlS_uIgX9mm_FzkGMDhvjh73_5nAuLvf8Shp
y5Igy_djXOdXH57UtyM!/dz/d5/L2dBISEvZ0FBIS9nQSEh/ 

Base jurídica Missió realitzada en interès públic (arts. 6.1.e RGPD). 
L’execució d’un contracte o mesures precontractuals (art. 
6.1.b RGPD). 

Destinataris L'Administració tributària. 
Drets de les persones Podeu accedir a les vostres dades, rectificar-les o suprimir-les, oposar-

vos al tractament i sol·licitar-ne la limitació i portabilitat, enviant la vostra
sol·licitud a l’adreça de l’Agència. 

Termini  de
conservació  de  les
dades 

Podeu  consultar  aquesta  informació  en  el  corresponent  registre
d’activitat  del  tractament  de  l’Agència  a  través  del  següent  enllaç
http://agenciahabitatge.gencat.cat/wps/portal/agencia/proteccio-de-
dades/!ut/p/z1/
lVFNT8MwDP0tHHaMnLZpmx4rNnWbtoKYGG0uKE3SNoil3Yhg_HsM4o
QYY75Ztp_fBwioQDj5ajvp7eDkM_a1SB75bVbMOQtX9G7JaB4vpsWCs4
hSBg_nFgSO6YnKKWxBgFDOj76HWvZKyQl9M82Eys44ZbEbD4M3Stm
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BaEO01Obl82RUVkMdxNpoFhoS8KQlLG0SkmVxS5RseKhNGlIVIUVxjkW
NKtKTKooANhf-_AHIt1MEXPFoMytpRG_YxYDLLwl_-
IxJhYf19bpDWOl7Yl07QPXtIlS_uIgX9mm_FzkGMDhvjh73_5nAuLvf8Shp
y5Igy_djXOdXH57UtyM!/dz/d5/L2dBISEvZ0FBIS9nQSEh/ 

Reclamació Si considereu que els vostres drets no s’han atès adequadament, teniu
dret a presentar una reclamació prèvia davant el delegat de protecció
de dades (dpo.ahc@gencat.cat).  Aquesta reclamació s’ha de resoldre
en el termini màxim de 2 mesos a comptar de la seva recepció. 
D’altra  banda,  també  podeu  presentar  una  reclamació  davant
l’Autoritat Catalana de Protecció de Dades. 

k) En relació a les violacions de la seguretat de les dades, l’encarregat ha d’informar el responsable, sense
dilació indeguda i en qualsevol cas abans de 48 hores, de les violacions de la seguretat de les dades
personals al seu càrrec de les quals tingui coneixement, juntament amb tota la informació rellevant per
documentar i comunicar la incidència, per correu electrònic a l'adreça electrònica del delegat de protecció
de dades de l’Agència de l’Habitatge de Catalunya (dpo.ahc@gencat.cat). 

Si se’n disposa, cal facilitar, com a mínim, la informació següent:

1. Descripció de la naturalesa de la violació de la seguretat de les dades personals, incloses, quan sigui
possible, les categories i el nombre aproximat d'interessats afectats i les categories i el nombre aproximat
de registres de dades personals afectats.

2. Nom i dades de contacte del delegat de protecció de dades o d'un altre punt de contacte en el qual es
pugui obtenir més informació.

3. Descripció de les possibles conseqüències de la violació de la seguretat de les dades personals.

4. Descripció de les mesures adoptades o proposades per posar remei a la violació de la seguretat de les
dades personals, incloses, si escau, les mesures adoptades per mitigar els possibles efectes negatius.

Si no és possible facilitar la informació simultàniament, i en la mesura en què no ho sigui, la informació
s’ha de facilitar de manera gradual sense dilació indeguda. 

L’encarregat  ha  d’assistir  l’Agència  de  l’Habitatge  de  Catalunya  en  cas  que  aquesta  consideri  que
procedeix notificar la violació de la seguretat a l’Autoritat Catalana de Protecció de Dades (APDCAT). Així
mateix,  l’encarregat  també  ha  d’assistir  l’Agència  de  l’Habitatge  de  Catalunya  en  cas  que  aquesta
consideri procedent comunicar la violació de la seguretat a les persones afectades. 

l) Si procedeix efectuar una avaluació d’impacte relativa a la protecció de dades, l’encarregat ha de donar
suport a l’Agència de l’Habitatge de Catalunya en la seva elaboració. 

m) Si procedeix efectuar la consulta prèvia a l’APDCAT, l’encarregat ha de donar suport a l’Agència de
l’Habitatge de Catalunya. 

n) Posar a disposició de l’Agència de l’Habitatge de Catalunya tota la informació necessària per demostrar
que compleix les seves obligacions, així com per realitzar les auditories o les inspeccions que efectuïn
l’Agència  de  l’Habitatge  de  Catalunya  o  un  altre  auditor  autoritzat  per  l’Agència  de  l’Habitatge  de
Catalunya. 

o) Aplicar, les mesures de seguretat que es deriven de l'Esquema Nacional de Seguretat i les que resultin
de l'avaluació o anàlisi de riscos que realitzi. 

En tot cas, cal que implementi les mesures tècniques i organitzatives següents, per garantir un nivell de
seguretat adequat al risc, destinades a:

- denegar l'accés a persones no autoritzades als equips utilitzats per al tractament (control d'accés); 
impedir  la  lectura,  còpia,  modificació  o  supressió  no  autoritzada  dels  suports  que  continguin  dades
personals (control dels suports de dades); 
-  impedir  la  introducció  no autoritzada de dades personals  i  la  inspecció  modificació,  o  supressió  no
autoritzada de les dades personals emmagatzemades (control de l'emmagatzematge); 
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- impedir l’ús dels sistemes de tractament automatitzat per part de persones no autoritzades (control dels
usuaris); 
- garantir que les persones autoritzades per utilitzar un sistema de tractament automatitzat, només puguin
tenir accés a les dades personals per als quals han estat autoritzades (control de l'accés a les dades); 
- garantir que sigui possible verificar i establir a qui es transmet o es pot transmetre o posar a disposició,
les dades personals mitjançant equipaments de comunicació de dades (control de la transmissió); 
- garantir que pugui verificar-se i constatar a posteriori, quines dades personals han estat introduïdes en
els sistemes de tractament automatitzats i quan i per quina persona han estat introduïdes (control de la
introducció); 
-  impedir  la  lectura,  còpia,  modificació  o  supressió  de  dades  personals  no  autoritzades  durant  la
transferència de dades personals o durant el transport de suports de dades (control del transport); 
- garantir que es poden restablir els sistemes instal·lats en cas d'interrupció (restabliment);
- garantir que les funcions de sistema no presentin defectes, que es notifiquin els errors de funcionament
(fiabilitat) i que les dades personals emmagatzemades no es puguin corrompre amb un mal funcionament
del sistema. 
- verificar, avaluar i valorar l'eficàcia de les mesures tècniques i organitzatives per garantir la seguretat del
tractament. 

p) Designar un delegat de protecció de dades. 

q)  En  relació  amb la  destinació  de les  dades personals,  l’encarregat  han de retornar  a  l’Agència  de
l’Habitatge de Catalunya les dades personals i, si escau, els suports on constin, una vegada complerta la
prestació. 

La devolució ha de comportar l'esborrat total de les dades existents en els equips informàtics utilitzats per
l’encarregat. 

No obstant això, l’encarregat pot conservar-ne una còpia, amb les dades degudament bloquejades, de
conformitat i en els supòsits previstos a l’article 32 de l’LOPDGDD. 

r) En el supòsit que l’encomana objecte d’aquest conveni es gestioni mitjançant un ens qualificat com a
mitja propi personificat, s’autoritza l’encarregat a subcontractar amb l’ens corresponent les prestacions
que formen part de l’objecte d’aquest encàrrec que comportin el tractament de dades personals. 

Per subcontractar amb altres empreses o entitats diferents, l'encarregat ha de comunicar aquest fet per
escrit a l’Agència de l’Habitatge de Catalunya, amb una antelació mínima de 15 dies, i identificar de forma
clara i inequívoca l'empresa subcontractista i les seves dades de contacte. La subcontractació es pot dur a
terme si l’Agència de l’Habitatge de Catalunya no hi manifesta oposició en el termini de 10 dies. 

El subcontractista, que també té la condició d'encarregat del tractament, està obligat igualment a complir
les obligacions que aquest document estableix per a l'encarregat i les instruccions que dicti l’Agència de
l’Habitatge de Catalunya. Correspon a l'encarregat inicial regular la nova relació, de manera que el nou
encarregat quedi subjecte a les mateixes condicions (instruccions, obligacions, mesures de seguretat, etc.)
i amb els mateixos requisits formals que ell, pel que fa al tractament adequat de les dades personals i a la
garantia dels drets de les persones afectades. Si l’encarregat ho incompleix, l'encarregat inicial continua
sent plenament responsable davant l’Agència de l’Habitatge de Catalunya, pel que fa al compliment de les
obligacions. 

Cinquena.- Obligacions del responsable del tractament 

Correspon al responsable del tractament: 

a)  Si  escau,  fer  una avaluació de l'impacte en la  protecció de dades personals de les operacions de
tractament que ha d’efectuar l'encarregat. 

b) Fer les consultes prèvies que correspongui. 

c) Vetllar, abans i durant tot el tractament, perquè l’encarregat compleixi l’RGPD. 

d) Supervisar el tractament, inclosa l’execució d’inspeccions i auditories.
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Sisena.- Comunicacions i notificacions 

Les comunicacions adreçades a l’Agència de l’Habitatge de Catalunya o a l’encarregat  del  tractament
s’enviaran a través de l’adreça electrònica  dels  seus respectius  delegats  de protecció de dades,  que
consta en el conveni. 

Setena.- Jurisdicció competent 

En cas de generar-se algun conflicte en relació amb les clàusules d’aquest conveni, les parts convenen que
els  jutjats  o  tribunals  competents  per  conèixer  de  qualsevol  qüestió  litigiosa,  seran  aquells  als  que
correspongui resoldre qualsevol litigi referent a l'objecte del conveni principal, renunciant a qualsevol altre
tipus de jutjat o tribunal que pogués ser competent. 

Segon.- Notificar el present acord a l’Agència de l’Habitatge de Catalunya.

Tercer.- Donar compte del present acord al departament d’Intervenció de l’ajuntament.»

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

11 – DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DEL CONVENI DE COL·LABORACIÓ A SIGNAR ENTRE
L’AGÈNCIA  DE  L’HABITATGE  DE  CATALUNYA  I  L’AJUNTAMENT  DE  TORTOSA  RELATIU  AL  PROGRAMA  DE
MEDIACIÓ PER AL LLOGUER SOCIAL D’HABITATGES, PER A L’ANY 2024.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

«Vist  el  contingut  del  conveni  de  col·laboració  a  signar  entre l’Agència  de  l’Habitatge  de  Catalunya  i
l’Ajuntament de Tortosa relatiu al programa de mediació per al lloguer social d’habitatges, per a l’any 2024.

Vist l’informe emès pel Secretari Acctal de la Corporació. 

Atès el dictamen favorable de la Comissió Informativa de planificació al Territori celebrada en sessió de
data 27 de febrer de 2024.

De conformitat amb l’article 47.2 h) de la LRBRL i amb el quòrum de majoria absoluta del nombre legal
dels membres de la corporació.

Al Ple de l’ajuntament proposo l’adopció del següent ACORD:

Primer.- Aprovar  el  conveni  de  col·laboració  a  signar  entre l’Agència  de  l’Habitatge  de  Catalunya  i
l’Ajuntament de Tortosa  relatiu al programa de mediació per al lloguer social d’habitatges, per a l’any 2024
i quin text literal és el següent:

CONVENI  DE  COL·LABORACIÓ  ENTRE  L’AGÈNCIA  DE  L’HABITATGE  DE  CATALUNYA  I  L’AJUNTAMENT  DE
TORTOSA RELATIU AL PROGRAMA DE MEDIACIÓ PER AL LLOGUER SOCIAL D’HABITATGES, PER A L’ANY
2024

REUNITS

D’una banda, la senyora Silvia Grau i Fontanals, directora de l’Agència de l’Habitatge de Catalunya, (en
endavant,  l’Agència),  que actua  en nom i  representació  d’aquesta  entitat,  en  virtut  del  nomenament
efectuat per Acord de Govern 238/2022, de 15 de novembre, (DOGC número 8795, de 17 de novembre de
2022) i en ús de les facultats atorgades per l’article 7.3 e) de la Llei 13/2009, de 22 de juliol, de l’Agència
de l’Habitatge de Catalunya i per l’article 2.2.i) dels Estatuts de l’Agència, aprovats pel Decret 157/2010,
de 2 de novembre.

I  d’una altra,  el  senyor Jordi  Jordan i  Farnós, alcalde de l'Ajuntament de Tortosa, que actua en nom i
representació  de l’esmentat  Ajuntament  en  ús  de les funcions que li  atribueix  l’article  21)  de  la  Llei
7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de Bases de Règim Local i d’acord amb l’establert al ple municipal que
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va tenir lloc en data 17 de juny de 2023.

Ambdues parts es reconeixen recíprocament la capacitat legal per obligar-se i atorgar aquest conveni, i a
aquest efecte,

EXPOSEN

    I.  La  Llei  18/2007,  de  28 de  desembre,  del  dret  a  l’habitatge,  els  decrets  i  reglaments  que  la
despleguen i el Pla per al dret a l’habitatge, aprovat per Decret 75/2014, de 27 de maig, constitueixen el
marc normatiu de col·laboració amb les oficines locals d’habitatge i les borses de mediació per al lloguer
social,  que tenen per  finalitat  principal  assegurar  la  màxima cobertura  territorial  en la  prestació dels
serveis i gestió d’ajuts relacionats amb l’habitatge i facilitar la proximitat de les gestions a la ciutadania.

     II. La Llei 13/2009, de 22 de juliol, de l’Agència de l’Habitatge de Catalunya, defineix que són objectius
de l’Agència, l’execució i la gestió de les polítiques d’habitatge que són competència de la Generalitat i,
especialment  les  relatives  a  les  actuacions  públiques  que  en  matèria  d’habitatge  han  de  garantir  la
proximitat  al  territori,  amb una  gestió  integrada  de  les  actuacions  públiques  de  conformitat  amb els
principis de subsidiarietat, coordinació, cooperació i col·laboració amb els ens locals.

    III. El Decret 75/2014, de 27 de maig, del Pla per al dret a l’habitatge, estableix que els Programes
Socials d’Habitatge tenen com a finalitat, entre d’altres, impulsar el sistema de mediació de l’Administració
pública entre persones propietàries i persones llogateres per fomentar la disposició d’habitatges destinats
al lloguer social.

L’article 60.2 del Decret 75/2014, de 27 de maig, preveu que les borses de mediació per al lloguer social
són serveis que es presten des de les administracions locals en el marc dels programes socials d’habitatge
i tenen com a objectiu principal l’increment del
lloguer social mitjançant la disposició d’habitatges desocupats per destinar-los a aquesta finalitat.

   IV.  L’experiència  positiva  que  en  els  darrers  anys  han  tingut  els  convenis  subscrits  amb  les
administracions locals en relació a les borses  de mediació  per  al  lloguer  social,  aconsella  mantenir  i
fomentar  l’activitat  d’aquestes  borses  que  compleixen  la  finalitat  d’aproximar  aquests  serveis  a  la
ciutadania, segons les necessitats de cada àmbit territorial.

    V. L'Ajuntament disposa d'una borsa amb personal suficient per realitzar les funcions que són l’objecte
d’aquest conveni i d’una persona responsable per coordinar les actuacions amb la Direcció de Programes
Socials de l’Agència, de conformitat amb l'establert en el Pla per al dret a l’habitatge.

    VI. Amb l’objectiu de coordinar i desplegar la prestació dels serveis de la borsa de mediació per al
lloguer social  en el  municipi  de Tortosa, l’Ajuntament ha manifestat el  seu interès en la signatura del
conveni  de  col·laboració  amb  l’Agència  per  al  funcionament  durant  l’any  2024  de  la  borsa  d’àmbit
territorial municipal.

    VII.  L’article  62 del  Decret  75/2014,  de 27 de maig,  del  Pla  per  al  dret a  l’habitatge,  regula les
modalitats de convenis que l’Agència pot subscriure amb les administracions locals per a la col·laboració
en matèria d’habitatge i en l’apartat 3 de l’article indicat, preveu expressament els convenis relatius al
programa de mediació per al lloguer social. En concret, el capítol 5 recull les condicions de les borses i
preveu que el contingut del conveni ha de incloure, entre d’altres aspectes, les funcions més rellevants, les
contraprestacions econòmiques i el sistema de justificació de l’activitat.

    VIII. Així mateix, l’article 108.3 de la Llei 26/2010, de 3 d’agost, de règim jurídic i de procediment de les
administracions públiques de Catalunya, preveu que les administracions públiques de Catalunya poden
subscriure  convenis  amb  altres  administracions  públiques  i  amb  els  organismes  i  entitats  públiques
dependents o vinculats a aquestes, en l’àmbit de les competències respectives i per a la consecució de
finalitats d’interès comú.

En conseqüència, ambdues parts formalitzen aquest conveni de col·laboració, d’acord amb les següents,

CLÀUSULES
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Primera. Objecte

Aquest  conveni té per objecte la col·laboració entre les parts per impulsar els  programes de mediació
d’habitatges per al lloguer social, per mitjà de la borsa de mediació situada al municipi de Tortosa, per tal
de facilitar a la ciutadania la proximitat de la gestió d’aquests serveis en el respectiu territori durant l’any
2024.

Segona. Obligacions de l’Ajuntament

L’Ajuntament, a través de la borsa de mediació per al lloguer social es compromet a:

    1. Mantenir la borsa, durant el termini de vigència del conveni, amb personal tècnic i administratiu
suficient que haurà de tenir la formació necessària per realitzar les funcions objecte d’aquest conveni. En
concret s’obliga a:

        a) Disposar d’un local o espai adequat per realitzar les funcions pròpies de la borsa.

       b) Tenir mitjans materials suficients i aptes per efectuar les gestions i tramitacions relacionades amb
el conveni, com ara l’equipament informàtic adequat.

        c) Disposar de recursos personals per atendre les funcions de la borsa que, com a mínim, seran d’una
persona  responsable  de  la  borsa  i  la  coordinació  amb  l’Agència;  d’una  persona  per  a  les  tasques
administratives; i d’una persona per a les funcions tècniques de la borsa.

        d) Actualitzar, de conformitat amb l’article 60.4 del Decret 75/2014, de 27 de maig del Pla per al dret
a l’habitatge,  l’acord de coordinació entre administracions locals que disposen de borsa a la  mateixa
localitat, i donar-ne compte a l’Agència en el termini màxim de 6 mesos des de la signatura del present
conveni.

Aquest acord ha d’establir el sistema de coordinació entre les borses ubicades en la mateixa localitat,
definint els serveis i activitats pròpies de cadascuna i el model de distribució dels expedients del municipi
per a la seva tramitació, ja sigui per raó de la matèria i/o del territori, amb la finalitat d’evitar duplicitats en
les gestions i facilitar l’accés als serveis d’habitatge mitjançant una finestreta única.

    2. Realitzar funcions d’informació, que inclouen:

       a) L’assessorament a la propietat en els programes socials d’habitatge que inclouen la mediació per al
lloguer social, i l’acompanyament durant la vigència del contracte de lloguer.

      b) L’assessorament a les persones sol·licitants d’habitatge, l’acompanyament en la cerca d’habitatge i
també durant la vigència del contracte de lloguer.

   3. Realitzar funcions de mediació, que inclouen:

        a) La captació d’habitatges desocupats per posar-los en lloguer a un preu assequible.

        b) La mediació entre les persones propietàries i llogateres.

        c) El seguiment de l’ús i la destinació dels habitatges que formen part del programa de mediació.

        d) El seguiment i el control dels pagaments dels lloguers.

    4. Portar a terme totes les funcions establertes en el manual de gestió del programa de mediació per el
lloguer social, utilitzant els mitjans i les eines informàtiques que posa a la seva disposició l’Agencia.

   5. Presentar a la Direcció de Programes Socials d’Habitatge de l’Agència una memòria anual de les
actuacions de la borsa,  on caldrà especificar els  aspectes relatius al  funcionament,  l’organització,  els
horaris d’atenció al públic, la relació del personal adscrit, i també el nombre d’actuacions relaciones amb
els programes socials d’habitatge, de cada anualitat.
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   6. Comunicar a l’Agència les incidències, queixes o suggeriments dels ciutadans que s’adrecen a la
borsa, per tal de millorar la qualitat del servei.

   7. Participar en les sessions i jornades que organitzi la Direcció de Programes Socials d’Habitatge de
l’Agència amb motiu de la formació del personal de la borsa i per a la coordinació dels serveis de mediació
d’habitatges amb finalitats socials.

    8. Col·laborar amb l’Agència en les accions de seguiment i control que es puguin programar des de les
diferents unitats.  En especial,  cooperar,  quan correspongui,  en les auditories anuals a les borses que
l’Agència consideri oportú programar, així com en l’obtenció de qüestionaris de satisfacció ciutadana, quan
es requereixi.

    9. Comunicar a l’Agència de l’Habitatge de Catalunya:

  9.1  L’obtenció  d’altres  aportacions  o  finançament  que  la  borsa  rebi,  procedents  d’altres  
administracions o entitats públiques o privades.

    9.2 Qualsevol alteració en les condicions pactades en aquest conveni.

    10. Col·locar en un lloc visible un rètol identificador de borsa, que haurà de seguir les pautes de disseny i
normativa  gràfica  proposades  per  la  Generalitat  de  Catalunya,  i  fer  constar  clarament  a  totes  les
publicacions, impresos i altres materials gràfics que es puguin editar que les tasques realitzades per la
borsa de mediació per al lloguer social es fan en col·laboració amb l’Agència.

   11. Facilitar tota la informació que des de l’Agència sigui requerida en relació a les activitats que són
objecte del present conveni.

    12. Justificar les actuacions realitzades en els termes indicats en la clàusula cinquena d’aquest conveni.

Tercera. Obligacions de l’Agència de l’Habitatge de Catalunya

L’Agència de l’Habitatge de Catalunya s’obliga a:

   1.  Facilitar  a  la  borsa,  informació  actualitzada  sobre  els  programes  socials  d’habitatge  que  es
despleguen en el Pla per al dret a l’habitatge.

      2. Proporcionar al personal de la borsa la formació necessària per al correcte desenvolupament de les
funcions d’informació, assessorament i gestió dels programes socials d’habitatge.

      3. Assessorar al personal de la borsa en tot el referent al desenvolupament dels programes la resolució
de conflictes i de les casuístiques que es produeixen en la gestió diària.

    4.  Fer el  seguiment  dels serveis que realitzi  el  personal adscrit  a la  borsa i  promoure programes
d'aprenentatge i actualització sobre els continguts de les tasques assignades, pel que fa a les línies de
col·laboració convingudes.

      5. Facilitar l'accés i la formació necessària per la utilització dels programes informàtics o altres eines
de suport que siguin d’utilitat per dur a terme la gestió dels habitatges objecte d’aquest conveni.

       6. Fer el seguiment i valoració de la gestió de la borsa en l’àmbit dels programes socials d’habitatge.

       7. Contractar una pòlissa multirisc per cada habitatge i la seva gestió posterior, així com una pòlissa de
defensa  jurídica  per  al  propietari  en  el  cas  que  procedeixi  actuar  judicialment  per  incompliment  de
contracte d’arrendament.

     8. Finançar les actuacions i efectuar els corresponents pagaments en els termes indicats en la clàusula
quarta i cinquena d’aquest conveni.

   9.  Vetllar  pel  compliment  de la  qualitat  dels  serveis  objecte  d’aquest  conveni  amb el  seguiment  i
l’avaluació de la seva execució, que han de dur a terme les unitats de l’Agència competents per la matèria
en els diferents àmbits territorials i també, amb els controls o auditories internes que es consideri oportú
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programar anualment.
Quarta. Finançament i nombre d’actuacions

    1. L’Agència finançarà part de la despesa originada pels serveis de mediació que presti la borsa del
municipi, segons els imports següents:

        ◦ Captació d’habitatges amb contracte d’arrendament formalitzat entre l’últim trimestre de l’any 2023
i el 30 de setembre de 2024: 450 euros per habitatge captat.

Per  tal  de finançar aquestes actuacions,  el  contracte d’arrendament haurà d’estar vigent  i  l’habitatge
efectivament ocupat pels arrendataris, com a mínim, durant un termini de 3 mesos des de la signatura del
contracte d’arrendament.

El nombre d’habitatges captats amb contracte de lloguer social previstos són 10.

       ◦ Actuacions de seguiment i gestió dels contractes formalitzats amb anterioritat a l’1 de gener de
2024: 200 euros anuals per habitatge.

El nombre d’actuacions de seguiment i gestió de contractes formalitzats amb anterioritat a l’1 de gener de
2024 són 14.

El  nombre d’actuacions a finançar  que s’han determinat  en aquest  conveni  només es  podrà ampliar
mitjançant la formalització de la corresponent addenda i en funció de les disponibilitats pressupostàries.

    2. L’import màxim total que finançarà l'Agència durant la vigència d'aquest conveni són 7.300 euros, a
càrrec  de  la  partida  D/251.0002,  del  pressupost  de  l’Agència  per  l’exercici  2024  i  de  la  partida
corresponent del pressupost de l’any 2025, d'acord amb la següent distribució temporal per anualitats:

    • Exercici 2024: 2.520 euros
    • Exercici 2025: 4.780 euros

L’aportació  d’aquesta  dotació  està  condicionada  a  la  disponibilitat  de  tresoreria  i  a  la  normativa
d’estabilitat pressupostària.

Cinquena. Tramitació dels pagaments i justificació

    1. L’Agència efectuarà el pagament de les quantitats esmentades en el pacte anterior de la següent
manera:

        a. Un primer pagament de 2.520 euros imputable al pressupost de l’exercici de l’any 2024, en
concepte de bestreta, en el termini màxim de dos mesos a comptar des de la data de l’última signatura
electrònica d’aquest conveni.

L’Ajuntament  haurà  de  justificar  entre  l’1  i  el  15 de  novembre  de  2024,  mitjançant  la  corresponent
certificació justificativa:

         ▪ les actuacions relatives als habitatges captats amb contracte d’arrendament formalitzat entre l
´últim trimestre de l’any 2023 i el 31 de juliol de 2024;
          ▪ les actuacions per al seguiment dels contractes formalitzats amb anterioritat a l’1 de gener de
2024, realitzades entre l’1 de gener de 2024 i el 31 d’octubre de 2024.

        b. Un segon pagament d’un màxim de 4.780 euros imputable al pressupost de l’exercici de l’any
2025, prèvia presentació davant de l’Agència de la corresponent certificació justificativa.
L’Ajuntament haurà de justificar entre l’1 i el 31 de gener de 2025, mitjançant la corresponent certificació
justificativa:

            ▪ les actuacions relatives als habitatges captats amb contracte d’arrendament formalitzats entre l’1
d’agost de 2024 i el 30 de setembre de 2024;
         ▪ les actuacions per al seguiment dels contractes formalitzats amb anterioritat a l’1 de gener de
2024, realitzades entre l’1 de novembre de 2024 i el 31 de desembre de 2024.
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2. L’Ajuntament haurà de presentar davant l’Agència en els termini indicats en els apartats a) i  b)
d’aquesta clàusula una certificació justificativa signada per l’interventor/a o, de forma excepcional, pel
secretari/a de l’ens local on consti:

      • En el cas de les actuacions relatives als habitatges captats, caldrà indicar el nombre i la relació
d’habitatges captats durant el període objecte de justificació, així com la data de   formalització de cada
contracte d’arrendament.
        • En el cas d’actuacions de seguiment i gestió dels contractes formalitzats amb anterioritat a l’1 de
gener de 2024, caldrà indicar la relació d’habitatges envers el quals s’ha efectuat l’actuació de seguiment
i gestió, així com la data de formalització de cada contracte d’arrendament.

    3. Els pagaments de les aportacions econòmiques previstes en aquest conveni es tramitaran a favor de
l’Ajuntament de Tortosa en el compte bancari que indiqui l’ens local. A aquests efectes, caldrà adjuntar, en
el seu cas, certificat de titularitat del compte o document SEPA diligenciat per l’entitat financera.

Sisena. Comissió de seguiment

Es constitueix una Comissió de seguiment d’aquest conveni amb les funcions d’efectuar un seguiment
efectiu del grau de compliment dels objectius i dels compromisos adquirits i resoldre les controvèrsies que
puguin sorgir en la interpretació i el compliment d’aquest conveni.

Per  part  de  l’Agència,  es  designa  com  a  membre  d’aquesta  Comissió  de  seguiment  al  Director  de
Programes  Socials  d’habitatge  o  persona  en  qui  delegui  i  per  part  de  l’Ajuntament  de  Tortosa,  el
responsable de la borsa de mediació o persona en qui delegui.

Aquesta Comissió es reunirà com a mínim d’una vegada l’any i en qualsevol moment a petició d’una de les
parts per tal de garantir el seguiment, la comunicació eficaç i la informació mútua. En particular aquesta
Comissió serà l’encarregada de:

   a) Vetllar pel compliment dels objectius del conveni.
   b) Efectuar un seguiment efectiu del grau de compliment i dels compromisos adquirits per cadascuna de
les parts.
   c) Proposar l’adopció de les mesures que es considerin necessàries per millorar el desenvolupament i els
compromisos establerts al conveni, i per a una coordinació adequada de les parts que hi intervenen.
    e) Revisar l’abast dels serveis inclosos en aquest conveni.
   f) Examinar i resoldre els dubtes i/o discrepàncies que puguin sorgir en l’aplicació, la interpretació i el
compliment d'aquest Conveni.

Setena. Protecció de dades

    1. Les dades personals de les persones intervinents, incloses en el present conveni, seran tractades per
cadascuna  de  les  parts,  com  a  responsables  del  tractament,  amb  l'única  finalitat  de  permetre  el
desenvolupament,  compliment  i  control  de  l’encàrrec  de  gestió,  essent  la  seva  execució  la  base
legitimadora del tractament d’acord amb l’article 6.1.b) del Reglament (UE) 2106/679 (RGPD). Les dades
de les parts podran ser comunicades a tercers únicament si esdevé necessari per complir amb les seves
respectives obligacions contractuals o legals de conformitat amb la normativa vigent, com ara la publicació
al  Registre  de  convenis  de  la  Generalitat.  Les  dades  identificatives  de  les  persones  intervinents  són
necessàries per a la subscripció del conveni; la negativa a facilitar-les podria suposar la impossibilitat de la
seva subscripció.

Les persones afectades poden contactar amb la persona delegada de protecció de dades de l’altra entitat,
a través de l’adreça electrònica alcaldia@tortosa.cat,  en el  cas de l’Ajuntament;  o l’adreça electrònica
dpo.ahc@gencat.cat, en el cas de l’Agència.

Així  mateix,  les persones intervinents poden exercir  els  drets  d'accés,  rectificació,  supressió,  oposició,
limitació  i  portabilitat  mitjançant  una comunicació  al  delegat  de  protecció  de dades  de la  respectiva
entitat.

Si consideren que el tractament de les seves dades vulnera la normativa sobre protecció de dades, poden
presentar  una  reclamació  prèvia  davant  de  la  persona  delegada  de  protecció  de  dades,  o  bé,  una
reclamació davant l’Autoritat Catalana de Protecció de Dades.
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    2. Les parts manifesten que coneixen, compleixen i se sotmeten de manera expressa a la normativa
vigent en matèria de protecció de dades personals, i es comprometen a donar un ús adequat a les dades
d’aquesta naturalesa a les quals puguin accedir a conseqüència del desenvolupament d’aquest conveni.
Amb aquest objecte, compliran amb el que preveu, així com en les altres disposicions vigents en matèria
de protecció de dades.

Vuitena. Publicitat del conveni

D’acord  amb l’article  110.3  de la  Llei  26/2010,  de 3  d’agost,  de  règim jurídic  i  procediment  de les
administracions públiques, i amb l’article 14 de la Llei 19/2014, de 29 de desembre, de transparència,
accés a la informació pública i bon govern, un cop signat el present conveni, es publicarà al Diari Oficial de
la Generalitat de Catalunya i al web del Registre de convenis de col·laboració i cooperació de la Generalitat,
que és accessible des del Portal de la Transparència. L’Agència és la responsable de la realització dels
tràmits corresponents a aquests efectes.

Novena. Causes d’extinció

El Conveni s’extingirà pel compliment de les actuacions que constitueixen el seu objecte o per incórrer en
una de les següents causes de resolució:

        a) La finalització del termini de vigència i, si escau, de les seves pròrrogues.
        b) El mutu acord, manifestat per escrit.
      c) L’incompliment de les obligacions i els compromisos assumits per part d’algun dels signants. En 

aquest cas, la part interessada a resoldre anticipadament el conveni ha de comunicar la seva  
intenció a l’altra part amb una antelació mínima de 15 dies.

    d)  La  denúncia  unilateral  del  conveni  amb un  preavís  de  tres  mesos,  perquè  existeixen causes  
excepcionals i justificades que dificulten o impossibiliten el compliment del seu contingut.

        e) Altres causes d’extinció previstes en la normativa aplicable

En cas d'extinció anticipada del Conveni,  la Comissió de seguiment establirà la forma de finalitzar les
actuacions i compromisos en curs, i en tot cas, fixarà un termini improrrogable per a la seva consecució,
transcorregut el qual s'haurà de procedir a la liquidació dels compromisos econòmics adquirits d'acord
amb les regles que estableix l'article 52.2 de la Llei 40/2015, d’1 d’octubre, de règim jurídic del sector
públic.

Desena. Resolució de controvèrsies

Les parts es comprometen a resoldre de mutu acord les diferències que puguin sorgir  en l’execució i
interpretació d’aquest conveni, a través de la Comissió de Seguiment. Tanmateix, les qüestions litigioses
que poguessin sorgir  sobre el  compliment d’aquest conveni es resoldran per la jurisdicció contenciosa
administrativa, d’acord amb el que disposa la Llei 29/1998, de 13 de juliol, reguladora de la jurisdicció
contenciosa administrativa.

Onzena. Vigència i efectes

Aquest conveni entra en vigor a partir de la data de l’última signatura electrònica fins el 31 de març de
2025.

Durant el període comprés entre l’1 de gener i el 31 de març de 2025, l’únic objectiu i obligació de les
parts emparada en aquest conveni donar compliment als compromisos previstos a la clàusula cinquena,
punt b) d’aquest conveni

En prova de conformitat, les parts signen electrònicament aquest conveni.

Directora de l’Agència
de l’Habitatge de Catalunya                                                                           Alcalde de l’Ajuntament

        de Tortosa

Segon.- Notificar el present acord a l’Agència de l’Habitatge de Catalunya.
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Tercer.-  Donar compte del present acord al departament d’Intervenció de l’ajuntament.»

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

12 – DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DE L’ACTA DE LES OPERACIONS DE DELIMITACIÓ
ENTRE ELS TERMES MUNICIPALS D’ALDOVER I TORTOSA.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

«A la seu de l’Ajuntament de Tortosa, tècnics i representants de l’Ajuntament d’Aldover, de l’Ajuntament de
Tortosa,  EMD  de  Jesús,  EMD  de  Bítem  i  el  tècnic  designat  conjuntament  per  la  Direcció  General
d’Administració Local i per l’Institut Cartogràfic i Geològic de Catalunya en representació de la Generalitat
de  Catalunya,  es  varen  reunir  per  procedir  a  manifestar  la  conformitat  amb l’acta  de  les  operacions
realitzades de delimitació entre els termes municipals d’Aldover i Tortosa. de conformitat amb el document
elaborat  per  la  pròpia  Direcció  General  d’Administració  Local  i  per  l’Institut  Cartogràfic  i  Geològic  de
Catalunya “Replantejament de la línia de delimitació entre els termes municipals d’Aldover i de Tortosa, F-1
a F-17”. 

Havent-se donat per  part de tots els assistents la conformitat amb el  contingut de l’acta amb la seva
signatura formalitzada a data 27 de desembre de 2023.

D’acord amb el que disposen els articles 33.4 del Decret 244/2007, de 6 de novembre, pel qual es regula
la  constitució  i  la  demarcació  territorial  dels  municipis,  de  les  entitats  descentralitzades  i  de  les
mancomunitats de Catalunya, i l’article 47 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim
local.

Vist  l’informe emès pel  Secretari  Accidental  de la Corporació,  i  dictaminada la present  proposta en la
comissió informativa de Planificació del Territori celebrada en data 27 de febrer de 2024,
i amb el quòrum de la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, 

al Ple de l’Ajuntament es proposa l’adopció del següent ACORD:

Primer.- Aprovar l’acta de les operacions de delimitació entre els termes municipals d’Aldover i  Tortosa
signada pels  representants de l’Ajuntament de Tortosa,  Ajuntament d’Aldover,  EMD de Jesús,  EMD de
Bítem, i  la Direcció General d’Administració Local i  l’Institut Cartogràfic i  Geològic de la Generalitat  de
Catalunya, quin contingut s’annexa al present acord.

Segon.-  Notificar el present acord a l’Ajuntament d’Aldover, EMD de Jesús, EMD de Bítem, a la Direcció
General d’Administració Local, i al Institut Cartogràfic i Geològic de la Generalitat de Catalunya, als efectes
adients.»

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

GESTIÓ DE L’ESPAI PÚBLIC

13 – DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DEL MANTENIMENT DE LES TARIFES DEL SERVEI
D’AUTO-TAXI DE TORTOSA PER A L’ANY 2024.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

«Identificació de l’expedient:
Número d’expedient:  2024-MOB-N0204-000001

Assumpte:  Manteniment de les tarifes del Servei d’Auto – Taxi de Tortosa, per a l’exercici de 2024
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Atès l’escrit  de SERSATRANS, l’Associació de Serveis Sanitaris  i  Transports,  que aplega el  col·lectiu de
taxistes, presentat en data 9 de gener de 2024, en el qual es sol·licita el manteniment de les vigents tarifes
per a l’any 2024. 

Atesa la  proposta d’instrucció d’un procediment  d’aprovació del  manteniment  de les tarifes del  servei
d’auto - taxi per a l’any 2024.

Atès el Decret de l’Alcaldia número 415/2024, d’incoació de l’expedient d’aprovació del manteniment de
les tarifes del servei d’auto - taxi per a l’any 2024.

Atès  que  de  conformitat  amb  l’actual  conjuntura  econòmica  s’observa  que  es  tracta  d’una  proposta
ajustada a les circumstàncies.

Atès l’informe tècnic del coordinador del Projecte Smart City Tortosa de data 19 de febrer de 2024.

Atès que aquestes tarifes no corresponen a taxes ni preus públics que impliquin ingressos o despeses que
repercuteixin  en  el  Pressupost  Municipal  i,  per  tant,  no  els  correspon  informe  de  fiscalització  de  la
Intervenció Municipal.

Atès el dictamen favorable que ha emès al respecte la Comissió Informativa d’Espai Públic de data 27 de
febrer de 2024.

Al Ple de l’Ajuntament de Tortosa, proposo l’adopció dels següent ACORD:   

Primer:   Que les tarifes per a l’exercici de 2024 resultants del manteniment de les aprovades per al 2023,
són les següents:

  Concepte Tarifes 2023 Proposta Tarifes 2024

Tarifa T-1 Tarifa T-2 Tarifa T-1 Tarifa T-2
Baixada de Bandera 3,69 € 4,96 € 3,69 € 4,96 €

Tarifa Quilomètrica 0,94 € 1,13€ 0,94 € 1,13€
Tarifa Horària 17,43 € 18,70 € 17,43 € 18,70 €

  Suplements Tarifa T-1 Tarifa T-2 Tarifa T-1 Tarifa T-2
Recollida a Domicili 2,00 € 2,00 € 2,00 € 2,00 €

Maletes i Animals 1,60 € 1,60 € 1,60 € 1,60 €

Tarifa T-1: Tarifa Urbana aplicable a serveis prestats en horari diürn dels dies feiners de 8,00 hores a 20,00
hores.

Tarifa T-2: Tarifa Urbana aplicable a serveis prestats en horari  nocturn de 20,00 hores a 8,00 hores i
dissabtes, diumenges i festius diürns.

Suplements: Les tarifes dels suplements es mantenen amb els preus de l’exercici 2023.

Segon: Donar trasllat del present acord a la Comissió de Preus de Catalunya del Manteniment de les Tarifes
de l’any 2023 per a l’any  2024.

Tercer: Donar trasllat dels present acord a l’Associació de Serveis Sanitaris i Transports, SERSATRANS.i als
titulars de les llicències d’auto-taxi de Tortosa.»

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

I passem ara al punt 13. Dictamen de proposta d'acord de l'aprovació del manteniment de les tarifes del
servei d'auto-taxi de Tortosa per a l'any 2024, que en este cas és la proposta que se mos ha fet arribar per
part del mateix sector de la nostra ciutat. Té la paraula el senyor Sergi Arnau.”
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Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, senyor alcalde, només per manifestar la nostra abstenció.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Per tant, entenc que s'aprova.».

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb vint vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la corporació dels grups municipals de JUNTS (10),  MT–PSC–CP (7),  i  ERC–AM (3);  i  una
abstenció corresponent al membre de la corporació del grup municipal de CUP–AMUNT (1).

14 – DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD DE CORRECCIÓ  D’ERRADA DE  MATERIAL  OBSERVADA  EN LA
FÓRMULA DE REVISIÓ DE PREUS DE LA PRESTACIÓ P1 DEL CONTRACTE «SUBMINISTRAMENT ENERGÈTIC I
SERVEI INTEGRAL DE L’ENLLUMENAT PÚBLIC I DEL SISTEMA SEMAFÒRIC DEL MUNICIPI DE TORTOSA».

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

«Antecedents

El 7 d’abril de 2014 el Ple d’aquest Ajuntament va adjudicar el contracte “Subministrament energètic i ser -
vei integral de l’enllumenat públic i del sistema semafòric del municipi de Tortosa” a la UTE Gestió Energèti-
ca Tortosa formada per les empreses SECE-ACSA, el qual fou formalitzat en document administratiu en
data 5 de maig de 2014.

El contracte de referència està subjecte a les disposicions del text refós de la Llei de Contractes del sector
Públic aprovat per Reial Decret Legislatiu 3/2011, de 14 novembre, legislació vigent en el moment de la
seva adjudicació,  de conformitat amb allò que preveu la disposició transitòria primera de la vigent llei
9/2017, de 8 de novembre, de contractes del sector públic. L’esmentada norma preveu la revisió de preus
dels contractes en l’article 89 i següents, d’acord amb el redactat d’aquest vigent amb anterioritat a l’en -
trada en vigor de la Llei 2/2015, de 30 de març, de desindexació de l’economia espanyola i del Reial De -
cret 55/2017 que la desenvolupa, remetent al plec de clàusules administratives el detall sobre la fórmula o
sistema de revisió aplicable. La revisió de preus té lloc, conseqüentment, en els termes que s’hagin esta -
blert en el plec de administratives particulars del contracte, sempre que es donin els requisits que preveu
el TRLCSP.

La clàusula 17 dels Plecs de clàusules administratives que regeixen l’esmentat contracte estableix la revi -
sió de preus i actualització del contracte i les fórmules aplicables a aquesta determinant dues possibles op-
cions de revisió de preus de la prestació P1 (serveis energètics) de l’esmentat contracte la primera de les
quals es calcula partint dels preus corresponents a la tarifa TUR en base a la fórmula i taules incloses a la
referida clàusula.

En data 21 d’abril de 2022 la UTE contractista Gestió Energètica Tortosa, amb registre d’entrada 2022-
6707, sol·licità la revisió del preu unitari mitjà de la prestació P1, en funció de la primera opció abans es -
mentada, per la qual cosa es tramita l’expedient 2023-SER-C0207-000002.

En anteriors sol·licituds de revisió dels preus unitaris efectuades pel contractista [En dates 22 de setembre
de 2016 (reg. d’entrada núm. 13159) i 16 de febrer de 2021 (reg. d’entrada núm. 2021-2584-E)] i prèvia
autorització de l’Ajuntament, s’havia escollit la segona opció, com a més avantatjosa per aquest. Per tant,
la petició efectuada en data 21 d’abril de 2022 és la primera esdevinguda durant el període d’execució del
contracte en què s’aplica la fórmula detallada a la clàusula 17 del PCAP.

Al punt 2.1 de l’informe de data 14 de novembre de 2023, emès pel Tècnic Mitjà Municipal de Medi Ambi-
ent, s’explicà que s’havia detectat una errada en la fórmula del PCAP per a calcular l’import unitari de
l’energia detallada a la clàusula 17, punt 1.1 (pàgina 24) que està redactada de la següent forma: PREU
MITJÀ (€/kWh) proposat = ((W+Y)/X)* IEE/100). 
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En el referit informe, el Tècnic esmentat diu textualment:  La fórmula presenta una errada de forma atès
que si s’apliqués tal com apareix redactada als plecs el que s’està calculant és el cost net de l’impost de
l’electricitat, i no el preu mitja proposat, com sembla ser l’objectiu de la mateixa, i per tant la fórmula cor-
recta i corregida hauria de ser la següent: PREU MITJÀ (€/kWh) proposat=((W+Y)/X)*(100+IEE)/100.

L’aplicació de la formula corregida de la primera opció de la clàusula 17 dels PCAP no ha d’originar diver-
gències d’interpretació entre l’Ajuntament i el contractista, ja que l’oferta presentada per aquest en la lici -
tació del contracte de subministrament energètic i servei integral de l’enllumenat públic i del sistema se-
mafòric del municipi de Tortosa, detallada a la pàgina 12 de l’annex 4 del contracte formalitzat en data 5
de maig de 2014, ja aplicava la formula sense la errada material observada, és a dir, el preu mitjà proposat
el realitza aplicant la formula PREU MITJÀ (€/kWh) proposat=((W+Y)/X)*(100+IEE)/100.

A l’informe de fiscalització 1186/2023 emès per la Intervenció en data 28 de desembre, inclòs a l’expedi -
ent 2023-SER-C0207-000002, de revisió de preus de la prestació P1 del referit contracte per al període
comprès entre l’1 d’abril de 2022 i el 28 de febrer de 2023, emès aquest amb resultat favorable, la inter-
ventora municipal efectuà no obstant la següent observació:  Es aconsellable que el ple com a òrgan de
contractació, modifiqui l’errada material existent en la fòrmula a) d’actualització dels preus d’energia elèc-
trica, clàusula 17 de revisió de preus i actualització.

En data 12 de gener de 2024 s’emet pel cap del servei de manteniment a la via pública informe en el que
es posa de manifest l’existència de la referida errada material i s’informa de conformitat la correcció d’erra-
des en la fórmula de revisió de preus de la prestació P1 determinada en la clàusula dissetena del PCAP de
l’esmentat contracte.

Als anteriors antecedents de fet són d’aplicació les següents

Consideracions jurídiques:

Els plecs de clàusules són documents bàsics i essencials dels contractes públics en els quals s‘integren i
que constitueixen la “lex inter partes” d’aquests. La seva rellevància jurídica obliga els òrgans competents
a ser molt rigorosos en la seva redacció i restrictius en la seva correcció sense perjudici que, quan es pro-
dueixin errades materials en aquests que afectin el seu contingut, aquestes hagin de ser necessàriament
corregides.

Aquestes errades poden esdevenir-se i tenir transcendència no solament en el procés d’adjudicació del
contracte sinó també, una vegada adjudicat i formalitzat aquest, en la seva fase d’execució, essent neces -
sari esmenar-les en qualsevol moment obligant l’òrgan de contractació a dur a terme una rectificació de les
que s’hagin detectat.

La rectificació d’errades materials dels plecs està regulada en la Llei 9/2017, de Contractes del sector Pú -
blic. L’article 122.1 d’aquesta estableix que els plecs de clàusules administratives particulars solament po -
den ser modificats amb posterioritat a la seva aprovació per errada material, de fet o aritmètica.

La Disposició Final Quarta de la vigent LCSP preveu: Els procediment regulats en aquesta Llei es regiran, en
primer terme, pels preceptes continguts en aquesta i en les seves normes de desenvolupament i, subsidià -
riament, pels establerts en la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del Procediment Administratiu Comú de les Ad -
ministracions Públiques, i en les seves normes complementàries.

Així, l’esmentada Llei 39/2015 regula en l’apartat segon del seu article 109 el tractament de les errades
materials, de fet o aritmètiques en els actes administratius indicant: Les Administracions Públiques podran,
així mateix, rectificar en qualsevol moment, d’ofici o instància dels interessats, les errades materials, de fet
o aritmètiques existents en els seus actes.

Aquesta possibilitat de rectificació dels actes administratius ja estava prevista igualment en l’anterior Llei
30/1992, de 26 de novembre de Règim jurídic de les Administracions Públiques i el Procediment Adminis-
tratiu Comú en el seu article 105.2

Atesa la indiscutida consideració dels plecs de clàusules administratives particulars com acte administratiu
es conclou que la regulació legal de l’errada material establerta habilita de forma suficient a l’òrgan de con-
tractació per a la correcció o rectificació en qualsevol moment de les errades materials que s’hagin eviden -
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ciat en aquells, tant en fase prèvia a l’adjudicació del contracte com fins i tot, com és el cas, en fase d’exe -
cució posterior a l’adjudicació i formalització d’aquest, quan les errades no haguessin estat detectades
amb anterioritat per la pròpia administració o pels interessats sempre que es pugui qualificar i i determinar
una errada o omissió, sempre amb criteri restrictiu, com a material, de fet o aritmètica 

En l’informe del Tècnic de Medi Ambient de data 14 de novembre de 2023, així com en l’informe de fiscalit -
zació emès per la Intervenció en seu dia així com en el propi informe justificatiu de la correcció d’errades
emès en data 12 de gener de 2024 pel cap del servei de Manteniment a la Via Pública s’ha posat de mani-
fest l’existència de forma ostensible, manifesta, indiscutible i totalment evident d’una errada material en la
fórmula de revisió de preus de la prestació P1 (subministrament energètic) del contracte de referència que,
d’acord amb la consolidada doctrina dimanant del Tribunal Suprem, justifica l’aplicació del mecanisme pro-
cedimental de correcció d’errades materials o de fet i no comporta alteració de l’objecte del contracte ni de
les obligacions assumides per les parts en el plec no constituint en cap cas una modificació substantiva
dels termes d’aquell.

Igualment, cal posar de manifest, que l’esmentada correcció compleix amb les exigències dels principis
d’igualtat de tracte i de no discriminació, ja que la seva tramitació, no dona lloc a una diferència de tracte
entre els licitadors que van presentar oferta en el seu dia, atès que es tracta d’una errada material i no
afecta a la valoració dels criteris d’adjudicació, efectuada al seu moment, ni tampoc a la posterior proposi -
ció d’oferta més avantatjosa realitzada per l’òrgan de contractació. Conseqüentment, aquesta correcció no
condiciona de cap manera a la valoració i classificació d’ofertes ni el resultat final del procediment de licita-
ció realitzat al seu moment i a la posterior proposició d’oferta més avantatjosa, ni tampoc a l’actual empre-
sa prestadora del servei. A més a més, cal indicar que aquesta valoració i classificació efectuades en el seu
dia es van realitzar d’acord amb els principis d’igualtat i de no discriminació, els quals han de ser un dels
pilars fonamentals del procés d'adjudicació dels contractes públics, i aquí en el cas que ens ocupa aquests
principis persisteixen en el temps., atès que no es veuen alterats per la tramitació de la present correcció
d’errades. 

Constatada l’errada material esdevinguda en la fórmula matemàtica de revisió de preus de la prestació P1
(subministrament energètic) del contracte de referència i el seu caràcter obstatiu determinat per la falta de
coincidència inconscientment esdevinguda en el contingut de la referida fórmula entre la voluntat aparent-
ment declarada i la que correcta i adequadament es volia expressar correspon al Ple Municipal com òrgan
de contractació procedir a efectuar la corresponent correcció d’errades que afecta la clàusula dissetena del
plec de clàusules del contracte de referència en els termes instats pel cap de cap del servei de manteni -
ment a la via pública en el seu informe de data 12 de gener de 2024 en base a l’informe del Tècnic de
Medi Ambient de data 14 de novembre de 2023, així com allò palesat en l’informe de fiscalització emès
per la Intervenció en seu dia.

Per resolució de l’Alcaldia 120 / 2024, de data 15 de gener s’ha iniciat l’expedient adreçat a acordar la
corresponent rectificació d’errades.

L’expedient ha estat sotmès a audiència del contractista en virtut del disposat en l’esmentada resolució, el
qual ha manifestat conformitat a la mateixa amb els efectes que comporta sobre el contracte segons docu-
ment que consta incorporat a l’expedient.

Vist l’informe proposta de la Unitat de Contractació de 17 de gener de 2024.

Consta igualment l’informe emès pel secretari el 30 de gener de 2024 en què es conclou la viabilitat jurídi -
ca de dur a terme l’esmentada correcció d’errades.

Vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa de Gestió de l’Espai Públic de 27 de febrer de 2024,
proposo al Ple Municipal l’adopció dels següents:

ACORDS

PRIMER.- Rectificar l’errada material soferta en la clàusula 17 dels Plecs de clàusules administratives parti -
culars que regulen el Contracte de subministrament energètic i servei integral d’enllumenat i semafòric de
Tortosa, de tal manera que:
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ON DEIA:

A partir de la informació de totes aquestes taules, el licitador ha d’arribar a un preu mitjà del kWh que
inclogui el terme d’energia, el terme de potència i els impostos d’electricitat. Aquest preu mitjà multiplicat
pel consum teòric ha de donar el cost teòric del subministrament d’energia del primer any.

La fórmula que ens indica el preu mitjà de l’energia, queda de la següent forma:

         
PREU MITJÀ (€/kWh) proposat = ((W+Y)/X)* IEE/100
         

On:

W = Cost Anual Total del terme d’energia (€)
Y = Cost Anual Total del terme de potència (€)
X = Consum Anual Total (kWh)
IEE = Impostos d’electricitat (%)
HA DE DIR

A partir de la informació de totes aquestes taules, el licitador ha d’arribar a un preu mitjà del kWh que
inclogui el terme d’energia, el terme de potència i els impostos d’electricitat. Aquest preu mitjà multiplicat
pel consum teòric ha de donar el cost teòric del subministrament d’energia del primer any.

La fórmula que ens indica el preu mitjà de l’energia, queda de la següent forma:

         
PREU MITJÀ (€/kWh) proposat = =((W+Y)/X)*(100+IEE)/100
         

On:

W = Cost Anual Total del terme d’energia (€)
Y = Cost Anual Total del terme de potència (€)
X = Consum Anual Total (kWh)
IEE = Impostos d’electricitat (%)

SEGON.- Addicionar al document de formalització del contracte en el qual els esmentats plecs s’integren la
correcció d’errades acordada.

TERCER.- Requerir la UTE contractista perquè dugui a terme la formalització de la incorporació al contracte
de la correcció d’errades acordada.

QUART.-  Notificar  aquest  acord  a  la  UTE  contractista  i  fer-lo  públic  en  el  perfil  del  contractant  de
l’Ajuntament integrat en la plataforma de serveis de contractació pública. ...]»

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“Passem ara al punt 14. És una qüestió tècnica que també es va informar en el seu dia en comissió i
entenc que hi ha l'abstenció per part del regidor Arnau, i s'aprova per la resta de regidors i regidores amb el
vot favorable.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb vint vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la corporació dels grups municipals de JUNTS (10),  MT–PSC–CP (7) i  ERC–AM (3);  i  una
abstenció corresponent al membre de la corporació del grup municipal de CUP–AMUNT (1).
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PROPOSTES GRUPS MUNICIPALS 

15 – PROPOSTA DEL GRUP MUNICIPAL JUNTS PER TORTOSA–COMPROMÍS MUNICIPAL (CM) DE SUPORT A
LA PAGESIA CATALANA.

Se sotmet  a  debat  del  Ple  la  següent  proposta  subscrita  pel  Grup  Municipal  de  Junts  per  Tortosa  –
Compromís Municipal:

“El del nostre país van sortir al carrer per protestar contra un cúmul de factors que els està ofegant. Si res
no  canvia,  això  obligarà  a  molts  pagesos  i  pageses  a  abandonar  la  feina  al  camp perquè  no  poden
sobreviure.

La precària situació del camp català ve del molt lluny. Algunes causes de fons són els baixos preus de
venda -que sovint estan per sota del preu de cost-, els increments dels costos de producció i l’excés de
burocràcia.

Per  posar-ne un exemple,  els  requeriments  de les diferents administracions generen una triple  bretxa
digital.  D’una banda, hi  ha qui  no es pot permetre comprar els mitjans informàtics necessaris;  d’altra
banda, hi ha qui no té la formació adequada per fer-los funcionar; i, finalment, hi ha qui no té cobertura
digital per fer els tràmits.

Aquesta situació encara s’ha agreujat més els darrers anys, amb la crisi climàtica i la sequera que estem
patint, l’ineficient control de les plagues,  i la nova política agrària comuna, que no controla com deuria les
importacions. La fiscalització i les exigències als productes provinents de fora de la Unió Europea és molt
més laxa, ja que no exigeix ni guarets, ni respecte a la biodiversitat. Això fa que els pagesos de casa nostra
tinguin una competència deslleial.

A més, en aquests dos darrers anys els pagesos han perdut gran part de les seves collites, precaritzant
encara més la seva situació. Per exemple, l’any 2022 es va perdre la meitat de la collita de cereal i l’any
passat es va perdre prop del 70%. Pel que fa a l’oliva, a l’any 2023 es va perdre entre el 60 i el 90% de la
producció i pel que fa al raïm va ser la pitjor collita en dècades.

No en va, en els darrers 10 anys, el nombre de pagesos s’ha reduït en un 20% i la població activa del
sector té una mitjana d’edat molt elevada, on gairebé la meitat tenen més de 65 anys i només un 9% en
tenen menys de 40.

Per tant, no tenim el relleu generacional garantit i és molt probable que en dues generacions quedin molt
pocs pagesos per conrear i gestionar les nostres terres. És qüestió de seguretat alimentària, de control de
la massa forestal i de tenir cura del paisatge. En definitiva, d’equilibri dels ecosistemes.

Davant d’aquesta situació, les administracions públiques hem de ser facilitadores i recolzar tot el possible
els nostres pagesos i pageses per ajudar-los a superar aquest context difícil, que fa massa anys que dura, i
que ara s’ha vist encara més agreujat.

En cap cas hem de fer més difícil la feina del sector, omplint-los de tràmits, moltes vegades excessius i que
es podrien resoldre amb declaracions responsables. Això fa que per produir un quilo de pomes, peres o
cereal,  l’agricultor hagi d’estar més hores a l’oficina responent  requeriments inacabables que al  camp
treballant.

La pagesia és la primera baula de la cadena de subministrament alimentari i cal protegir-la. Perquè sense
ella no tindrem producte local i de qualitat, destruirem molts llocs de feina i tindrem descuidat el nostre
territori.

Perquè la pagesia és i ha de ser un sector essencial de qualsevol societat, també a Catalunya i en especial
a les Terres de l’Ebre, on hi ha una llarga tradició agrícola i ramadera a tot el territori. Segons el Cens Agrari
facilitat per l’IDESCAT amb dades de l’INE, Catalunya compta amb gairebé 55.000 explotacions agrícoles i
més de 1,7 milions d’hectàrees agràries que ens cal preservar.

Per  tot  això,  el  grup municipal  de Junts  per  Tortosa demana al  ple  de l’Ajuntament  que s’adoptin  els
següents ACORDS:

-  Pàg. 44 / 76 -           MGE / erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

Primer.- Mostrar el ple suport a la pagesia de Catalunya.

Segon.- Instar a la Generalitat de Catalunya, a l’Estat espanyol i a la  Unió Europea a reduir la burocràcia
envers la pagesia, per tal de reduir-los al mínim.

Tercer.- Promoure preus justos i incentius fiscals.

Quart.- Instar al govern a incrementar els controls i la regulació en les importacions.

Cinquè.- Iniciar una campanya de comunicació per prestigiar la pagesia i fomentar el consum de productes
de proximitat.

Sisè.-  Traslladar  aquests  acords  al  Departament  d'Acció  Climàtica,  Alimentació  i  Agenda  Rural  de  la
Generalitat de Catalunya, al Ministerio de Agricultura, Pesca y Alimentación del Govern de l’Estat espanyol;
a la Plataforma 6F, Unió de Pagesos, Associació de Joves Agricultors i Ramaders de Catalunya i Asociación
Agraria Jóvenes Agricultores; i a la Comissió d'Agricultura, Ramaderia, Pesca, Alimentació i Món Rural del
Parlament de Catalunya.”

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“I ara sí, passem ja a les propostes dels grups municipals. En este cas, hi ha quatre mocions presentades,
tres de les quals són mocions relacionades amb el  suport  a la pagesia per tot el  que en estòs dies i
setmanes estem vivint a nivell de país amb relació al món de l'agricultura i tal com hem acordat en Junta
de portaveus, farem un debat conjunt entre tots els grups municipals per ordre de presentació i després
això serà a la inversa. Tenen per a la presentació 6 minuts cadascun dels portaveus o regidors que hi
participen i després tres minuts per a la rèplica, i començaríem per la proposta del grup municipal de Junts
per Tortosa- Compromís Municipal de suport a la pagesia catalana que la realitzarà el senyor Bonfill, per
tant, té la paraula.”

Intervenció del Sr. Bonfill

“Bona  tarda,  alcalde,  regidores  i  regidors.  Avui  des  de  Junts  per  Tortosa  volem que  el  plenari  d'este
Ajuntament doni suport als pagesos i pageses del país i més concretament als de les Terres de l'Ebre, que
porten setmanes  que  surten  al  carrer  per  protestar  contra  una  precarització  del  sector  que  els  està
ofegant. Sabem que fa molt temps que el sector està patint pels baixos preus de venda, l'increment de
costos de producció i  l'excés de burocràcia.  Però la  situació s'ha anat  agreujant darrerament.  La crisi
climàtica i  la sequera que estem patint han agreujat està situació.  Cal recordar,  per exemple,  que els
pagesos del Delta de l'Ebre l'any passat van haver de fer la seva collita amb la meitat de l'aigua que és
habitual amb les pèrdues que això els ocasiona. A més, el control ineficient de les plagues i la nova política
agrària comuna, que no controla suficientment les importacions, fa que el sector de la pagesia del nostre
país tingui una competència deslleial que agreuja encara més la seua situació. La feina del camp està
subjecta  a  més a la climatologia, i en els darrers anys molts han vist com han perdut part de les seues
collites. Això provoca, també, que el relleu generacional no estigui garantit, ja que cada cop costa més que
els joves s'incorporen al sector. I si no fem alguna cosa entre tots plegats, ens trobarem que d'aquí poques
generacions no queden pagesos i pageses al camp que vulguin gestionar les nostres terres. Des de les
administracions públiques hem d'ajudar el sector de la pagesia en tot allò que puguem, perquè és un dels
principals  sectors  productius  del  país.  De  fet,  és  el  primer  esglaó  de  la  cadena  de  subministrament
alimentari i hem de procurar facilitar-los els tràmits i reduir la paperassa que han d'omplir, per exemple,
per tramitar ajudes o respondre a requeriments. De ben segur, hi estarem tots d'acord, que la pagesia és i
ha de ser un sector essencial en qualsevol societat, en especial a les Terres de l'Ebre, on hi ha una llarga
tradició agrícola i ramadera a tot el territori. Només a Tortosa hi ha més de 5.700 hectàrees de superfície
agrícola, més de la meitat d'olivera, però on també abunden fruiters, com ara els cítrics, i horta i al delta de
l'Ebre compten amb més de 20.000 hectàrees d'arrossars. Per tot el que s'ha exposat, des de Junts per
Tortosa demanem al ple de l'Ajuntament que s'adaptin els acords següents: primer, mostrar el ple suport a
la pagesia de Catalunya; segon, instar la Generalitat de Catalunya, a l'Estat espanyol i a la Unió Europea a
reduir la burocràcia al mínim envers la pagesia; tercer, promoure preus justos i incentius fiscals; quart,
instar al Govern a incrementar els controls i la regulació en les importacions; cinquè, iniciar una campanya
de comunicació per prestigiar la pagesia i fomentar el consum de productes de proximitat i, sisè, traslladar
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aquests  acords  al  Departament  d'Acció  Climàtica,  Alimentació  i  Agenda  Rural  de  la  Generalitat  de
Catalunya, al  Ministeri  d'Agricultura, Pesca i  Alimentació del govern espanyol,  a la Unió de Pagesos,  a
l'Associació de Joves Agricultors i Ramaders de Catalunya i Asociación Agraria de Jóvenes Agricultores, i a
la  Comissió  d'Agricultura,  Ramaderia,  Pesca,  Alimentació  i  Món  Rural  del  Parlament  de  Catalunya.
Respecte a les altres mocions, les votarem a favor, però voldríem deixar constància que no estem d'acord
que s'hagin de limitar les superfícies comercials, com diu la proposta de la CUP, ja que no ho compartim i el
mateix POUM tampoc ho permetria. Moltes gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyor Bonfill. Ara, en este cas, iniciaríem el debat, o parlarà de la presentació del grup
municipal  de  Movem  Tortosa,  Partit  dels  Socialistes  i  també  d'Esquerra  Republicana,  de  la  moció
presentada com a punt número 16 de l'ordre del dia. I té la paraula el senyor Víctor Grau.”

Intervenció del Sr. Grau

“Alcalde, regidores, regidors. Els darrers dies la pagesia, sector estratègic a les Terres de l'Ebre i arreu de
Catalunya, ha denunciat la delicada situació que està passant, fet que compromet seriosament la seva
viabilitat  i  també  continuïtat  de  les  seves  explotacions.  Aquestes  mobilitzacions  s'emmarquen  en  un
context general de protestes del sector agrícola i ramader arreu d'Europa. Atès que el model familiar de
pagesia, de petites i també mitjanes explotacions arrelades al territori és un model que cal preservar amb
la  priorització  de  polítiques  públiques  que  contribueixin  a  dignificar-lo  socialment  i  a  fer-lo  sostenible
ambientalment i rendible també econòmicament; atès també que els greuges que ha d'afrontar la pagesia
relacionats amb la volatilitat  i  desequilibris  del mercat globalitzat,  com també la pressió asfixiant dels
grups  d'intermediaris  i  l'agroindústria  transnacional;  també  l'excés  de  burocràcia  administrativa  i  les
conseqüències del canvi climàtic, com ja s'ha manifestat aquí, amb fenòmens meteorològics extrems cada
vegada més freqüents malauradament,  així  com també altres esdeveniments geopolítics com la invasió
russa d'Ucraïna, es tradueix també en augment de costos impossible de traslladar a la cadena de valors
dels productors agroramaderes i que, evidentment, també comporta la pèrdua de competitivitat de les
seves explotacions, fins al punt de posar en risc la seva viabilitat i continuïtat. Els grups municipals de
Movem Tortosa, Partit dels Socialistes de Catalunya i Esquerra Republicana de Catalunya a l'Ajuntament de
Tortosa proposem l'adopció dels següents  acords: primer,  instar  a  les administracions a augmentar  la
partida pressupostària d'acord amb les necessitats i  la importància del sector agroalimentari  al nostre
territori;  en segon lloc, també instar a les administracions a una revisió integral de les ajudes destinades al
sector agrari i al sector primari en el seu conjunt, assegurant també els seus beneficis efectius i justos;
també, en tercer lloc, instar les administracions a publicar i donar compliment al calendari de pagament
dels ajuts; en quart lloc, també, impulsar una xarxa pública de gestió i acompanyament agrari de caràcter
comarcal que permeti, d'alguna manera, facilitar un servei d'acompanyament més integral, proper, àgil i,
sobretot, transparent; en cinquè lloc, també, habilitar una finestreta única per tal de facilitar la gestió i
simplificació, així com també racionalització administrativa del sector primari; en sisè lloc, també, treballar
amb la participació de tots els agents del territori; en setè, també, instar les administracions a aplicar un
major control de les importacions i establir clàusules mirall en el comerç als països de la Unió Europea; en
vuitè lloc, reafirmar el compromís de treballar per la millora de les condicions socials i econòmiques de la
nostra pagesia, i, en novè lloc, comunicar a les autoritats que ja s'ha comentat en la presentació de la
moció anterior. Aprofito també, abans de finalitzar, que volem anunciar-vos per part del grup municipal de
Movem Tortosa - Partit dels Socialistes de Catalunya, que votarem a favor de les dues mocions que s'han
presentat avui aquí en suport de la pagesia pels grups de Junts per Tortosa i també de la CUP.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyor Grau. Té la paraula ara el senyor Sergi Arnau, en representació del grup municipal
de la CUP.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, senyor alcalde. Bé, el sector agrari viu des de fa anys en una crisi  permanent agreujada per
factors com la sequera i els augments dels preus  dels insums, que ha portat el sector a un punt de no
retorn. Les dificultats que afronta el sector tenen el seu origen en el sistema econòmic capitalista i la
globalització, on les grans cadenes de distribució i les empreses agroindustrials exerceixen una pressió
constant per reduir els preus de compra al camp, fins i tot per sota del preu de cost, amb l'objectiu de
maximitzar  els  seus  beneficis,  i  que  la  situació  es  veu  agreujada  per  les  importacions  de  productes
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agrícoles de països amb normatives sanitàries, fitosanitàries i de benestar animal menys estrictes que
posen  en  desavantatge  la  producció  local.  El  resultat  d'este  cúmul  de  circumstàncies  és  que  les
explotacions cada vegada hagin de ser més grans i intensives per ser viables, provocant la desaparició de
les petites i les mitjanes, i que això porta un augment dels impactes ambientals, al despoblament rural i a
la davallada de la pagesia, que ha perdut més de la meitat de les explotacions en les darreres dècades,
gairebé la meitat de les explotacions.

L'envelliment del sector i de la manca de relleu generacional degut a les dificultats per accedir a la terra,
les grans inversions requerides, les dificultats econòmiques per les quals passa el sector ens posen en
estat  d'alerta.  Davant  la  situació  de crisi  climàtica  i  sequera,  és  imprescindible  emprendre  mesures  i
polítiques que evitin l'agreujament de la situació del sector, apostant per un model agroalimentari  que
promogui la sobirania alimentària i concentre beneficis en la pagesia i el consumidor, en comptes de en les
grans empreses. Cal reconèixer la falta de voluntat política per part dels governs per revertir està situació i
la necessitat d'adoptar mesures que simplifiquen la càrrega burocràtica, asseguren el pagament de les
ajudes sense retard i materialitzen les promeses de subvencions per a la modernització del sistema de reg.
És per això que proposem al ple de l'Ajuntament: expressar el suport ferm de l'Ajuntament de Tortosa a les
mobilitzacions de la pagesia,  reconeixent la importància de defensar els interessos del sector agrari i la
sobirania alimentària; instar el Govern de la Generalitat i el Govern de l'Estat a adoptar polítiques actives
per revertir la crisi del sector agrari, incloses mesures per alleugerir i simplificar la càrrega burocràtica;
garantir  el  pagament  de  les  ajudes  sense  retard  i  promoure  la  modernització  dels  sistemes  de  reg;
promoure des de l'Ajuntament polítiques de suport a la pagesia local, inclòs l'impuls dels mercats locals per
a productes de proximitat, limitant les grans superfícies i facilitant l'accés a la terra a nous agricultors, com
també la recuperació del mercat de pagesos a Tortosa i la creació d'espais de venda ambulant en barris i
pobles del municipi;  establir  línies de col·laboració amb les entitats del sector agrari,  sindicats agraris,
cooperatives i associacions de productors locals per identificar les necessitats específiques del sector en el
municipi i treballar conjuntament en la implementació de solucions; exigir la revisió i, si és necessari, la
modificació de les normatives que dificulten la viabilitat de les petites i mitjanes explotacions agràries,
incloses  les  relacionades  en  la  regulació  de  l'ús  de  la  terra,  les  normatives  ambientals  aplicables  a
l'agricultura i els processos de certificació; i  notificar estòs diversos acords als diferents departaments
d'Acció Climàtica de la Generalitat i del Parlament de Catalunya. 

Dit això, amb relació a les mocions que han presentat els altres grups, en termes generals, estem d'acord
amb l'argumentari de les dues mocions i els acords que plantegen, perquè ja els avancem que votarem a
favor de les dues mocions, però sí que enteníem que calia aprofundir en el debat i també fer diverses
consideracions. Amb relació a la moció de Junts per Tortosa, sí que considerem que els acords són molt
genèrics; i la moció de Movem - PSC - Esquerra concreten més, però cap de les dues mocions, d'alguna
manera, concreten accions que es puguen portar a terme a Tortosa, i també creiem que és important saber
què s'ha estat fent a la nostra ciutat. També tenen en comú que fan reivindicacions, com si cap dels quatre
partits haguessen governat mai a Catalunya o a l'Estat espanyol, i obvien la inacció a Tortosa, quan tres
dels quatre partits que presenten mocions han governat la ciutat. Els donarem algunes dades. La pèrdua
de superfície de conreus a les Terres de l'Ebre entre el 2011 i el 2018 ha sigut de 4.700 hectàrees, de les
quals un 10, pràcticament, el 10%, d'estès pèrdues, 436 pertanyen a Tortosa, que és el segon municipi de
Catalunya amb més pèrdua de superfície  de conreus per  darrere  de Camarles.  L'Agenda Local  21 de
Tortosa,  l'any  2009,  proposava,  entre  altres  coses,  estudiar  la  viabilitat,  la  possibilitat  de  crear  horts
socials, crear el Parc Agrari de la Vall de l'Ebre, un instrument que permetria preservar l'espai agrícola de la
plana de l'Ebre o establir convenis amb l'Ajuntament per a l'execució d'actuacions en infraestructures i
serveis de la seua titularitat, o les relacions de col·laboració amb les entitats agràries per donar suport a
projectes concrets de millorar les infraestructures productives i comercials, entre altres propostes.

A Junts per Tortosa els preguntaríem què s'ha fet des de l'any 2009, els altres dos anys que han estat
governant després de l'aprovació de l'Agenda 21 i que ha passat dels últims 43 anys, en 29, en què la
Conselleria d'Agricultura ha estat en mans de Convergència i Unió. I a l'equip de govern conèixer quines són
les propostes que pensen portar a terme, més enllà d'aprovar està moció avui aquí al ple. 

Com a reflexió final sí que volíem dir a tots els partits, que el que reivindiquen a les seues mocions és,
d'alguna manera, la veu de la pagesia, estòs dies, a través de les mobilitzacions, és conseqüència de les
polítiques directes neoliberals que molts dels seus partits  defensen,  alguns amb més entusiasme que
d'altres. Potser s'haurien de plantejar estès polítiques i d'esta manera s'afavoriria que les reivindicacions
de la pagesia es poguessen assolir. Dit això, tal com hem dit, votarem a favor de les mocions.”
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Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt bé, senyor Arnau, No sé si ho ha vist, però li he posat 3 minuts més perquè ara iniciaven, no?, el torn
de rèpliques i havia de ser vostè, però com ja ho ha fet directe, li hem posat 3 minuts més. No els ha
utilitzat, per tant, realment encara li quedaria un minut i mig. En tot cas, ara si li sembla bé, donem, com
havíem acordat a la  Junta de portaveus, tres minuts més per als altres grups i, en este cas, la senyora Mar
Lleixà  respondrà  amb relació  a  la  moció  presentada  per  Movem  Tortosa,  Partit  Socialista  i  Esquerra
Republicana.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Gràcies, alcalde, regidores, regidors i tothom que avui ens seguix. Des d'Esquerra Republicana celebrem
que tots els grups municipals d’este consistori presentin avui mocions en suport a la pagesia. Esquerra
estem i estarem al costat de la pagesia i també de les seves reivindicacions, tant a casa nostra com a
Europa. La pagesia és un sector estratègic per a Catalunya, per a les Terres de l'Ebre i per a Tortosa i els
seus pobles, tant per la seva funció essencial en el proveïment d'aliments, com per la seva funció social i
mediambiental en la gestió i custòdia del territori. I cal estar al seu costat per poder denunciar la delicada
situació  que  estan  passant  i  que  compromet  seriosament  la  viabilitat  i  continuïtat  de  les  seves
explotacions. Aquestes mobilitzacions s'emmarquen en un context general de protestes del sector, per això
manifestem tot el nostre suport i ens unim a la creixent veu de la nostra pagesia en la seva crida per una
agricultura justa i sostenible. Atesa la contradicció que pot suposar votar favorablement a determinats
acords de lliure comerç en el marc de les institucions europees i, a la vegada, denunciar la competència
deslleial  que suposa l'aplicació d'aquests acords amb l'entrada de productes agraris als quals se'ls ha
aplicat condicions de producció socials i mediambientals desiguals, aquesta és una línia vermella per a
Esquerra  Republicana,  que  la  nostra  pagesia  no  estigui  discriminada  respecte  a  tercers  països  en
qüestions claus com els estàndards de qualitat dels productes que entren a les nostres fronteres i els
preus dels productes. Per això, al Parlament Europeu ens hem oposat als acords de lliure comerç entre la
Unió Europea i tercers països que afavoreixin la competència deslleial i castiguen els nostres pagesos i
ramaders, a més de ser contraproduents per al clima, els drets humans i el comerç local. Just el 7 de
febrer, dia en què la pagesia reivindicava els seus drets i denunciava els acords comercials amb diverses
regions del món que els perjudiquin greument, l'Eurocambra votava una esmena que demanava cancel·lar-
los immediatament. Junts hi votava en contra. Esquerra a favor perquè som i serem congruents. Però ens
vam quedar molt sols intentant posar fi a un sistema de comerç global, injust i poc sostenible que causa
una competència deslleial per als productors del sector primari europeu. A Catalunya, el Govern entoma les
principals demandes de la pagesia amb la simplificació administrativa amb una imminent creació de la
finestreta única, la lluita per un mercat comú europeu en igualtat de condicions amb la descentralització
dels fons de la PAC, entre d'altres. Treballem amb el sector primari amb una mirada estratègica de país,
per la sobirania de la qualitat alimentària, per l'equilibri territorial, facilitant el relleu generacional, per la
conservació del paisatge i la lluita contra el canvi climàtic.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Hauria d'anar acabant, senyora Lleixa.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Sí.  Volem i  estem impulsant  mercats d'artesania a nivell  local  i  també volem recuperar  el  mercat de
pagesos. Tot el nostre suport a la pagesia i, evidentment, votarem a favor de les mocions, també de la
resta de grups.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Lleixà. Ara té la paraula el senyor Bonfill, en representació del grup municipal de Junts
per Tortosa - Compromís Municipal.”

Intervenció del Sr. Bonfill

“Senyor Arnau, veig que només es preocupa de Convergència i Junts i no d'Esquerra Republicana ni del
Partit Socialista de Catalunya. El Partit Socialista de Catalunya ha portat molts anys en la responsabilitat
d'Agricultura  i  governa  a  l'Estat  amb  els  Comuns,  i  Esquerra  Republicana  és  el  partit  responsable
d'Agricultura des del 2015. Per tant, no sé què dir-li més. Pel que fa a la moció, jo el que voldria afegir és
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que  moltes  gràcies  a  tots  pel  suport  a  la  moció,  amb  matisos,  entre  les  tres  mocions  polítiques
presentades. Però l'important és que avui el ple de l'Ajuntament de Tortosa, per unanimitat, hagi donat
suport al sector de la pagesia del país i, especialment, de Tortosa i de les Terres de l'Ebre. Crec que és el
que s'espera dels representants públics i crec que avui ens podem felicitar tots plegats per estar a l'altura i
traslladar el nostre suport a un dels sectors productius del país que fa molt temps que està patint els
greuges de la crisi econòmica, la sequera i l'excés per part de les administracions. Moltes gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Bonfill. Per tant, entenc que no hi ha més peticions de paraules. Entenc que s'aproven per
unanimitat pels 21 regidors i regidores les diferents mocions de suport a la pagesia. Crec que és una bona
notícia que, més enllà dels matisos i de les diferències legítimes entre els diferents grups polítics, avui
Tortosa doni està imatge d'unitat per a donar suport al sector pagès del nostre territori i del nostre país,
tenint en compte que evidentment és un sector molt important per a qualsevol país, de qui també depèn la
sobirania alimentària, però més encara en territoris com el nostre, on el pes del sector agrícola és realment
important  i  ho ha sigut  també al  llarg del  temps.  A més a més,  ja  s'ha dit  també en un moment de
mobilitzacions,  en un moment  en què està patint  molt,  no només pels  preus,  sinó per  la  situació de
sequera  que tots  i  totes  coneixem i,  per  tant,  celebrem està  aprovació per  unanimitat.  També com a
alcalde,  anunciar  que  durant  estès  últimes  setmanes  he  tingut  diferents  reunions  amb  diferents
representants del col·lectiu dels pagesos al nostre territori, que ho continuarem fent més enllà dels focus
mediàtics, perquè reben també tot el suport màxim des del punt de vista institucional. 

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

16 – PROPOSTA DELS GRUPS MUNICIPALS MOVEM TORTOSA–PARTIT DELS SOCIALISTES DE CATALUNYA–
CANDIDATURA DE PROGRÉS (MT-PSC-CP) I ESQUERRA REPUBLICANA DE CATALUNYA–ACORD MUNICIPAL
(ERC-AM) EN SUPORT DE LA PAGESIA.

Se sotmet a debat del Ple la següent proposta subscrita pels Grups Municipals de Movem Tortosa–Partit
dels  Socialistes  de  Catalunya  –  Candidatura  de  Progrés  i  Esquerra  Republicana  de  Catalunya–Acord
Municipal:

«Els darrers dies la pagesia, sector estratègic a les Terres de l’Ebre i arreu de Catalunya, ha denunciat la
delicada situació que està passant fet que compromet seriosament la seva viabilitat i continuïtat de les
seves explotacions. Aquestes mobilitzacions s’emmarquen en un context general de protestes del sector
agrícola i ramader a tot Europa.

Atès que el model familiar de pagesia, de petites i mitjanes explotacions arrelades al territori, és un model
que cal preserva amb la priorització de polítiques públiques que contribueixin a dignificar-lo socialment i a
fer-lo sostenible ambientalment i rendible econòmicament.

Atès que els greuges que ha d’afrontar la pagesia relacionats amb la volatilitat i desequilibris dels mercats
globalitzats,  la  pressió  asfixiant  dels  grups  d’intermediaris  i  l’agroindústria  transnacional,  l’excés  de
burocràcia administrativa, les conseqüències del canvi climàtic manifestades amb fenòmens meteorològics
extrems cada vegada més  freqüents,  o  esdeveniments  geopolítics  com  la  invasió  russa  d’Ucraïna  es
tradueixen  en  augments  de  costos  impossible  de  traslladar  a  la  cadena  de  valor  dels  productes
agroramaders, i comporta la pèrdua de competitivitat de les seves explotacions fins al punt de posar en risc
la viabilitat i continuïtat de la seva activitat.

Els grups municipals Movem Tortosa – Partit  dels Socialistes de Catalunya i  Esquerra Republicana de
Catalunya a l’Ajuntament de Tortosa proposem l’adopció dels següents acords:

1. Instar a les administracions a augmentar la partida pressupostària d’acord amb les necessitats i la
importància del sector agroalimentari al nostre territori.

2. Instar a les administracions a una revisió integral de les ajudes destinades al sector agrari i al sector
primari en el seu conjunt assegurant beneficis efectius i justos, en especial de solidaritat, en moments de
baixa rendibilitat per situacions excepcionals com els de sequera.
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3. Instar a les administracions a publicar i donar compliment al calendari de pagaments dels ajuts que
permeti al sector fer una previsió i aporti seguretat i estabilitat a les explotacions.

4.  Impulsar una Xarxa Pública de Gestió i Acompanyament Agrària de caràcter comarcal  que permeti
facilitar un servei d’acompanyament integral pròxim, àgil i transparent.

5. Habilitar una finestreta única per tal de facilitar la gestió, simplificació i racionalització administrativa al
sector primari.

6. Treballar amb la participació de tots els agents, des de la producció d’aliments fins als consumidors i
consumidores,  per  a  la  presentació  d’un  text  consensuat  de  bases  d’una  futura  Llei  de  Sobirania
Alimentària de Catalunya que faciliti, a mitjà i llarg termini, la pervivència de la pagesia al nostre territori i
possibiliti a la ciutadania determinar les polítiques alimentàries que els afecten, decidint i sent sobirans en
relació  amb  la  producció,  distribució  i  consum  d’aliments,  així  com  també  sobre  les  condicions
socioeconòmiques i ambientals que determinen aquestes relacions entre totes les baules de la cadena
alimentària.

7. Instar a les administracions a aplicar un major control de les importacions i establir clàusules mirall en el
comerç amb països de la Unió Europea i així mateix emplaçar-se a treballar per acabar amb la competència
deslleial que afecta la pagesia del nostre territori.

8. Reafirmar el compromís de treballar per la millora de les condicions socials i econòmiques de la nostra
pagesia  i  abordar  els  desafiaments  actuals,  garantint  unes  pensions justes i dignes. Tot afavorint la
incorporació dels i les joves als treballs de camp, així com les condicions que garanteixin la igualtat de
gènere, tenint en compte la rellevància del paper de les dones.

9.  Comunicar  els  presents  acords  al  Ministerio  de  Agricultura,  Pesca  y  Alimentación,  el  Departament
d’Acció Climàtica, Alimentació i Agenda Rural, els grups polítics del Parlament Europeu, Congrés, Senat i
Parlament de Catalunya, el Sindicat d’Unió de Pagesos i les entitats Municipalistes de Catalunya.»

*-*-*

Els punts 15, 16 i 17, es van debatre conjuntament al punt número 15.
Debat conjunt, votació per separat.

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

17 – PROPOSTA  DEL  GRUP  MUNICIPAL  CANDIDATURA  D’UNITAT  POPULAR  TORTOSA–ALTERNATIVA
MUNICIPALISTA  (CUP-AMUNT)  DE  SUPORT  A  LA  MOBILITZACIÓ  DE  LA  PAGESIA  DAVANT  LA  CRISI  DEL
SECTOR AGRARI I LA NECESSITAT DE POLÍTIQUES PER A LA SOBIRANIA ALIMENTÀRIA.

Se sotmet  a debat  del  Ple  la  següent  proposta  subscrita  pel  Grup Municipal  de Candidatura d’Unitat
Popular Tortosa–Alternativa Municipalista:

«Considerant que el sector agrari viu des de fa anys en una crisi permanent agreujada per factors com la
sequera i els augments dels preus dels insums, que han portant al sector a un punt de no retorn.

Reconeixent que les dificultats que afronta el sector tenen el seu origen en el sistema econòmic capitalista
i la globalització, on les grans cadenes de distribució i les empreses agroindustrials exerceixen una pressió
constant per reduir els preus de compra al  camp,  fins i tot per sota del preu de cost, amb l’objectiu de
maximitzar  els  seus  beneficis,  i  que  la  situació  es  veu  agreujada  per  les  importacions  de  productes
agrícoles de països amb normatives sanitàries, fitosanitàries i de benestar animal menys estrictes, que
posen en desavantatge la producció local.

Denunciant que el resultat d’aquest cúmul de circumstàncies és que les explotacions cada vegada hagin
de ser més grans i intensives per a ser viables, provocant la desaparició de les petites i mitjanes, i que això
porta a un augment dels impactes ambientals, al despoblament rural i a la davallada de la pagesia, que ha
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perdut més de la meitat de les explotacions en les darreres dècades ha perdut gairebé la meitat de les
explotacions.

Alertant de l’envelliment del sector i de la manca de relleu  generacional  degut  a  les  dificultats per
accedir a la terra, les  grans  inversions  requerides  i  les  dificultats  econòmiques  per  les  que  passa  el
sector.

Assumint que davant la crisi climàtica i la sequera, és imprescindible emprendre mesures i polítiques que
evitin  l’agreujament  de  la  situació  del  sector,  apostant  per  un  model  agroalimentari  que promogui  la
sobirania alimentària i concentri beneficis en la pagesia i el consumidor,  en  comptes  de  les  grans
empreses.

Reconeixent la falta de voluntat política per part dels governs per revertir aquesta situació, i la necessitat
d’adoptar mesures que simplifiquin la càrrega burocràtica, assegurin el pagament de les ajudes sense
retard, i materialitzin les promeses de subvencions per a la modernització dels sistemes de  reg.

Per tot això, l’Ajuntament de Tortosa, acorda:

1. Expressar el suport ferm de l’Ajuntament de Tortosa a les mobilitzacions de la pagesia, reconeixent la
importància de defensar els interessos del sector agrari i la sobirania alimentària.

2. Instar al Govern de la Generalitat de Catalunya i al Govern de l’Estat a adoptar polítiques actives per
revertir la crisi del sector agrari, incloent mesures per alleugerir i simplificar la càrrega burocràtica, garantir
el pagament de les ajudes sense retard i promoure la modernització dels sistemes de  reg.

3. Promoure des de l’Ajuntament polítiques de suport a la pagesia local, incloent l’impuls de mercats locals
per  a  productes  de proximitat,  limitant  les  grans superfícies  i  facilitant  de  l’accés de la  terra  a  nous
agricultors,  així  com  la  recuperació  del  Mercat  de  Pagesos  a  Tortosa  i  la  creació  d’espais  de  venda
ambulant en barris i pobles del municipi.

4. Establir les línies de col·laboració amb les entitats del sector agrari, sindicats agraris, cooperatives i
associacions de productors locals per identificar les necessitats específiques del sector en el municipi i
treballar conjuntament en la implementació de solucions.

5. Exigir la revisió i, si és necessari, la modificació de les normatives que dificultin la viabilitat de les petites
i  mitjanes  explotacions  agràries,  incloent  les  relacionades  amb  la  regulació  de  l’ús  de  la  terra,  les
normatives ambientals aplicables a l’agricultura i els processos de certificació.

6. Notificar els acords d’aquesta moció al Departament d’Acció Climàtica, Alimentació i Agenda Rural de la
Generalitat de Catalunya, així com als grups parlamentaris del Parlament de Catalunya, per tal de reforçar
la necessitat d’actuació urgent davant la crisi del sector agrari.»

*-*-*

Els punts 15, 16 i 17, es van debatre conjuntament al punt número 15.
Debat conjunt, votació per separat.

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

18 – PROPOSTA DELS GRUPS MUNICIPALS MOVEM TORTOSA–PARTIT DELS SOCIALISTES DE CATALUNYA–
CANDIDATURA DE PROGRÉS (MT-PSC-CP) I ESQUERRA REPUBLICANA DE CATALUNYA–ACORD MUNICIPAL
(ERC-AM) PER A LA COMMEMORACIÓ DEL DIA INTERNACIONAL DE LES DONES – 8M 2024.

Se sotmet a debat del Ple la següent proposta subscrita pels Grups Municipals  de Movem Tortosa–Partit
dels  Socialistes  de  Catalunya  –  Candidatura  de  Progrés  i  Esquerra  Republicana  de  Catalunya–Acord
Municipal:
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«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El  8  de  març  commemorem el  Dia  Internacional  dels  Drets  de  les  Dones;  una  data  d’homenatge  al
moviment feminista i també de reivindicació. Una reivindicació que va més enllà d’aquesta data i impregna
els 365 dies de l’any, l’acció de les administracions públiques i de totes i cadascuna de les persones que
conformen la nostra societat per assolir la plena igualtat. I més de 110 anys després del famós incendi de
la fàbrica tèxtil de Nova York, hem de continuar denunciant les discriminacions no només al mercat de
treball (segregació horitzontal i vertical, bretxa salarial, sostres de vidre, terres enganxifosos...), sinó també
les discriminacions estructurals que patim les dones només pel fet de ser dones.

La UNESCO considera que totes les formes de discriminació envers les dones constitueixen directament, en
si mateixes, violacions dels drets humans. El missatge és molt clar; les dones i els homes han de tenir els
mateixos drets i les  mateixes  oportunitats.  És  un requisit  bàsic  per  garantir  la  construcció  d’un futur
sostenible per a totes i tots.

És en el mercat laboral on es detecten grans diferències. La taxa d’ocupació femenina és 10 punts inferior
a la masculina i, les dones suposen el 75% de la població assalariada a jornada parcial per a poder tenir
cura d’altres persones. Es calcula que si les dones que ara treballen a jornada parcial, ho fessin a temps
complet, la bretxa salarial es reduiria en un 60%, passant del 20,9% al 8,4%.

La discriminació al mercat de treball és tant vertical com horitzontal. Hi ha sectors  que  estan
completament feminitzats i, en conseqüència, precaritzats com és el sector de les cures o la neteja.

Tampoc ha millorat la segregació vertical, perquè les dones ocupen només el 6% de les direccions generals
de les grans empreses, ni tan sols arriba a la també trista mitjana europea del 8%.

És evident que la manca de corresponsabilitat a l’espai privat penalitza les dones.

Des de fa moltes dècades, els drets sexuals i reproductius han estat al centre de la lluita feminista a escala
global. I és que el dret al propi cos és  el dret més essencial de tots. Tant és així que el control sobre els
nostres cossos i la nostra sexualitat ha estat i encara és un dels principals instruments del patriarcat per
sotmetre les dones. Un control que, arreu del món, s’exerceix a través de la imposició de normes que
condicionen la forma de viure la sexualitat i  la reproducció de les dones, de l’estigmatització de les
dissidències sexuals, de relegar el coneixement del propi cos i l’educació sexual a l’espai privat, de mites i
tabús sobre processos tan naturals com la menstruació i el climateri, i d’una manca de recerca mèdica per
diagnosticar i tractar adequadament les patologies que afecten especialment o exclusivament les dones.

Sí, el dret al propi cos és tan personal com polític. Per això ha d’estar al centre de l’agenda política. Sí, els
drets sexuals i reproductius són drets humans, tal com va reconèixer la comunitat internacional als anys
noranta. I per seguir avançant en la transformació feminista del país que empenyem amb força les entitats
i les institucions, és essencial garantir uns drets que han costat molt d’aconseguir i conquerir-ne de nous.

Perquè mai més cap dona hagi de recórrer molts quilòmetres per accedir a qualsevol dels dos mètodes
d’interrupció voluntària de l’embaràs. Perquè totes les dones tinguin accés gratuït a l’anticoncepció de
llarga durada. Perquè s’acompanyi des de les institucions el dol gestacional i es trenqui un silenci social
que fa més dolorosa encara aquesta pèrdua. Perquè l’educació sexual integral sigui accessible al llarg de
tot el cicle vital, tant des de l’àmbit educatiu com comunitari, per conèixer millor el propi cos, per gaudir de
la nostra sexualitat amb plena llibertat, sigui quina sigui la nostra orientació sexual o identitat de gènere,
per promoure l’autocura de la salut i les decisions corresponsables, i per prevenir les violències sexuals i
establir relacions sexoafectives basades en el respecte, la llibertat i el consentiment. Perquè s’erradiqui
qualsevol forma de violència obstètrica o vulneració dels drets sexuals i reproductius, i perquè millori el
diagnòstic precoç de l’endometriosi o l’acompanyament a la salut perinatal. Perquè totes les dones del país
tinguin  accés gratuït  a  productes menstruals  reutilitzables i disposin d’informació de qualitat sobre la
menstruació i el climateri. Perquè menstruar no comporti una despesa extra a les dones, per acabar amb la
pobresa menstrual, per cuidar-nos millor en totes les etapes de la vida i per tenir cura del planeta.

Avui, 8 de març, Dia Internacional de les Dones, reivindiquem tots els avenços assolits en aquests drets
gràcies a la força dels feminismes. I també proclamem que el nostre país no farà ni un pas enrere davant
les amenaces de l’extrema dreta i dels grups antigènere. Catalunya, i el nostre municipi, és i seguirà sent
capdavantera en la defensa dels drets sexuals i reproductius.
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Per tots aquests motius, i per molts d’altres que s’han exposat en anteriors edicions del Dia Internacional
de  les  Dones,  els  grups  municipals  Movem Tortosa  –  Partit  dels  Socialistes  de  Catalunya  i  Esquerra
Republicana de Catalunya a l’Ajuntament de Tortosa proposem l’adopció dels següents acords:

Primer. L’Ajuntament de Tortosa manifesta el  seu compromís per continuar treballant pels drets de les
dones, en col·laboració amb les entitats de dones del municipi i del territori, rebutjant qualsevol tipus de
discriminació i violència, posant  en  marxa  totes  les  eines  i  protocols  que  tenim  a  l’abast,  donant
compliment a la Llei Catalana 19/2020, del 30 de desembre, d'igualtat de tracte i no-discriminació i al
Reial  Decret-llei  6/2019, d’1 de març, de mesures urgents per  a la garantia de la igualtat de tracte i
d'oportunitats entre dones i homes en l’àmbit laboral i de la ocupació.

Segon. Continuar treballant amb les empreses del municipi per promoure l’elaboració de plans d’igualtat
que facin possible la reducció de la bretxa salarial, la promoció de dones als càrrecs de decisió i l’adopció
de mesures que permetin la conciliació de la vida personal, familiar i laboral.

Tercer.  Continuar treballant  per  la  prevenció de qualsevol  tipus de discriminació cap a les  dones i  de
l’assetjament sexual  o  per  raó de sexe en qualsevol  espai,  fent  especial  incidència en l’àmbit  laboral,
cultural  i  associatiu,  i  en els espais d’oci,  mitjançant la creació i/o revisió de protocols de prevenció i
abordatge de l’assetjament en compliment de la Llei Catalana 17/2015, del 21 de juliol, d'igualtat efectiva
de dones i homes.

Quart. Donar suport a  la  iniciativa de la  Vaga Internacional  de Dones realitzada per  les feministes de
diferents  països del  món i  convocada a  Catalunya pel  conjunt  del  Moviment  Feminista  i  els  sindicats
majoritaris.

Cinquè. Tenir  la  perspectiva  de gènere  com a  eix  central  de  les  actuacions  de  l’Ajuntament  i  de  les
polítiques fetes des del govern municipal de forma transversal en totes les regidories.

Sisè.-  Impulsar  accions per  reduir  la  pobresa femenina.  En aquest  sentit,  implementar  polítiques  que
redueixin els casos de pobresa energètica que, en gran mesura, afecten a dones grans que viuen soles.

Setè.- Comunicar aquests acords a les associacions de dones i col·lectius feministes del municipi, als grups
polítics al Parlament de Catalunya, a l’Institut Català de les Dones, al Ministerio de Igualdad i a les entitats
municipalistes.»

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“I passem ara, després de l'aprovació d'estès tres mocions a l'última moció de l'ordre del dia d'avui. En este
cas, estem parlant del punt 18è i es tracta de la proposta dels grups municipals de Movem Tortosa, Partit
dels  Socialistes  de  Catalunya  i  Esquerra  Republicana  de  Catalunya  per  a  la  commemoració  del  Dia
Internacional de les Dones, 8 de març 2024. En este cas té la paraula la senyora Mar Lleixà per presentar
la proposta.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Gràcies.  El  8  de  març  commemorem  el  Dia  Internacional  de  les  Dones,  una  data  d'homenatge  al
moviment feminista i també de reivindicació.  Una reivindicació que va més enllà d'aquesta data i que
impregna els 365 dies de l'any. L'acció de les administracions públiques i de totes i cadascuna de les
persones que conformen la nostra societat per assolir la plena igualtat. La UNESCO considera que totes les
formes de discriminació envers les dones constitueixen directament, en si mateixes, violacions dels drets
humans. El missatge és molt clar: les dones i els homes han de tenir els mateixos drets i les mateixes
oportunitats. És un requisit bàsic per garantir la construcció d'un futur sostenible per a tothom. És en el
mercat laboral on es detecten grans diferències. La taxa d'ocupació femenina és 10 punts inferior a la
masculina, i les dones suposen el 75% de població assalariada amb jornada parcial per poder tenir cura
d'altres  persones.  Es  calcula que si  les dones que ara treballen a jornada parcial  ho féssim a temps
complet, la bretxa salarial es reduiria en un 60%. La discriminació al mercat de treball és tant vertical com
horitzontal. Hi ha sectors que estan completament feminitzats i, en conseqüència, precaritzats, com és el
sector de cures o la neteja. Tampoc ha millorat la segregació vertical, perquè les dones ocupen només un
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6 % de les direccions generals de grans empreses, ni tan sols arriba a la trista mitjana europea del 8 %. És
evident que la manca de corresponsabilitat a l'espai privat penalitza les dones. Des de fa moltes dècades,
els drets sexuals i reproductius han estat el centre de la lluita feminista a escala global i és el dret al propi
cos, que és el dret més essencial de tots. Tant és així que el control sobre els nostres cossos i la nostra
sexualitat ha estat, i encara és, un dels principals instruments del patriarcat per sotmetre les dones. Un
control que arreu del món s'exerceix a través de la imposició de normes que condicionen la vida, la forma
de viure, la sexualitat i la reproducció de les dones, de l'estigmatització de les dissidències sexuals, de
relegar al coneixement del propi cos i l'educació sexual a l'espai privat, de mites i tabús sobre processos
tan naturals com la menstruació i el climateri, d'una manca de recerca mèdica per diagnosticar i tractar
adequadament patologies que afecten especialment o exclusivament les dones.

Si el dret al propi cos és tant personal com polític, per això ha d'estar al centre de l'agenda política. Si el
dret dels drets sexuals i reproductius són drets humans, tal com va reconèixer la comunitat internacional
als anys 90, i per seguir avançant en la transformació feminista del país, que empenyem amb força les
entitats i institucions, és essencial garantir uns drets que han costat molt d'aconseguir i conquerir-ne de
nous.  Perquè mai  més cap dona hagi  de recórrer molts quilòmetres per  accedir  a  qualsevol dels dos
mètodes  d'interrupció  voluntària  de  l'embaràs;  perquè  totes  les  dones  tinguin  accés  gratuït  a
l'anticoncepció de llarga durada; perquè s'acompanyi des de les institucions el dol gestacional i es trenqui
un silenci  social  que fa  més  dolorosa encara  aquesta  pèrdua;  perquè  l'educació  sexual  integral  sigui
accessible al llarg de tota la vida, tant en l'àmbit educatiu com comunitari,  per conèixer millor el propi cos i
gaudir de la nostra sexualitat amb llibertat, sigui quina sigui la nostra orientació sexual o d'identitat de
gènere; per promoure l'autocura de la salut i decisions corresponsables; per prevenir les violències sexuals
i establir les relacions sexoafectives basades en el respecte, la llibertat i consentiment; perquè s’erradiqui
qualsevol forma de violència obstètrica o vulneració dels drets sexuals i reproductius, i perquè millori el
diagnòstic precoç de l'endometriosi o acompanyament a la salut perinatal; perquè totes les dones del país
tinguin  accés gratuït  a  productes menstruals  reutilitzables  i  disposin  d'informació de qualitat  sobre  la
menstruació i el climateri, perquè menstruar no comporti una despesa extra a les dones  acabar amb la
pobresa menstrual; cuidar-nos millor en totes les etapes de la vida i tenir cura del planeta. 

En el  marc del  8 de març,  Dia Internacional  de  les  Dones,  reivindiquem tots  els  avanços assolits  en
aquests drets gràcies a la força dels feminismes.  I també proclamem que el nostre país no farà ni un pas
enrere davant les amenaces de l'extrema dreta i  grups antigènere. Catalunya i  el  nostre municipi  és i
seguirà sent capdavantera en la defensa dels drets sexuals i reproductius. Per tots aquests motius, i molts
altres que s'han exposat en anteriors edicions del Dia Internacional de les Dones, els grups municipals
Movem Tortosa, Partit dels Socialistes de Catalunya i Esquerra Republicana de Catalunya a l'Ajuntament de
Tortosa  proposem  l'adopció  dels  acords  següents:  primer,  l'Ajuntament  de  Tortosa  manifesta  el  seu
compromís per lluitar i continuar treballant pel dret de les dones en col·laboració amb les entitats de dones
del municipi, territori i resta d'entitats, rebutjar qualsevol tipus de discriminació i violència, posar en marxa
totes les eines i  protocols que tenim a l'abast  i  donar compliment  a les lleis  d'igualtat de tracte i  no
discriminació i mesures, i també al Reial decret de mesures urgents per a la garantia d'igualtat de tracte i
d'oportunitats en l'àmbit laboral i d'ocupació; segon, continuar treballant amb les empreses del municipi
per promoure l'elaboració de plans d'igualtat que facin possible la reducció de la bretxa salarial.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Hauria d’anar acabant, senyora Lleixà”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Tercer,  continuar treballant per la prevenció de qualsevol tipus de discriminació cap a les dones i  de
l'assetjament sexual, donar suport a la iniciativa de la vaga internacional de dones i tenir la perspectiva de
gènere com a eix central. I comunicar estòs acords a les associacions i grups polítics.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Lleixà. Té la paraula ara el senyor Sergi Arnau en representació de la CUP.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, senyor alcalde. Bé, nosaltres en termes generals, estem d'acord en el contingut de la moció, però
no hi  podem votar  a favor  perquè entenem que d'alguna manera  s'està  avalant  les  actuacions de la
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Generalitat en matèries com, per exemple, la interrupció voluntària de l'embaràs, i no estem d'acord en els
plantejaments que s'estan fent des de la Generalitat. Malgrat que s'ha avançat en els darrers anys pel que
fa a l'accés al dret a l'avortament en el conjunt del Principat, gràcies a la lluita del moviment feminista, la
realitat és que continuen existint múltiples barreres a l'hora de poder exercir-lo, ja que continua sense ser
un dret  d'accés universal,  a  través  de la  sanitat  pública  en  un  context  d'ofensiva  als  drets  sexuals  i
reproductius. I ara explicarem quines barreres entenem que existeixen. La primera de les barreres és la
privatització, per al mètode farmacològic els centres d'elecció són, en la seua gran majoria, els ASSIR de
referència del Servei Català de Salut, tot i que solament el 76 % pertanyen a l'ICS. Pel que fa a les IVE,
mètode instrumental, són realitzades en la seua majoria en clíniques privades. La Generalitat cada any
injecta  al  voltant  de  3  milions  d'euros  a  estès  clíniques  privades  perquè  realitzen  intervencions
quirúrgiques. El resultat és que hi ha centres que reben de la Generalitat la pràctica totalitat dels seus
recursos, que es neguen a oferir el servei sota cap circumstància. En paral·lel, la resta dels que integren la
xarxa pública només l'oferixen quan hi ha motius mèdics que ho acrediten. Un altre fet que dificulta i
obstrueix l'exercici del dret a l'avortament és l'objecció de consciència. A Catalunya, durant l'any 2019, un
42 % dels obstetres-ginecòlegs del sistema públic es van declarar objectors. La situació s'agreuja quan està
objecció es fa de forma col·lectiva per mandat institucional en hospitals concertats que es troben en mans
de l'Església, tot i que l'objecció és un dret reconegut que solament es pot exercir de forma individual. Així,
institucions  gestionades  per  fundacions  eclesiàstiques  i  que  reben  diners  públics  porten  en  els  seus
estatuts que la IVE no s'oferix. I per últim, pel finançament de la Generalitat a entitats antiavortistes. La
Fundació Provida de Catalunya ha rebut 261.000 euros públics en subvencions de la Generalitat de 2010
al  2021  a  través  del  Departament  de  Drets  Socials.  La  Fundació  Provida  forma  part  d'un  entramat
d'organitzacions de les quals també forma part Hazte Oír, que promouen la criminalització de l'IVE, arribant
fins i tot a fer  escraches davant de centres mèdics. És inadmissible que avui dia hi hagi organitzacions
vinculades a l'extrema dreta que reben diners públics a través de subvencions. Així que, més enllà d'estès
declaracions institucionals  pel  8M són evidents  les  contradiccions que existeixen per  part  del  Govern
respecte a la defensa dels drets sexuals i reproductius, i és per això que ens abstindrem en la proposta.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyor Arnau. Té la paraula ara la senyora Yolanda Cardona, en representació del grup de
Junts per Tortosa.”

Intervenció de la Sra. Cardona

“Gràcies,  alcalde,  regidores,  regidors.  Compartim la  importància,  i  manifestem la  necessitat  de  seguir
reivindicant les discriminacions i la precarietat de vegades que patim les dones. Ens calen polítiques que
acaben amb les greus repercussions al mercat laboral i l'augment del percentatge de la taxa d'atur de les
dones. Actualment, encara a alguns llocs existeixen les desigualtats en la bretxa salarial. Les dones cobren
menys que els homens per realitzar les mateixes feines o d'igual valor, i això ha de desaparèixer, ha de
desaparèixer definitivament, perdoneu. Igual que també la segregació vertical i horitzontal que hem acabat
anomenant sostre de vidre, és a dir, aquelles dificultats on les dones per arribar a manar o aconseguir
aspirar a la seva superació laboral tenen greus dificultats pel fet de ser dones. Pensem des de Junts per
Tortosa que cal afavorir plans d'igualtat en totes les empreses i a totes les administracions com a veritable
eina per garantir la igualtat d'oportunitats i per evitar aquesta bretxa salarial que encara en alguns llocs
existeix, tot i que cada vegada menys. Les dones, i, evidentment m’hi incloc, tenim dret a viure lliures i en
pau, sense cap tipus d'exclusió ni discriminació sexista, dret al treball, dret a la coeducació, dret a una
corresponsabilitat  efectiva  i  paritària,  drets  sexuals  i  reproductius,  dret  a  la  salut,  dret  a  la  presa de
decisions i dret a una societat lliure de violències masclistes. Lluitem en contra del racisme, la xenofòbia i
la LGTBI-fòbia. Compartim la importància de la coeducació com a motor vital de la transformació social,
impulsant  la  corresponsabilitat  i  establint  polítiques de conciliació de la  vida  familiar,  laboral,  social  i
personal.  Les polítiques d'igualtat han de ser una prioritat. S'han de detectar necessitats i  conèixer de
primera mà les demandes de les dones i treballar conjuntament. S'ha de combatre la discriminació amb
aquestes directament a través dels plans, de polítiques i d'igualtat. De vegades, més que mocions, el que
cal són fets, com, per exemple que les dones tinguem un paper actiu a la vida política municipal. El nostre
grup fa més de 17 anys que ja tenim portaveus de dones i fa més de sis anys que el nostre grup confia en
una figura femenina, el cap de la seva candidatura. Des de Junts per Tortosa volem una societat igualitària,
justa,  equilibrada,  inclusiva  i  integradora.  I  votarem  favorablement  a  la  moció  presentada  dels  grups
municipals Movem Tortosa - Partit Socialista de Catalunya - Candidatura Progrés i Esquerra Republicana de
Catalunya - Acord Municipal. Gràcies.”
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Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyora Cardona. Té la paraula ara la senyora Mar Lleixà per rèplica.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Bé, en primer lloc, agrair el vot favorable de tots els grups municipals i només fer un parell d'aclariments,
senyor Arnau. El  tema de la interrupció voluntària quirúrgica, actualment és possible fer-se a totes les
regions sanitàries en centres públics. És una cosa que s'ha avançat i s'ha estat treballant, i aquí a les
Terres de l'Ebre també. I respecte al fet que entitats antiavortistes rebien subvencions, era una cosa que
estava passant en el passat, però que ara a totes les convocatòries de subvencions de la Generalitat, i
també hem d'anar incorporant-ho a tot arreu, es demana que els estatuts aparegui la igualtat de tracte i no
discriminació i, per tant, que estòs grups quedin fora de les subvencions en diners públics, com és lògic,
però només era fer aquest petit aclariment i, per tant, agrair el vot favorable.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyora Lleixà. Entenc que s'aprova la moció i, per tant, queda aprovat este punt 18, està
moció de l'ordre del dia d'avui.” 

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb vint vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la corporació dels grups municipals de JUNTS (10),  MT–PSC–CP (7) i  ERC–AM (3);  i  una
abstenció corresponent al membre de la corporació del grup municipal de CUP–AMUNT (1).

II. PART NO RESOLUTIVA

19 – DACIÓ DE COMPTE DELS EXTRACTES DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN LOCAL i
RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA

a) Extractes de la Junta de Govern Local:

- 04/2024, de 22/01/2024 – ordinària.
- 05/2024, de 19/01/2024 – extraordinària i urgent.
- 06/2024, de 29/01/2024 – ordinària.
- 07/2024, de 05/02/2024 – ordinària.
- 08/2024, de 12/02/2024 – ordinària.
- 09/2024, de 18/02/2024 – extraordinària i urgent.

b) Resolucions de l’Alcaldia:

- De la 4558/2023 a la 4677/2023.
- De la 01/2024 a la 316/2024.

*-*-*

El consistori en queda assabentat.

20 – INFORMES DE L’ALCALDIA. 

No n’hi ha.

21 – CONTROL DELS ÒRGANS DE LA CORPORACIÓ:

a) Mocions.
b) Precs.
c) Preguntes.
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Intervenció del sr. Alcalde

“I passem al punt 21, a precs i preguntes per part dels diferents regidors. Entenc, per tant, que qui vulga
fer precs ho hauria de manifestar.  I  comencem, en este cas, pel  senyor Ologaray. Abans d'iniciar este
moment del ple, el que faríem seria recepcionar els precs i les preguntes, i dir quantes preguntes i quants
precs volem fer. I també contestarem després aquelles coses pendents que hi havia amb relació a l'últim
ple. Per tant, li demanaria, en primer lloc, quants precs o preguntes vol fer.”

*-*-*

1. INTERVENCIÓ DEL SR. ÒSCAR OLOGARAY ARASA

Sr. Ologaray: “Gràcies, alcalde, regidores, regidors.  El nombre de preguntes dependrà de la resposta que
ens done i també a les preguntes formulades en l'anterior ple. Per tant, li demanaria si ens pot respondre
primer les preguntes i  en tot cas, repreguntarem o formularem noves preguntes a partir  també de les
seues respostes.”

Sr. Alcalde: “I jo li demano que mos diga quines preguntes vol fer, si estan, si no estan relacionades amb el
ple anterior, i en tot cas, després amb relació a les altres, veurem exactament sobre què es tracta. Per tant,
més enllà de les que se li havien de respondre a l'últim ple, quantes preguntes i precs vol fer que no tinguin
relació amb l'últim ple? Sí, senyora Roigé.”

Sra. Roigé: “Sí, demano la paraula perquè en cap cas a cap lloc del reglament determina que s'hagin de dir
el nombre de les preguntes abans de començar i, per tant, en tot cas, no tenim per què dir-les, ni entenem
que s'hagin de dir, ni les direm. En tot cas, perquè no ho posa a cap lloc dintre del reglament. Per tant,
nosaltres hem dit que tenim preguntes. Tots els regidors hem dit les que tenim i, per tant, li demano que
procedeixi a permetre que cada un dels regidors faci amb les preguntes que consideressin pertinents.”

Sr. Alcalde: “Bé, en tot cas, no entenc per què no volen dir el nombre de precs i preguntes. No sé per què
no volen ser transparents en este cas per a ordenar el debat amb relació a les preguntes i els precs, però
com a mínim sí que li demanaria que, en primer lloc, fes els precs i preguntes relacionats amb temàtiques
no relacionades en l'últim ple.”

Sr. Ologaray:  “Bé. Gràcies, alcalde. En tot cas, per tant, li formulo una nova pregunta i, per tant, si hi ha
noves preguntes, entenc que hi ha un…”

Sr.  Alcalde:  “Està  en  este  moment,  el  senyor  Ologaray  parlant,  no  entenc  perquè  el  senyor  Domingo
demana la paraula. Sí, sí, li dono la paraula.”

Sr. Domingo: “Per la intervenció de l'alcalde. No està recollit tampoc a cap lloc que no es pugui preguntar
res  que no s’hagi  preguntat  en plens  anteriors.  Per  tant,  sí,  sí,  no,  no,  revise  l'acta.  S'ha  dit  que les
preguntes que no estiguin relacionades en les últimes preguntes que es van fer a l'últim ple, revise l'acta.”

Sr. Alcalde: “No he volgut dir això, si ho he dit o bé m'he explicat malament o s'ha entès malament. Li he dit
al senyor Ologaray que, en primer lloc, realitzi les preguntes relacionades amb una temàtica nova i que
després jo respondré sobre les preguntes de l'últim ple. No sé si el matís anava en està línia, per tant,
senyor Ologaray pot fer les preguntes relacionades amb qualsevol temàtica i després parlarem amb relació
a les altres.”

Sr. Ologaray: “Gràcies, alcalde. Entengui, en tot cas, que després, si per les respostes que vostè em dona,
es  formulen  noves  preguntes,  ens  donarà  l'oportunitat  de  poder-les  formular.  Per  tant,  essent  així,
començo amb una nova pregunta que és una pregunta, més que una pregunta és un prec, en este cas, que
li fem per sisè ple consecutiu i li tornem a demanar que ens respongui les sol·licituds d'informació en temps
i forma, perquè, tal com indica el ROM a l'article 39, apartat tercer, vostès tenen un termini màxim de deu
dies per facilitar-mos aquesta documentació, i en el 90% dels casos han estat respostes fora de termini,
triplicant este termini de deu dies en la majoria dels casos. De fet, hi ha algunes peticions que, com hem
explicat,  han  tardat  més  de  50  dies.  Per  exemple,  fotocopiar  una  factura  o  un  simple  expedient  de
contractació.  I  este fet,  que el  nostre grup entenem que és molt  greu,  els ha portat  a ser  la  segona
administració de Catalunya amb més reclamacions per la manca de transparència.
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El segon semestre del 2023, la GAIP va admetre a tràmit 35 peticions d'empara, qualificant el fet com a
molt greu. De fet, fins i tot ja s'han iniciat els primers procediments sancionadors. Però a més a més de tot
això,  és evident  que hi  ha una clara voluntat  d'amagar està  informació pública,  perquè sovint  s'envia
documentació que no és la sol·licitada. Forçant així una nova petició per part nostra i un nou endarreriment.
També hem rebut sempre pocs minuts abans de començar el ple, suposo que per les presses, enllaços de
descàrrega amb documentació que feia dies que havia caducat o que fins i tot se'ns han posat a disposició
respostes que estan elaborades en una data molt anterior al lliurament de la documentació, en algun cas
de més d'un mes, fent evident que aquella informació estava preparada però retinguda per algun motiu
que desconeixem. A dia d'avui tenen instàncies del mes d'agost que encara no han donat tota la informació
sol·licitada. Instàncies del mes de setembre que no han respost i els preguem novament que compleixin el
reglament i que donin resposta dins el termini i en la forma escaient a les instàncies que els presentem.
Gràcies.”

Sr.  Alcalde:  “Moltes  gràcies,  senyor  Ologaray.  En primer  lloc,  no  mos  consta  al  govern cap expedient
sancionador de la GAIP, cosa que el mandat anterior sí que n’hi va haver un, quan la senyora Roigé no va
voler donar una informació relacionada amb el finançament del seu grup municipal. A nosaltres no mos
consta. Hem parlat directament amb la GAIP i, en tot cas, a hores d'ara entenc que totes les instàncies que
se mos han demanat pel seu grup, perquè al final a la GAIP totes les queixes que hi ha estan vinculades
només amb el seu grup han estat donades en resposta menys dos que estan en estòs moments en termini
i, per tant, crec que durant el dia d'avui i també durant el divendres i dijous, van rebre tota la informació
necessària. Té la paraula.”

Sr.  Ologaray:  “Gràcies,  suposo,  per  aquestes  notificacions  que  hem  rebut  és  a  les  5.59  devien  ser
instàncies  resoltes  i,  per  això,  hem iniciat  el  ple  més  tard.  En tot  cas,  no  hi  va  haver  cap expedient
sancionador el  passat mandat.  Sí  que n'hi  ha ara quatre d'iniciats encara no s'han resolt,  És evident.
Segueixen el seu procediment, però si no faciliten la documentació, evidentment es resoldran. I parla vostè
de la GAIP,  que totes les peticions són realitzades per Junts per Tortosa. Sí, és evident, però és que la GAIP
no admet a tràmit cap de les peticions si no han passat més de trenta dies i si no s'està vulnerant este dret
d'accés a la informació pública. Per tant, jo crec que el que haurien de fer, i el que els emplacem i els
demanem novament que facin, és respondre  en  termini i no triplicant està data que tenen màxima per
lliurar la documentació. I hi ha instàncies, com li he dit, del…, per exemple, aquí en tingui una del 14 de
setembre que no està, que no està ni resposta, en tinc, per exemple, una altra del 23 d'agost que falta
documentació, i que així els està emplaçant la GAIP que la facilitin i, per tant, el que demanaria és que està
i totes les altres, ara mateix n'hi ha més de tretze, que si us plau, que les responguin en temps i forma.
Gràcies.”

Sr.  Alcalde:  “Senyor  Ologaray.  Li  torno a repetir.  No mos  consta al  govern municipal  cap inici  de cap
expedient sancionador que també s'hauria d'incoar per part de l'Ajuntament. És a dir, que mos farien com a
molt és comunicar que hauríem d'iniciar un expedient sancionador. I li torno a repetir que amb relació a
totes les instàncies que natros hem respost, entenem que a hores d'ara ja està tota la informació donada.
En tot cas, el que podríem fer perquè al final hi ha un intercanvi d'informació entre uns i els altres, fem un
repàs de tot allò que queda pendent o no, i en funció d'això veurem si s'ha contestat tota la informació. Té
la paraula.”

Sr. Ologaray:  “Sí, gràcies. En tot cas, al web de la GAIP es poden trobar totes les resolucions i totes les
reclamacions presentades i, per tant, es pot comprovar el que comentàvem, i pel que deia, de fer, de fer un
repàs i repassar tota la documentació, benvingut siga. La primera reclamació que vam fer a la GAIP, el mes
d'agost, vam demanar al procediment de mediació i al gener ens van avisar de la GAIP que havien estat
intentant contactar amb vostès per poder organitzar una trobada i que no va ser així i, per tant, ens vam
veure  forçats,  i  així  ha  estat,  i  així  consta  en un dels  expedients  que estan  publicats  a  la  GAIP  que
denunciàvem al gener el procediment de mediació, entenent que si des de l'agost fins al gener no havien
pogut trobar una data, és que realment el que no volíem és lliurar la informació. Tot això està en un registre
de la Generalitat de la GAIP. Està publicat a la web i, per tant, qualsevol persona que ens estigui sentint pot
consultar-ho. Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Li torno a dir, senyor Ologaray, que la nostra voluntat és donar-los resposta a tot el que cregui.
No tenim res a amagar i saben perfectament que ho farem. I ja li he comentat que no tenim cap constància
de cap expedient sancionador per aquesta qüestió i amb relació al que vostè comentava, també es van fer
arribar unes dates que després es va desestimar en el seu moment. Entenc, pel que vostè diu, que és per
això, però no tinc la informació al respecte, però en tot cas repassem tot allò que queda pendent i a partir
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d'aquí s'anirà donant la informació que vostès creguin oportú. Té alguna pregunta més relacionada amb
està qüestió? Entenc que ja hem acabat tots els temes. Un altre tema.”

Sr. Ologaray:  “En està qüestió, no, cap. Queden quedaven algunes preguntes pendents de resposta del
passat ple. Si les respon ara, les farà al final de la ronda, el que vostè entengui. Però entenc que en este
cas sí que hi haurà repregunta segons la resposta que vostè doni. Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Si en este cas vostè va preguntar sobre la informació que hi havia a la societat municipal EPEL
de  la  Santa  Creu  de  Jesús,  va  demanar  que  demanéssim  disculpes  perquè  algú  havia  informat
negativament sobre la situació econòmica d'esta societat municipal, i a mi el que m'agradaria és preguntar-
li a vostè, perquè, clar, prèviament en aquella notícia en va aparèixer una per part de Junts per Tortosa,
amb informació que es deia que des de Junts per Tortosa s'havia informat que hi havia uns 600.000 euros
aproximadament en està societat, i és com vostès van trobar està informació. Perquè aquesta informació
és  una  informació  que  fins  que  no  la  van  tindre  de  manera  oficial  no  la  podien  tindre.  En  tot  cas,
m'agradaria saber com van tindre està informació que vostès van filtrar a la premsa.”

Sr.  Ologaray:  “Senyor  Jordan,  en tot cas,  crec que això és inaudit.  Nosaltres som el grup a l'oposició.
Correspon al grup a l'oposició fiscalitzar el govern. No el govern fiscalitzar el grup de l'oposició, però entenc
que vostès juguen a fer este paper d'oposició de l'oposició i, per tant, ho fiscalitzaran. Jo el que li estic
preguntant és per què es va donar una informació que no era correcta a un mitjà de comunicació? Vostè el
passat ple es va comprometre a identificar quina era està font del govern. Entenc que no ho ha fet i, per
tant, novament li torno a reiterar per què i en tot cas, el que sí que…,  si no recordo malament, la resposta
de  Junts  per  Tortosa  va  ser  posterior  a  quan  vostès  fessen  sortir  aquesta  notícia  a  un  mitjà  de
comunicació. Per tant,  li  reitero per què en este cas es va dir  textualment  «l'EPEL no disposaria de la
liquiditat necessària per fer front a una inversió de 330.000 euros». Perquè tal com vam explicar, i en la
informació que vostès ens van donar, el saldo bancari de l'EPEL era de 652.728 euros i, per tant, entenc
que vostè el que hauria de fer, com a alcalde que és, és respondre aquesta pregunta. Moltes gràcies.”

Sr. Alcalde:  “El que és inaudit, senyor Ologaray és que vostès, abans d'esta informació que mos estan
demanant al govern municipal, filtressin que hi havia uns diners. I li torno a preguntar, perquè tinc tot el
dret a preguntar-li, perquè estem parlant que si vostès van traure està informació és molt greu perquè no
tenien està informació de manera oficial, d'on van traure està informació amb relació als diners que hi
havia en està societat municipal. I li ben asseguro que d'això en parlarem i moltes vegades. I més enllà
d'això, responent-li a la segona petició, no hi havia liquiditat, perquè precisament estòs 600.000 euros que
hi havia estan vinculats a una subvenció dels fons europeus que no es podien utilitzar per a una altra
finalitat, com vostès suposo que devien saber. Però insisteixo, més enllà d'això, m'agradaria saber com
vostès van filtrar a la premsa que hi havia estòs diners si no tenien accés als comptes bancaris de manera
oficial  d'esta societat  municipal.  Perquè més enllà que fóssim govern-oposició,  vostès van filtrar  estòs
números i m'agradaria saber com ho van fer i com ho van aconseguir, perquè estem parlant d'un compte
municipal al qual no té accés cap membre de cap partit polític, excepte d'aquells que estan autoritzats.”

Sr. Ologaray: “Gràcies, senyor Jordan. En tot cas, li torno a dir, vostè es va comprometre a identificar quina
era la font del govern. Avui sembla que no ho ha fet. Per tant, li tornem a demanar que faci allò que vostè
es va comprometre, vostè al ple, i és una cita textual seva que es pot comprovar en la gravació del ple, es
va comprometre a identificar quina era la font i no ha estat. Vostès van afirmar, alguna font del govern que
no coneixem, que no es disposava de la liquiditat necessària. Hem vist que liquiditat n'hi havia, hi havia
652.728 euros. Jo li voldria recordar que l'Ajuntament funciona sota el principi d'unitat de caixa, és a dir,
els ingressos i els pagaments se centralitzen en una caixa única, de manera que tots els ingressos queden
assignats genèricament a tots els pagaments. Per tant, aquella frase que una font del govern va donar a un
mitjà  de  comunicació  no  és  certa  i,  per  tant,  li  reitero  està  pregunta:  per  què  es  va  efectuar  està
declaració? I en tot cas, allò que es va comprometre vostè, que era identificar la font, també tornem a
demanar-li, gràcies.”

Sr. Alcalde: “Senyor Ologaray, li torno a repetir, els 600.000 euros que vostè comenta que hi havia, en este
cas, a l’EPEL de l'Hospital de la Santa Creu, no es podien utilitzar per a cap altre ús que per a la subvenció
pel qual havien estat atorgats i, per tant, no hi havia liquiditat. Li ho torno a dir amb relació al que vostès
demanaven. I li torno a preguntar jo a vostè, com vostès tenien està informació dels diners que hi havia en
està societat municipal, perquè no es pot tindre de forma oficial i quan vostès la van tindre, perquè va
arribar en temps, vostès l'havien filtrat abans. Per tant, m'agradaria saber hi insisteixo, com tenien està
informació que vostès van filtrar a la premsa i qui exactament del seu grup ho va fer. Sí, sí, té la paraula.”
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Sr. Ologaray: “Gràcies, senyor Jordan. Li torno a reiterar. Estem en l'apartat de fiscalització del govern. Per
tant, jo entenc que si vostè vol fer d'oposició de l'oposició li queden tres anys i tres mesos per poder-ho
seguir fent. Després ja farà d'oposició, però en tot cas, el que li demanaria és que respongués aquelles
preguntes que li diem, perquè li he tornat a dir el principi d'unitat de caixa, el principi de caixa única, vostè
pot disposar dels recursos i, a més a més, entre les societats sanitàries són habituals les transferències de
fons. Per tant, liquiditat sí que n'hi havia. No es pot dir que no hi havia liquiditat, perquè liquiditat sí que
n'hi havia. 652.000 és més gran que 330.000. Per tant, hi havia liquiditat. El que li demano és allò a què
es va comprometre l'últim ple, que era identificar quina era la font del govern. Doncs li estic demanant si
s'hi pot fer-ho ja ara, per quarta vegada. Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Li torno a dir també per quarta vegada, que la liquiditat, la liquiditat que hi havia a l'empresa
municipal de la qual parlava el mitjà de comunicació i a la qual vostès van dir públicament, o van filtrar,
que m'agradaria saber qui ho va filtrar, li torno a insistir, del seu grup polític, hi havia 600.000 euros i que
estaven vinculats a una subvenció i que, per tant, no podia donar resposta a fer el pagament, que vostè
sap, de les altres obres que vostès deien i, per tant, crec que està claríssim. I no faig oposició d'oposició.
Simplement, vull saber com vostès van tindre informació econòmica que és confidencial i que van filtrar a
un mitjà de comunicació sense tindre accés a aquesta informació de manera legal. Si no m'ho vol dir ara
m'agradaria que m'ho digués al pròxim ple. Té alguna pregunta més?”

Sr. Ologaray:  “Sí, en tot cas, simplement recordar-li que és punt de fiscalització al govern, això d'avui de
veritat que és inaudit. En tot cas, quedava una altra instància pendent de respondre. Era per si ens donarà
resposta. I si no li reformulo la pregunta. Gràcies.”

Sr. Alcalde: “No sé exactament a quina fa referència, per tant, li dono la paraula.”

Sr. Ologaray:  “Gràcies. El passat ple vam parlar de les instàncies que estaven respostes fora de termini,
però també vam parlar d'unes instàncies que s'havien signat durant el plenari. En aquell moment vostè ens
va dir que no podia confirmar ni desmentir si un document signat per vostè realment havia sigut signat per
vostè o no. Un fet que el nostre grup ens preocupa bastant i, per tant, en este sentit, eren dues instàncies
que es van signar a les 18:25 i les 18:47 que vostè estava aquí presidint un ple i, per tant, sembla per la
documentació que tenim signades amb una targeta. I en tot cas, preguntar-li això, si vostè ara ens pot
confirmar si realment va signar estòs documents i si en este cas és més habitual que hi hagi documents en
cas contrari, que no estan signats per vostè. Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Sí, sí que li vaig dir en aquell moment que amb relació a este tema no ho recordava, però ja li
vaig comentar també, si no recordo malament, que les noves tecnologies permeten això, i de fet, miri si ho
permeten, que el que sí que hem estat veient és que la senyora Roigé, quan era alcaldessa, havia firmat
també bastants documents en els moments en què se celebrava els plens. Tenim aquí alguns documents
al respecte i, per tant, entenc que si els preocupa ara també els devia preocupar en el moment en què la
senyora Roigé presidia este ple. Té la paraula.”

Sr. Ologaray: “Tornem a l'oposició de l'oposició, senyor Jordan. Vostè és alcalde des del 17 de juny. Jo soc
regidor, en este cas a l'oposició des del 17 de juny i, per tant, a vostè li corresponen les tasques d'alcalde
des del 17 de juny i a mi les de fiscalitzar el govern des del 17 de juny. A partir d'aquí, si rebem com a grup
municipal un escrit signat per vostè, era una petició que li fem directament a vostè, que se suposa que
vostè ens respon signada mentre vostè està al ple i li demanem si l'ha signat vostè o no? Creiem que, com
a mínim, el que esperaríem de resposta és que vostè ens digués si realment va signar està documentació o
no la va signar. Perquè de la resposta que vostè ha dit, a part de crítiques cap a altres persones, no sabem
si estòs documents realment les va signar vostè o no els va signar vostè. En tot cas, la pregunta també era:
vostè  coneixia  el  contingut  d'este  document?  El  va  signar?  No el  va  signar?  En tot  cas,  reiterem les
preguntes que li  vam fer el darrer ple i li  demanem que, més enllà d'anar a fer oposició de l'oposició,
accepti la fiscalització que fem este grup municipal i respongui a les preguntes que li fem com a alcalde
que és, i no que ens formuli preguntes a l'oposició. És que, i reitero, és inaudit que ens trobéssim que
l'alcalde vol fiscalitzar l'oposició. Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Senyor Ologaray, vostè pensa que és inaudit. Jo penso que és inaudit altres coses i li torno a
dir que les noves tecnologies permeten el que permeten i que la seua portaveu en el ple, del mandat
anterior, va firmar molts documents, mentre estava aquí, l'hi pot explicar ella, o sinó nosaltres tenim tota la
informació aquí dels diferents documents signats, no amb relació a grups de l'oposició, sinó d’altres. Però
també tenim altres informacions. I és que quan oficialment estava de vacances, l'anterior alcaldessa i
actual portaveu, també se signaven documents el mateix dia que a la vegada estava firmant-lo l'alcalde en
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funcions de l'època. És a dir, que tenim documents el mateix dia, varis firmats per un alcalde en funcions i
a la vegada per la senyora Roigé, que estava de vacances, que també firmava estòs documents, suposo
que també per  les  noves tecnologies que ho permetien.  No sé  si  és  inaudit  o  no,  però  en tot  cas jo
simplement li explico perquè vostè és regidor nou, no sé si sap com va el funcionament de l'Ajuntament,
però el que vostè aquí està reclamant és una cosa que sembla que era habitual en el mandat anterior. Té
la paraula.”

Sr. Ologaray:  “Gràcies, senyor Jordan. Tota està tasca que ara sembla que fan d'oposició de l'oposició
potser no la van fer quan estaven realment a l'oposició. En tot cas, ara el que els pertoca és governar. I li
tornem a preguntar: són uns documents que vostè, per segon ple consecutiu, després d'un mes, no ens pot
confirmar ni desmentir si coneixia el contingut d'estos documents, si els va signar vostè. Per tant, entenem
que, com a mínim, com a grup de l'oposició, tenim dret a saber per què no es van signar estòs documents
per vostè o si sí que es van signar estòs documents per vostè. I si les respostes que rebem, en teoria
signades per part seua, són realment respostes signades per l'alcalde. Gràcies.”

Sr.  Alcalde:  “Sí,  senyor  Ologaray,  crec  que ja  li  he  contestat,  i  li  he  explicat  què permeten  les  noves
tecnologies i en tot cas, també li ha recordat en casos molt concrets i evidenciats del que passava també
en el mandat anterior. Entenc que no té cap altra pregunta sobre una altra qüestió, sobre està qüestió. És
que ja han fet totes les preguntes, les rèpliques. Dos minuts, dos minuts i un altre minut. I, per tant, entenc
que sobre està qüestió ja s'ha parlat. No sé si té alguna altra qüestió? Té ara la paraula la senyora… Sí,
després jo donaré... És per al·lusions? Doncs té la paraula, senyora Roigé.”

Sra. Roigé: “És per al·lusions, perquè, com veig que totes les seves intervencions van relatives a la meva
persona,  dir-li primer que li prego que ja tingui respecte, estem en un nou mandat i, per tant, vostè està
aquí dient coses que, en tot cas, jo no comparteixo, ni crec que siguin correctes. I deixi ja de comportar-se
com si estigués assegut allà, perquè ara està assegut aquí i, per tant, el que ha de fer és fer d'alcalde i, per
tant, li prego que això que ho respecti. I li vull recordar simplement el que feia vostè quan jo, poquíssimes
vegades, segurament vaja, ni molt menys les que ha fet vostès ni jo en cinc anys vostè ho ha fet més en un
ple,  vaig  citar  anteriors  mandats de quan vostè estava en aquell  cas  de càrrec de confiança amb el
senyor…, amb un representant del Partit Socialista. I sap que em deia vostè? «Deixi de mirar el retrovisor,
senyora Roigé, i dediqui’s a governar, que és vostè l'alcaldessa.» Doncs ara li dic el mateix i li dic que es
dediqui a governar. Vostè és l'alcalde i, per tant, el que farem és fer-li preguntes, totes les que creguéssim
convenient. I vostè a natros no ens pot fer preguntes. No ho fica a cap lloc al ROM que ens pugui fer
preguntes a l'oposició, ni aquí ni a cap ajuntament. Per tant, li demano que tingui respecte per l'oposició,
perquè l'oposició som natros. No és el que ha volgut la ciutadania, però ara estem a l'oposició. Però en tot
cas, el que li preguem és que contesti els regidors i regidores i deixi de mirar enrere.”

Sr. Alcalde: “Miri, senyora Roigé, jo miraré enrere el que vulgui i com vostè mateixa ha dit, vostè va estar 16
anys parlant del càrrec de confiança i encara ho continua fent. Imagini’s si vostès miren enrere, i a mi
m'agrada mirar endavant. Jo simplement explico, sí, jo simplement explico que les preguntes que vostès
m'estan  fent,  que els  escandalitza  tot  tant,  resulta  que vostès  tenien  pràctiques,  pel  que hem pogut
comprovar, que també són les que són. És a dir, quan vostè estava de vacances, hi han documents firmats
en està casa, que vostè els signava telemàticament,  a la vegada que hi  havia,  el  mateix  dia,  els que
signava l'alcalde en funcions i que s'havien donat les ordres. I mos consta absolutament tot amb relació a
quan vostè governava. I el mateix en moments de plenaris, com ara simplement, informes sobre això, més
enllà de l'ús o no de les noves tecnologies. I respecte total cap a vostès i cap a tots els grups de l'oposició.
Entenc que ara té la paraula la Sra. Rehues.”

2. INTERVENCIÓ DE LA SRA. ANNA REHUES GRAU

Sra. Rehues: “Sí, gràcies. Bona tarda, regidores, regidors i alcalde. A l'últim ple de l'any 2023, el dia 4 de
desembre  li  vam  preguntar  sobre  les  gestions  que  havia  realitzat  l'Ajuntament  de  Tortosa  per  poder
incloure els pobles de Vinallop i els Reguers al Pla d'Inclusió Financera als municipis. Es tractava de donar
servei bancari als ens locals de menys de 1.000 habitants per part de la Diputació. En aquell moment la
seua resposta fou que parlarien amb el Govern de la Generalitat per tal d'incloure'ls als seus plans. El
passat  dia  19 de febrer  es  van  donar  a  conèixer  els  detalls  de  la  licitació  del  servei  per  part  de  la
Generalitat, i vam poder observar que no s'ha inclòs cap dels dos pobles, ni Vinallop ni els Reguers. Citant
a la seva companya de govern, la senyora Viña, va dir «l'accés als serveis bancaris ha de ser un veritable
dret del ciutadà, però avui dia està limitat a milers de persones per exclusió financera». En la mateixa roda
de premsa, va explicar que Esquerra Republicana ha presentat moltes iniciatives a diferents institucions
perquè cap  persona  i  cap  poble  quedi  exclòs  d'aquest  dret.  Com vostè  mateix  va  manifestar,  al  seu
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compromís  com a alcalde, de fer les gestions pertinents i  el  seu soci  de govern,  Esquerra, es mostra
favorable a fer arribar aquests serveis a tots els pobles, li pregunto: quines accions concretes s'han fet per
part de l'Ajuntament de Tortosa per incloure als pobles de Vinallop i del Reguers dins dels serveis d'oficines
bancàries mòbils? Quina és la resposta que els ha donat per part de la Generalitat per tal de no incloure'ls?
Quines accions té previstes fer l'Ajuntament per tal d'evitar el risc d'exclusió financera de dos dels seus
pobles? Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Senyora Rehues, amb relació a aquesta pregunta i com vostè molt bé m'ha dit, i ara tornaré a
parlar del retrovisor, vostè va preguntar-me pel tema de la Diputació. El tema de la Diputació es va fer
durant el mandat anterior i no incloïa, de moment tampoc inclou, el tema de les EMDs. Per tant, en el
mandat anterior la Diputació de Tarragona va iniciar tots estòs treballs i les EMDs o els pobles que no són
municipis van quedar exclosos. Amb relació al pla que ha presentat la Generalitat de Catalunya, hem fet
arribar  també la  petició  a nivell  de delegació de Govern i  s'està estudiant  la possibilitat  si  en futures
convocatòries poden entrar pobles que no són municipis, que és el cas que vostè m'està comentant. I
també comentar-li que em va preguntar sobre la creació de la comissió de l’EMD dels Reguers, ara ho he
recordat, dir-li que no vam trobar cap expedient a alcaldia, que vam veure que hi havia una convocatòria
que es va fer, que vam assistir i que tampoc vam trobar a les actes. Vam haver de demanar a la secretaria
d'aquell  moment  l'acta  que  es  va  prendre.  Allà  hi  ha  tota  una  sèrie  d'acords,  però  no  s'hi  va  fer
absolutament res més pel que fa a la celebració d'aquella única reunió, un 25 d'octubre del 2022. I té la
paraula.”

Sra. Rehues: “Començaré pel final, per la resposta que m'acaba de donar. No sé si vostè ha localitzat o no
l'acta, però el cas és que jo estava a la reunió i vostè també hi estava. O sigui, que potser a vegades no cal
un acte per recordar que això va passar perquè vostè estava present, igual que hi estava jo en aquell
moment. Igualment, la nostra pregunta era què és el què pensaven fer postes de cara el que li diem? Ja no
és qüestió de mirar enrere. Estem en l'any 2024, està manant vostè, la meva pregunta en aquell moment
era: quines accions pensaven portar a terme vostès de cara a la futura creació d'una entitat municipal
descentralitzada per al poble dels Reguers? Aquesta era la pregunta que jo li feia. Respecte a la segona, la
que era la meua primera pregunta, sobre el Pla d'inclusió financera. Jo li vaig preguntar per la Diputació, li
vaig dir que si podia fer les gestions perquè encara no estava aprovat. Vostè em va parlar de la Generalitat
i em va dir que, com sabia, li constava que la Generalitat també estava treballant en un pla similar que
intentarien incloure-ho. I vostè mateix, li recordo, perquè vostè mateix em va recordar, en aquell ple, està a
l'acta,  com quan es van crear  les llars d'infants dels Reguers  i  de Vinallop,  en principi,  la Generalitat
tampoc ho contemplava per a les entitats que no fossin ens municipals. I en aquell moment, gràcies al
treball del consistori amb el Departament es va poder realitzar i incloure tant el poble dels Reguers com el
poble de Vinallop dins del Pla de les llars. Per tant, la meua pregunta torna a ser la mateixa: quines són les
accions que vostès han fet per poder incloure els pobles dels Reguers i Vinallop? I com és que les accions,
si les han fet o si no les han fet, com és que la Generalitat ara mateix no ha pogut incloure els pobles dels
Reguers i de Vinallop? En el cas dels Reguers, per exemple, s'inclou Alfara de Carles? Com pot ser que no
siga possible incloure els Reguers quan li va de passada al transport? Passar pel Reguers d'anada o de
tornada d'Alfara de Carles. Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Senyora Rehues. Li he dit abans, és a dir, que la Diputació i la Generalitat en els dos casos no
van incloure i  tampoc ara han inclòs  la  possibilitat  de pobles  que no són municipi.  Nosaltres,  com a
Ajuntament, ho hem traslladat, i a partir d'aquí veurem si en futures convocatòries podem fer entrar estòs
pobles, que és el que crec que tots volem. I amb relació a l'EMD dels Reguers, evidentment, recordem els
que hi vam assistir. I evidentment, vostè creu que no, però les actes són importants per saber els acords
que s'havien pres. I jo el que li dic és que vam buscar si hi havia algun expedient aquí a l'Ajuntament, a la
casa, més enllà d'aquella reunió, no l'hem trobat i hem hagut de demanar està acta i a l'acta el que queda
recollit és que es va fer està reunió el 25 d'octubre del 2022 i no s'han fet més passos com a Ajuntament
des  de  llavors,  i,  per  tant,  també  li  he  volgut  contestar  perquè  entengui  que  hem  estat  buscant  la
informació, té la paraula per última vegada sobre este tema, eh!”

Sra. Rehues: “Sí, respecte a les entitats financeres li faig un prec. En general, la Generalitat, a les pedanies
com els Reguers i  com Vinallop, no mos considera mai ens municipal.  Per tant,  no s'hi  val  només en
traslladar-ho, sinó que hem de treballar perquè això sigui possible, perquè si no, no ho serà mai. Ja ho hem
vist en altres ocasions. És un dels problemes que sempre tenim les pedanies i va relacionat en una de les
nostres peticions, que per això voldríem poder ser EMD, per a poder entrar dins de moltes accions que fa la
Generalitat o altres ens supramunicipals a les quals no es pot accedir pel fet de ser pedania. Respecte a
l'acta, jo no he dit que no sigui important tindré una acta, d'acord. Li recordo també que el seu partit va
votar en contra de la LRSAL, que era la llei que permetia poder ser EMD, independentment del que es fes

-  Pàg. 62 / 76 -           MGE / erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

abans. La meua pregunta en aquell moment i el meu prec era el mateix: què es pensa fer a partir d'ara
perquè els Reguers pogués ser EMD. Està és la pregunta. Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Li torno a dir el que li vaig dir en el seu moment, eh? És a dir, moltes vegades sap que aquí es
voten coses. Per exemple, ara fa poc el seu grup referent, que és Junts per Catalunya al Parlament, no va
votar, va votar abstenció sobre el tema de la interconnexió de xarxes i vostès aquí van votar el contrari. Això
mos passa a tots els partits. Ja sé que els sap greu, però hi va haver una votació al Parlament així i, per
tant, nosaltres ja li vaig dir que com a Ajuntament el que farem sempre defensar este posicionament des
d'aquí i traslladar-ho a totes les institucions a través dels acords que es vagin prenent aquí en està línia. I
evidentment, comparteixo el que diu vostè que moltes vegades els pobles i les EMD queden fora de les
normatives, i que cal continuar en està línia. I tots estòs projectes venen de fa temps i, per tant, caldrà
modificar-los al respecte. Té alguna altra pregunta? Llavors aquí també, Ja hem acabat, eh? Hem fet dos
minuts, dos minuts i un minut. És que ja ho hem fet. Jo crec que el debat ha quedat clar i hem esgotat tots
els minuts. No sé si té alguna altra pregunta d'un altre tema. Té el senyor Pedret una pregunta, no? Senyor
Bel?”

3. INTERVENCIÓ DEL SR. LLUÍS BEL ALEMANY

Sr. Bel:  “Gràcies, regidores, regidors, senyor alcalde. Després que el ple del mes de novembre el meu
company regidor, el senyor Pedret, preguntés pel certamen Tortosa de Tapes i el qual es venia celebrant al
novembre, i no es va fer, i que la resposta va ser que ens anunciarien les dates quan estiguessin tancades
i que ja ens avisarien a la comissió pertinent. Ens vam trobar, sorprenentment l'endemà, unes declaracions
als mitjans que el govern confirmava que seria durant el mes de març, «una vegada arribi la primavera, per
tal  d'aprofitar  les  millors  condicions que ofereix  aquesta estació  per  sortir  de casa»,  cito  textualment.
Voldria preguntar-li què passa amb el Tortosa de Tapes, ja que estem a 4 de març i no tenim notícies sobre
la seua celebració? Ens pot informar quan està previst este certamen, ja que l'any passat ja no es va fer i
que permetia contribuir  a  la  dinamització econòmica del  sector de la restauració de la  ciutat? Moltes
gràcies.”

Sr. Alcalde: “Sí, senyor Bel, li donaré la paraula a la regidora de Comerç, perquè li pugui explicar, en este
cas, com està tot està qüestió que vostè em pregunta.”

Sra. Rupérez:  “Vam comentar, el prec que vostè comentava, senyor Bel, que el Tortosa de Tapes no es
pogués  fer  l'any  passat,  que  estava previst  fer  per  al  primer  trimestre  d'enguany.  Hem estat  des  de
començament d'any tant la Cambra de Comerç com la Federació de Platigot i l'Ajuntament parlant d'aquest
tema, i hi estem treballant. Estem treballant les dates que nosaltres volíem fer, les que seria ara el mes de
març, abans de la primavera o el mes d'abril màxim. Sembla que per tema de patrocinis no es podran fer,
per això no els hem dit encara res més. Es van posar unes dates inicials previstes i que al final, per tema
de patrocini no es podran complir. Però estem treballant i tan aviat tinguéssim la data definitiva en les
quals es puguin fer, els avisarem. El Tortosa de Tapes aquest any es fa, està a una partida del pressupost,
com hem pogut veure. Per tant, sí que es farà. I queda pendent de saber si es farà ara i parlarem també
realment amb la Federació de Platigot per a veure quina és la millor etapa per a fer-ho, perquè també ens
comenten que una vegada sapiguem el patrocini que tenim, ja decidirem entre tots les dates, els informaré
a la comissió tan aviat tinguéssim alguna cosa més, més aclarida.”

Sr. Alcalde: “Gràcies, senyora Rupérez. Té la paraula el senyor Bel.”

Sr. Bel: “Bé, el certamen es feia, es venia fent al mes de novembre. Recordo que a partir del 17 de juny ja
governen  vostès  i  no  Junts  per  Tortosa.  Sinó  ja  s'hagués  celebrat,  perquè  no  calia  cap  aportació
econòmica, ja que l'Ajuntament només contribuïa en la seva organització i logística. Ara, al pressupost, com
vostè diu, consta una partida per fer-ho, que ens costa diners, evidentment, als tortosins i tortosines i no
ens aclareixen, no?, quan se celebrarà, s'havia de fer el març, s'havia de fer el novembre. Ara, després de
Setmana Santa, no sabem. El que sabem, de moment, que amb vostès al govern no s’han fet ni els Bons,
ni les Tapes, ni el Black Friday.”

Sr. Alcalde: “Té la paraula la senyora Rupérez.”

Sra. Rupérez: “Sí, com li comentava, senyor Bel, el mes de novembre no es van fer perquè quan ens vam
posar a treballar amb el tema, amb la Cambra de Comerç i amb Platigot, per temes de tempos, no vam
veure la capacitat de poder-ho fer i en consens entre les tres parts es va arribar a l'acord d'intentar de
passar-ho el 2024, ja que no s'havia fet el novembre, com es feia, la intenció era fer-ho tan aviat com es

-  Pàg. 63 / 76 -           MGE / erc



pogués,  però  al  final  ja  no  sabem encara  si  es  farà  l'abril  o  es  farà  el  març  o  es  farà  el  novembre
d'enguany, però enguany es fa i partida pressupostària n’hi ha enguany. Els altres anys no hi havia partida
pressupostària, prèvia aportació per part de l'Ajuntament a la Cambra de Comerç, en una aportació en un
conveni que hi havia. Per tant, sí que hi havia dotació econòmica per part de l'Ajuntament.”

Sr. Alcalde: “Sí, senyor Bel, té la paraula.”

Sr. Bel: “Bé, en tot cas, ja fa bastants mesos que estan al govern, no sé si per falta de temps al novembre
ja feia uns quants mesos que treballaven vostès, simplement recordar això. Moltes gràcies.”

Sr. Alcalde: “Sí, té la paraula senyora Rupérez per tancar el debat-pregunta.”

Sra. Rupérez:  “Sí, ara no és per falta de temps, vull dir. Estem treballant des de principi d'any, finals de
l'any passat, amb el tema i no és per falta de temps. Vull dir, que hi estem treballant i ara és un tema de
patrocinis. Estem tancant amb el patrocinador, perquè el patrocinador que sempre ens havia portat aquest
any no pot fer-ho i, per tant, estem buscant patrocinadors que s'adeqüen al que des d'aquí, des de Platigot
es vol fer. Per tant, ara no és falta de temps. Hi estem treballant i si s'està demorant més és perquè no
hem acabat d’arribar encara a perfilar com serà l'edició d'aquest any.”

Sr. Alcalde: “Molt bé. Entenc que no hi ha cap pregunta més. La senyora…, no sé qui més havia demanat.
Sr. Bonfill té la paraula.”

4. INTERVENCIÓ DEL SR. JOAN CARLES BONFILL MORENO

Sr. Bonfill:  “Senyor alcalde, senyora, regidores i regidors. Li voldria preguntar que, tenint en compte els
darrers episodis de vent que hi ha hagut, i  la climatologia que hi ha hagut,  amb diversos incidents en
alguns  municipis.  Com és que enguany  no s'ha  dut  a  terme la  poda al  municipi  de  Tortosa?  Si  s'ha
modificat el contracte de jardineria perquè este era un servei que recollia el mateix contracte de jardineria i
si no s'ha fet, si ha estat pagat igualment el servei de poda? També preguntar-li qui ha decidit i en base a
quin informe tècnic i qui ha signat enguany que no es faci la poda? Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Moltes gràcies, senyor Bonfill. Entenc que és una qüestió tècnica, per tant, li contestarem en
comissió. No sé si té alguna altra pregunta per al ple d'avui.”

Sr. Bonfill: “Per tant, m'està responent que això és una qüestió tècnica o és una decisió política, perquè al
final, sense entrar en més polèmiques, el fons de la pregunta és aquesta: si ha estat una decisió tècnica o
ha estat una decisió política? Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Li estic dient, senyor Bonfill, que vostè m'està preguntant sobre una qüestió molt tècnica i que,
per tant, en comissió li contestarem, sobretot està qüestió relacionada amb la poda.  Té la paraula el sr.
Tomàs.”

5. INTERVENCIÓ DEL SR. DOMINGO TOMÀS AUDÍ

Sr. Tomàs: “Gràcies, alcalde, regidores, regidors. Em contesta abans el que vaig preguntar l'últim dia al ple.
O el que vaig portar, o…?”

Sr. Alcalde: “Sí, entenc que vostè…”

Sr. Tomàs: “El que vostè diga…”

Sr. Alcalde: “Entenc que vostè mos preguntava sobre el tema del Nadal Jove. Em consta que es va informar
en comissió al respecte. En tot cas, no sé ara quina és la informació que vostè necessita. Per tant, millor
que pregunti vostè i li tornarem a contestar.”

Sr. Tomàs: “No, no, era la mateixa. Constato que tenim els mateixos apunts i en tot cas, jo tinc, en este cas,
un prec que a fer-li. I fa referència també a una necessitat de manteniment, no? I la meua pregunta és
relativa  a  la  carretera  del  Port.  A  partir  del  Portell  és  on finalitza  la  competència  de la  Diputació  de
Tarragona i és on convivim tres municipis Tortosa, Roquetes i Alfara. Hem comprovat recentment que la
carretera està en pèssimes condicions. De fet, feia molt temps que aquesta carretera no estava així. És un
tram obligatori de pas i és un reclam i un referent turístic i de promoció per al nostre territori, que a la
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vegada també afecta l'Associació de Veïns del Port. I la meua pregunta seria si tenen previst de fer alguna
intervenció, vist també que ens apropem a les dates de Setmana Santa i esperem que no solament el Port,
sinó que la nostra ciutat i  les Terres de l'Ebre puguen ser una destinació d'excel·lència tant en l'àmbit
patrimonial com en l'àmbit natural. Per tant, per este motiu, considerem que cal fer totes aquelles accions
que siguen necessàries per tal de posar en valor, dignificar i que tot aquell actiu turístic que ens visit i
durant els dies de la Setmana Santa s'emporti una molt bona impressió del Port, per tant, crec que tenen
feina pel que hem vist recentment i els demanaria que, per favor, que no descuiden este entorn natural tan
emblemàtic i que ens identifica tant. Moltes gràcies.”

Sr. Alcalde: “Moltes gràcies, senyor Tomàs. Recepcionem el prec. En este cas, i en funció de la informació
que tinguessen, veurem el que vostè diu i si hi ha una previsió, doncs informarem també en comissió al
respecte. Però en tot cas, compartim que el Parc Natural dels Ports és molt important i que, per tant, tot
allò que poguéssim fer en positiu perquè hi hagi una millora d’accessibilitat s'ha de treballar i que sempre
en està casa, vostè ho sap millor que ningú, els recursos són finits i pel que fa als camins i carreteres
tenim, en este sentit, molta, molta faena a fer. En este cas, té la pregunta que em vol fer la senyora Ripoll?
Aquí sí que hi havia també unes preguntes relacionades amb el ple anterior. No sé si la senyora Lleixà vol
donar resposta o vostè vol preguntar una altra vegada sobre el mateix tema o un altre tema pendent?”

5. INTERVENCIÓ DE LA SRA. MÒNICA RIPOLL CASTELLÓ

Sra. Ripoll: “Només tinc aquesta pregunta, que és la pendent.”

Sr. Alcalde: “Doncs la senyora Lleixà li donarà resposta al respecte.”

Sra. Lleixà:  “Bé per donar resposta als expedients, concretament  018 i  019, que efectivament el decret
està signat uns dies amb posterioritat a l'acte que es va celebrar. I evidentment, treballaré perquè això no
torni a passar. Ara bé, em sap greu perquè una vegada més, doncs, ara resulta que sí, que haurem de
mirar al retrovisor perquè també passava el mandat anterior, i sembla que allò que abans era habitual,
doncs ara és molt greu o és gravíssim o és inaudit. I, per tant, a veure, la realitat és està. Si vol que li
donem un llistat dels decrets signats amb posterioritat, els tinc. Fins i tot, factures que s'han hagut de
passar este any i pagar en reparo perquè no hi havia cap expedient de quan vostè era regidora de l'àrea. I
també n'hi ha de l'anterior mandat, que són factures que estan pagades, i encara és més greu perquè les
actuacions no estaven fetes i, per tant, tinc aquí els documents. Si els vol revisar, després ho podem fer o
quan  vulgui,  en  comissió.  I  hi  ha  de  tot,  des  de  factures,  hi  ha  expedients,  expedients  signats  amb
posterioritat per vostè, també per la llavors alcaldessa, i, per tant, jo el que els diria és que ara estan molt
preocupats per este tema, però que a vegades estès coses sabem que passen, però que de totes maneres
no es preocupi perquè jo vetllaré perquè no em torni a passar.”

Sr. Alcalde: “Moltes gràcies, senyora Lleixà. Té la paraula la senyora Ripoll.”

Sra. Ripoll: “Senyora Lleixà, jo, en este moment, no li puc donar la raó al que diu, perquè realment ni tinc la
memòria conscient aquí del que m'està comentant. Realment és per revisar, però el que li vull dir és que
vostè presenta aquí unes factures que vostè comenta i diu que són així, però jo li vull dir que en els pocs
mesos  que  fa  vostè  que  està  a  govern,  que  només  fa  relativament  pocs,  ja  he  revisat  només  vuit
expedients seus, és a dir, el percentatge dels vuit expedients que he revisat, tres, eh!, tres estan fora de
termini. Per tant, vostè pot dir que en quatre anys tot el grup municipal ha tingut algun problema, però és
que vostè en tan poc temps que en tingui vuit, realment penso que és molt preocupant. I jo li he de dir
perquè en este moment jo li porto està problemàtica, però és que vostès, vostè no, perquè no estava a
l'anterior govern, però era el moment llavors de demanar-nos explicacions. Me les demana ara i torna a fer
oposició de l'oposició. En este, concretament, que li estic dient de LGTBI, els tècnics ja havien fet tota la
seua feina el dia 20 i 21 de juny, i va ser vostè, només feia falta firmar el decret, perdoni, ho tinc aquí,
m'entén? No va donar vostè l'expedient de contractació. I el que li vull dir és que si estaven el dia 20 i 21
de juny feta tota la part tècnica, avui no s'excusa en els tècnics, sinó que s'excusa en  el nostre govern,
s'excusa en natros atacant-mos a natros. El que li vull dir és que vostè va tardar més de 15 dies a firmar el
decret perquè el va signar el dia 6 de juliol. Així és, sinó s’ho revisa.”

Sr. Alcalde: “Gràcies, senyora Ripoll. La senyora Lleixà vol tornar a contestar.”

Sra. Lleixà: “Sí, és evident. En definitiva, a mi em consten estòs dos expedients,  el  018 i  019, que vostè
també sap que estòs expedients se signen quan et passen els tècnics la proposta tècnica i, per tant, ja li
he dit i, a més, ja li he acceptat amb tota naturalitat. I també li he dit que treballaré perquè no em torni a
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passar. Feia només una setmana que estava aquí i sí, jo no havia estat a l'anterior mandat, i per això no
havia pogut fer d'oposició. D'acord? Però estòs expedients estan aquí. I evidentment, jo no he demanat tots
els de l'anterior mandat, només alguns. Vostè sí que ha demanat tots els que s'han fet mentre jo ara soc
regidora d'Igualtat, i de totes maneres ara sembla que estan molt preocupats per este tema, quan tenim
altres temes que ens preocupen molt i que els haurien de preocupar molt, com per exemple que a Tortosa
ara estem en este presumpte cas d’Efial i això no preocupa tant.”

Sr. Alcalde: “Sí, senyora Ripoll, té la paraula per última vegada. Entenc que per rèplica.”

Sra.  Ripoll:  “Senyora  Lleixà,  crec  que traure  este  tema és  que  no té  cap argument  que ho justifiqui.
Realment és lamentable que vostè s'excusa en altres temes quan estic preguntant: tinc dos expedients del
BSO-012 al BSO-019, i el BSO-012 també està signat fora de contracte. Ho va vostè ratificar a l'últim ple,
perquè el va signar l'endemà de començar la Festa del Renaixement. Per tant, no desdigui el que realment,
fins i  tot  aquí,  s'ha dit  al  plenari.  Per tant,  vostè de 8, 3,  és a dir,  el  del  punt  lila,  és a dir,  el  de la
sonorització i, és a dir, el del concert LGTBI. Per tant, les coses són com són. Ho sento molt, però no fique
una cosa en una altra cosa. Vull dir, està a qui buscant arguments que no toquen a cap banda. Vostè és
responsable del que vostè signa, No vagi a buscar coses anteriors que ni vostè les va signar ni jo les vaig
signar. I no és el moment aquí de fer-ho notable. Li ho estic comentant pel que ha dit últimament del cas
que he comentat. I així mateix li comento.”

Sr. Alcalde: “Gràcies, senyora Ripoll. Té la paraula a la senyora Lleixà.”

Sra. Lleixà: “Tinc factures, ja li he dit. I expedients de l'anterior mandat on vostè els hagués hagut de signar,
i alguns que no existís expedient, que crec que encara és pitjor i no estem… Jo crec que tampoc no cal ara
aquí entrar en una de retrets, però bé, si ho vol fer i després li puc ensenyar totes estès factures, perquè ja
li he dit, m'he preocupat de mirar-m’ho, preocupada per si això era una cosa excepcional i inaudit com
vostès li diuen. I bé, sembla que abans també passava i, evidentment, ja li he dit que treballaré per a que
no em torne a passar. Però les factures existixen i, encara més greu, factures que es van pagar de l'any 21
i que la feina encara no està feta, no de la seua àrea, en este cas, però sí de l'anterior mandat, però de la
seua àrea ja li dic, i després ho podem revisar en comissió o quan vulgui.”

Sr. Alcalde: “Molt bé. Entenc que s'ha acabat també el debat. Hi ha hagut totes les preguntes al respecte i
l'últim  minut  de  rèplica,  senyora  Ripoll,  entenc  que  s'ha  acabat  el  debat  al  respecte  i,  per  tant,  no
concedeixo que vostè ara torne a parlar.”

Sra. Ripoll: “No parlaré d'este tema. Només li vull dir que abans, per exemple, amb el senyor Ologaray han
estat un munt d'estona en rèpliques i donant paraules i tornant a donar rèpliques. I ara, justament a mi,
sempre vostè em té vetada al fet que només li'n puc dir dos. És que és així! Li dic perquè és així que si no
abans, quan parlava ell jo hagués hagut d’aixecar la mà i dir ja en porten quatre o cinc. I justament quan
parlo jo amb la senyora Lleixà sempre em diu que se m’acaba lo temps, que estic fora de termini, i que
estic fora de lloc. No ho entenc. Però bé, gràcies.”

Sr. Alcalde: “Senyora Ripoll, acaba de demostrar vostè mateixa que ha tornat a parlar per quart… li demano
que… li intento demanar, per favor, respecte també. Al senyor Ologaray li he donat el temps que permet el
ROM, que són els dos minuts, els dos minuts i un minut. I vostè ha parlat dos minuts, dos minuts i un
minut. Per tant, si vol parlar per quarta vegada, que al final ho ha fet sense jo donar-li ordre… Lamento que
tingui està visió al respecte. Té la paraula el senyor Sorolla? Sí, per què em demana la paraula, senyora
Roigé?”

Sra. Roigé: “Per al·lusions de la senyora Lleixà.”

Sr. Alcalde: “No l'ha al·ludit a vostè…”

Sra. Roigé: “Ha al·ludit a l’anterior govern.”

Sr. Alcalde: “Per al·lusions a l'anterior govern, té la paraula.”

Sra. Roigé: “Per al·lusions en este cas a mi com a alcaldessa i a les al·lusions que ha fet la senyora Lleixà
respecte al cas Efial, perquè ja està bé, senyora Lleixà, conteste les coses que se li demanen i governe,
que és el que ha de fer. Però dues coses que li queden clares a vostè i a tots els membres del govern. Han
passat  més  de  8  anys,  cap  investigat,  cap  imputat,  ni  tècnic,  ni  polític  a  l'Ajuntament  de  Tortosa.
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Absolutament cap. I a més a més, senyora Lleixà, Esquerra Republicana estava al govern, i mai, mai, mai
va dir absolutament res. Ho va votar tot a favor, igual que la resta de partits, eh!, per cert, els consells
d'administració amb auditories aprovades favorables i tot correcte. Per tant, a partir d'aquí, governe, ha
volgut governar vostè, vol ser alcaldessa d'aquí a pocs mesos. Per tant, el que ha de fer és governar i parar
de mirar cap enrere, perquè ara l'única manera que tenen vostès de governar és això, és fer oposició, és
dedicar-se a tirar porqueria i a mirar enrere. El que han de fer és contestar les preguntes. Els ho torno a
pregar, i li he pregat respecte a la senyora Rehues, respecte al senyor Ologaray, i ara respecte a la senyora
Ripoll, si els ho fan una pregunta, contesten la pregunta, que això és el que li toca fer al govern, no parlar
d’abans, en este cas, que és el que li toca.”

Sr. Alcalde: “Senyora Roigé. I li torno a dir i li he dit abans, vostè es pensa que si no contestem el que vostè
vol, no el respectem. Respecte total i absolut. I del cas Efial, encara que vostè no vulgui, en parlarem i molt.
I parlarem, i molt, perquè vostè sap perfectament que hi ha un jutge, que hi ha un fiscal que està dient que
l'any 2008 i l'any 2010 hi han fets molt greus, contractacions irregulars molt greus, segons la fiscalia i
segons el jutge, amb una part important econòmica del nostre Ajuntament en 1.055.000 euros. I això
s'està investigant a l'Audiència Nacional i se mos ha acceptat, per alguna cosa serà, que l'Ajuntament, si
mos poguéssem presentar com a acusació particular. Si no fos tan greu, no se mos hagués acceptat per
part, en este cas, de l'Audiència Nacional i, per tant, en parlarem sempre que ho creguem oportú i sobretot
quan  vostès  volen  estar  donant  lliçons  a  totes  hores,  més  enllà  del  cas  Efial,  de  mil  qüestions
administratives que vostès feien, com ara mateix la senyora Lleixà ha demostrat, també de forma irregular
o malament i, per tant, no és mirar al retrovisor, a vegades és tindre una mica d'humilitat, que és el que
vostès no tenen, i recordar el que vostès fa poc feien, que ja li dic que no estava molt ben fet, no només
pel cas Efial, sinó per la quantitat d'expedients que hem hagut de revisar per veure que vostès tenien unes
pràctiques que no eren, diguéssim, del tot exemplars. I si volen fer un debat polític sobre això, haurem de
sortir aquí expedients dels uns i dels altres. Però crec que això no és edificant i que la política hauria de ser
una cosa millor, que és buscar el bé de la ciutat i avançar. Per tant, parlarem sempre que creguem oportú
sobre este tema. Té la paraula.”

Sra. Roigé:  “En primer lloc, qualsevol persona que tingui un mínim de coneixement de dret saben que li
acceptaria qualsevol acusació, no la seua, la de qui siga en este cas, i per tant que es personin com a
acusació, però en tot cas es personen com a acusació, però no acusen a ningú de l'Ajuntament de Tortosa,
evidentment, perquè no hi ha motiu. Però, en tot cas, li torno a reiterar. Han passat més de 8 anys. Hi ha
una instrucció finalitzada. No hi ha cap acusat de l'Ajuntament de Tortosa i en podem parlar les vegades
que faci falta. Però no es tracta de vindre aquí al ple i dir hi ha molts expedients que estan tots malament i
en parlarem moltíssim. Hi ha moltes coses malament. El que ha de fer és que porta quasi nou mesos
d'alcalde, quasi nou mesos, i podem comptar amb els dits d'una mà i menys, les coses que ha fet vostè
com a alcalde i, per tant, el que ha de fer és governar i no intentar fer oposició per així despistar i tirar
porqueria respecte  als  altres.  Nosaltres  tenim la  consciència absolutament  tranquil·la.  Hem fet  tantes
coses i ben fetes que només cal veure el resultat que vam tindre a les eleccions. Vostès van intentar treure
este tema, no van intentar, el van treure just poques setmanes abans de les eleccions. Ha canviat res des
d'aquell dia? No, ha canviat res. L'expedient és el mateix, està en el mateix lloc. Seguim exactament igual
el  mes d'abril  passat  que ara en estòs moments.  Durant  estòs  anys no els ha interessat  la figura de
Meritxell Roigé. Els interessava una altra figura. Ara els interessa la meua figura perquè soc jo que estic
aquí i, en tot cas, els agradaria que no estès. Però aquí estic, i estic aquí perquè em van votar els tortosins i
tortosines, i vam tindre 10 regidors, el segon millor resultat de la història. No com vostès que van perdre
tots, tots els que estant al govern van perdre percentatge i nombre de vots i, per tant, això és el que ara
suposo  que els  molesta,  però  ara  són  vostès  els  que estan governant.  Els  prego que governen,  que
treballen, que tenen molta faena i ara veurem quan toqui el meu torn, que hi ha algunes de les feines que
no s'han fet i que estès sí que són realment importants per a la ciutat.”

Sr. Alcalde: “Senyora Roigé, a natros no mos preocupa el seu nom, ni la seua persona, ni Meritxell Roigé. El
que mos preocupa és potser són els 1.055.000 euros que es diu en este auto de l'Audiència Nacional, que,
de manera presumpta, es va defraudar al nostre Ajuntament i que mos sembla increïble que vostès hagin
votat en contra de manera reiterada perquè mos poguéssem presentar com a acusació particular. Tot i que
està informació diu el que diu, i el que mos sembla increïble és les contractacions irregulars que, segons la
fiscalia i el jutge, diuen que es van fer malament al nostre Ajuntament des de l'àrea d'urbanisme que vostè
en  aquell  moment  presidia.  Per  tant,  són  versions  i  visions  diferents.  Natros  el  que  volem  és  que
s'aclarisquen tots estòs fets. Volem intentar recuperar estòs diners i, per tant, si a vostè li sap greu, ho
sento, però és el que ha fet i farà este govern. Dit això, té la paraula, senyora Roigé. Jo crec que després
tindrà una altra vegada la paraula. Acabem les preguntes amb el senyor Sorolla. Després tindrà vostè la
paraula  i  em torna  a  preguntar.  I  tornem  a  parlar  del  mateix  perquè  estem fent  un  debat  a  precs  i
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preguntes, que ja hi ha hagut dos minuts de rèplica per a un i a l'altre, i per tant jo crec que és més
edificant,  en tot cas, parlar després sobre este tema i  si  ho considera oportú, té la paraula el  senyor
Sorolla.”

6. INTERVENCIÓ DEL SR. JORDI SOROLLA DURÁN

Sr. Sorolla: “Gràcies, alcalde, regidores i regidors. Des de fa ja pràcticament un any, el Defensor del ciutadà
va presentar la seva renúncia per motius personals. En aquell moment, i per la proximitat de les eleccions
municipals,  es va decidir esperar  per trobar el seu relleu. Ara, pràcticament nou mesos després de la
constitució del govern, el seu govern, li pregunto, senyor alcalde, quan es pensa nomenar un Defensor del
ciutadà? Pensem que és una figura  necessària  per  donar garanties  a la  ciutadania que demana una
resposta de l'administració.”

Sr. Alcalde: “Gràcies, senyor Sorolla. La veritat és que sí, és una persona important per a l'Ajuntament. Haig
de  tornar  a  recordar  que  durant  el  mandat  anterior  vam  estar  molts  d'anys  sense  Defensor  de  la
ciutadania. Els sap greu, però és la realitat. I jo el que li dic, amb relació al que vostè em pregunta, és que
estem en este moment precisament buscant una figura per a està qüestió i una vegada la tinguéssim la
presentàrem perquè realment pugui ser consensuada. Però mos preocupa este tema i, per tant, estem
treballant en això. Entendrà que per discreció tampoc li diré ara amb qui ens hem reunit i amb qui no. Però
sí  que el  nostre objectiu és com més prompte millor tindre la figura d'un Defensor o Defensora de la
ciutadania. Té la paraula.”

Sr. Sorolla: “Bé, no entenc massa, si tant li preocupa, que hagin passat nou mesos i encara no ho hagin
decidit. Però bé, si fa referència a quan estava el senyor Joaquim Ricart. Ja sabeu que aquest senyor va
emmalaltir, i a la llavors l'alcaldessa Meritxell Roigé li va demanar explícitament que volia continuar per a
seguir exercint les seves funcions quan es posés bé. Malauradament, no va superar la malaltia, i a més, va
morir a finals de desembre del 19. I com tots sabreu, al principi del 2020 vam tindre la COVID-19 i llavors
vam estar uns mesos que no hi va haver defensor del ciutadà fins al novembre del mateix any.”

Sr. Alcalde:  “Sí, sí senyor Sorolla, en som conscients, i com ja li deia, el nostre objectiu és tindre el més
prompte possible un defensor o defensora de la ciutadania. Hi estem treballant molt, ens preocupa, però
no podem portar a terme este nomenament fins que no tinguéssim la persona idònia per a fer està funció.
Però en tot cas, com li dic, hi estem treballant i tan prompte tinguéssim notícies, els donarem resposta a
està qüestió. Té la paraula la Sra. Roigé.”

7. INTERVENCIÓ DE LA SRA. MERITXELL ROIGÉ PEDROLA

Sra. Roigé: “Respecte a això d’abans, que no m'ha deixat continuar, simplement dir-li que la feina es va fer
i que, en tot cas, està en tots els expedients que així ho acrediten, igual que el personal que hi havia aquí a
l'Ajuntament contractat. En primer lloc, un prec: que sigui respectuós amb Junts per Tortosa, perquè no és
la primera vegada que ho diu. Junts per Tortosa no està al Parlament de Catalunya ni ho estarà, i, per tant,
no ens torne a dir el que hem votat o deixat de votar perquè nosaltres no votem al Parlament de Catalunya.
Però en tot cas, com veig que està molt interessat per Junts per Catalunya, dir-li que revisi les votacions.
Però precisament l'última que es va fer respecte al tema de la interconnexió de xarxes, el passat dia 22 de
febrer, Junts per Catalunya va votar clarament en contra d'esta interconnexió de xarxes i, per tant, com es
dedica a mirar cap enrere o a mirar a dalt, doncs, escolti, vostè al seu partit quan estaven governant no és
que votés, és que va fer les obres per fer la interconnexió. Per tant, sincerament, preocupis una mica de
què han fet i siguen una mica coherents. Preguntes?”

Sr. Alcalde: “Sobre este tema, jo crec que vostè els matisos no els escolta. I ho torno a dir, respecte total i
absolut cap al seu grup, cap a tots els regidors d'este Ajuntament. Jo no he dit en cap moment que Junts
per Tortosa estès al Parlament. Segurament que vostè sí que voldria estar al Parlament, com ho va estar
alguns anys,  però és evident  que no ho està.  Sí  que està a la  Diputació amb coalició  amb Junts per
Catalunya, i el que he dit literalment és que el seu partit referent, crec que sí que hi ha una referència,
perquè si no, no estarien en coalició, al Parlament va votar una abstenció. Després va votar una a favor,
ara, més recentment, però, això ha passat en pocs mesos. Per tant, jo crec que tothom pot entendre que
moltes vegades a nivell local els partits, no?, tenim unes opinions, però que els nostres referents a nivell
nacional o estatal acaben fent una altra cosa. Per tant, respecte total i absolut. I simplement és que és un
partit referent seu. O si ara vostè em diu que Junts per Catalunya no és un partit referent seu, doncs ja no li
diré més, però jo entenia que sí, perquè estant en coalició tant a la Diputació com al Consell Comarcal.”
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Sra. Roigé: “Senyor Jordan, sort que hi ha les actes, perquè el que li ha dit vostè a la senyora Rehues és el
seu partit i, per tant, simplement li estava dient això, no és el seu partit, perquè el nostre partit, que és
Junts per Tortosa no està al Parlament de Catalunya i el seu partit sí que va fer les obres per a fer un
transvasament. Però en tot cas parlem d'ara, i d'ara natros no hem votat res perquè no estem a Junts per
Catalunya, ha votat en contra, el passat 22 de febrer ja està. Vull dir simplement el que li volíem dir és això.
I jo no soc diputada des de l'any 2017, perquè a partir del 2018 vaig començar a ser alcaldessa i no he
sigut diputada, i el que vulga o deixi de voler crec que no li correspon a vostè dir-ho i, per tant, li prego una
mica de respecte, una vegada més, cap a la meua figura, perquè el que acaba de dir realment és bastant
desagradable i crec que no correspon a un alcalde.”

Sr. Alcalde: “Senyora Roigé, li torno a dir que li he dit abans, el seu partit referent a nivell de Catalunya i,
per tant, jo crec que és el seu partit a nivell de Catalunya, a nivell referència. Ara vostè creu que no és això
o això és una falta de respecte? No els ho direm més, però en tot cas, jo crec que és evident. I torno a
insistir, igual que al Consell Comarcal estan en coalició amb ells o la Diputació de Tarragona, vostè és
diputada precisament en coalició amb ells.  Per tant,  crec que el  respecte total  i  absolut,  i  està és la
voluntat d'este alcalde. Entenc ara que passem a les preguntes, per tant, té els dos minuts per a realitzar
la pregunta. Senyor Ologaray per què em demana la paraula?”

Sr. Ologaray:  “Gràcies, alcalde, per al·lusions, en este cas al grup comarcal, del qual també en formem
part.”

Sr. Alcalde: “Li dono la paraula per al·lusions pel grup comarcal.”

Sr. Ologaray: “Gràcies, senyor Jordan. En tot cas, explicar-li, perquè ho ha mencionat en algun altre moment
i no li vaig fer referència. Vaig entendre que podia haver estat un error o un descuit, però en este cas sí que
li recordaria que el grup de Junts per Tortosa formem part d'un grup comarcal, que és la suma de tres
partits independents, en este cas Junts per Tortosa, Junts per Catalunya i Enlairem Deltebre. No és el que
passa amb el conseller que ens acompanya en este plenari, que s'ha integrat a un grup comarcal, en este
cas, diferent del partit al qual representa. Per tant, en este cas, el que li demanaria és respecte i que quan
parli del grup de Junts per Tortosa no vinculi unes vinculacions que no hi ha. Simplement en este cas el
grup comarcal, li recordo, està format de tres partits independents com són Enlairem Deltebre, Junts per
Tortosa i Junts per Catalunya. Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Senyor Ologaray,  és que jo he dit això. M'he deixat Enlairem Deltebre, però en tot cas el que
he dit és que el grup, al Consell Comarcal del Baix Ebre, hi ha una coalició entre Junts per Tortosa i Junts
per Catalunya. Per tant, partit entenc independent, però el qual estan en coalició i que és la referència a
nivell espero català o estatal. Evidentment, Enlairem Deltebre no està ni a la Diputació ni al Parlament de
Catalunya. Si això ho considera una falta de respecte, jo no, però en tot cas, afegeixo, que estan Junts per
Tortosa, Enlairem Deltebre i Junts per Catalunya. Té la paraula la senyora Roigé per a fer la pregunta.”

Sra. Roigé: “Les preguntes. Començo per la primera. El passat ple, el dia 5 de febrer aprovàvem aquí al ple
una moció que instava al govern a portar aquí al ple l'aprovació inicial de la modificació del POUM per tal
de  convertir  la  totalitat  dels  terrenys del  futur  hospital  en  terrenys  d'equipament,  ja  que una part  és
residencial. I també instàvem, des del nostre grup, a portar al ple l'informe que preveu el Reglament de
Règim hidràulic que avalarà l'excepcionalitat de Tortosa pel que fa a la inundabilitat, en este cas no només
per a l'hospital, sinó també per a tota Tortosa. Això ja se'ns ha informat. Això últim se'ns ha informat en
Junta de portaveus que se'ns farà arribar, per tant, espero que siga el més ràpid possible, però respecte al
POUM ha tornat a passar un mes i no en sabem res, ni s'ha portat a comissió ni se'ns ha informat. Els vam
dir que si feien els deures podien tenir-ho tot aprovat abans de l'estiu, les dues coses, perquè en tres
mesos es pot portar a terme està modificació del planejament i evitar així que la Generalitat continués
buscant excuses per tal de poder executar està obra, perquè la sensació que tenim és està: que aniran
passant els mesos, aniran passant els mesos, ja ho veuran com n'acabarem parlant i ens trobarem que
davant la proximitat de les eleccions no s'haurà fet res. I ara ja hem trobat a faltar el compromís del govern
d'Esquerra Republicana, juntament amb el pacte amb el PSC respecte a este pressupost, perquè no hi hem
trobat el que hauríem d'haver trobat respecte al nou hospital i, per tant, el que veiem és que el que hem de
fer és que l'Ajuntament faci tots els deures i veiem que no s'han portat a terme. Per tant, la pregunta és:
quan es portarà a terme? Quan es portarà al ple l'aprovació inicial d'esta modificació del POUM?”

Sr. Alcalde: “Sí, senyora Roigé, doncs està vinculat al que li hem comentat en Junta de portaveus. És a dir,
per una banda, sap vostè que tenim este informe que es va encarregar al senyor Sebastià Jornet en relació
al fet que Tortosa pogués ser inclosa al Règim Especial amb relació a aquest Reglament hidràulic nacional.
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I allà, precisament, parla d'una sèrie de conclusions on es demana que hi haguin uns altres informes des
del punt de vista de la inundabilitat complementaris, més enllà del que hi ha en este primer informe, que
està relacionat sobretot en la morfologia i, per tant, la idea d'este govern, i complint la moció que vostè
mateixa va dir,  és  que es puga fer  està  tramitació després  conjunta  dels  nous estudis  d'inundabilitat
juntament amb els de la modificació del POUM. Però hem d'anar per fases i, per tant, primer s'ha d'aprovar
per ple aquesta petició del règim Especial, a nivell de la nostra ciutat, fent està reclamació territorial a la
CHE i  una vegada tinguem això,  paral·lelament s'iniciaran la  resta de tràmits  en funció del  que vostè
comenta.”

Sra. Roigé: “En tot cas, no té res a veure l'aprovació inicial del planejament. Es pot portar perfectament i es
pot  fer  en paral·lel.  Com ja  li  vam dir,  es  pot  fer  l'aprovació  inicial,  sotmetre-ho  a  exposició  pública  i
mentrestant també portar a terme l'aprovació d'este informe, perquè són coses que són dos expedients
diferents i que, per tant, es poden iniciar el seu procediment i, en tot cas, no té absolutament res a veure.
Per tant, li prego que porti a aprovació l'aprovació inicial de la modificació del POUM que permeti poder
continuar en estòs tràmits perquè no és indiferent el fet que hi hagi l'altre expedient. L'altre expedient el
pot fer i, evidentment, l'ha de fer, com ja vam marcar al seu moment, portant a terme la modificació del
Reglament i però que, en tot cas, el que ha de fer és aprovar també l'expedient i, per tant, no té perquè
esperar a l'altre ho pot fer directament.”

Sr. Alcalde:  “Ja li he dit que sí que té a veure perquè està relacionat en el sentit que vam acordar per
unanimitat, aquí a l'Ajuntament,  que s’externalitzaria aquesta modificació del POUM i que amb aquest
informe que, en breu, espero, com us he dit en Junta de portaveus, els donarem amb relació a la primera
fase del Règim Especial, en poguéssim fer una segona contractació per a complementar la part que toca
amb relació al tema hidràulic que se mos està requerint, i que el mateix informe incorpora, i  que a la
vegada també incorporarem tot el tema de la modificació del POUM. És una qüestió molt tècnica, però que
va en la línia del que vostè diu. I en tot cas, també recordar-li que pel que fa a la modificació del POUM hi
ha un expedient ja incoat per part del seu govern, crec que de l'any 2022, i que també vam veure que més
enllà de la incoació, no hi ha res fet al respecte. Però en tot cas, insisteixo, ho farem, però fase per fase i,
sobretot, hem d'acabar durant està primera fase el tema del Règim especial. Té la paraula.”

Sra. Roigé:  “Moltes gràcies, ja torna a posar el retrovisor. En tot cas, en aquest any el que s'ha fet, més
enllà de poder adquirir els terrenys, ha estat també fer la modificació del Reglament. Per tant, sí que s'ha
fet està feina al llarg d'este temps des que es va incoar l'expedient, però li torno a dir, fa nou mesos quasi
que és vostè alcalde i en nou mesos havia de portar està modificació a aprovar, i ningú va aprovar aquí
externalitzar res. En tot cas, jo vaig manifestar, i així constarà a l'acta, i li vaig dir al regidor de la CUP, i ell
va dir que així ho acceptava i que constaria, i  a més ens ho està afirmant així,  que externalitzar o fer
directament amb serveis propis, i per tant així constarà, que es pogués portar a terme aquest informe i
també la modificació, en este cas, del POUM. Per tant, que es portés a terme, perquè és una modificació
senzillíssima que es pot portar a terme per part dels mateixos serveis tècnics. Ja vaig dir al seu moment
que la modificació de Kronospan, era més complexa, ens va costar tres mesos, menys de tres mesos,
poder-la portar a aprovació definitiva. I  ara el que li  estem dient és que són dos expedients diferents,
senyor Jordan, no és el mateix expedient. Són dos expedients diferents que es poden portar per separat.
De fet, s'han de portar per separat i, per tant, el que li demano és que ho porte i que no em busque més
excuses ni em digui coses que no són, perquè, en este cas, i d'urbanisme, doncs diguem que conec el
tema.”

Sr. Alcalde: “Si, li torno a dir, senyora Roigé, que per a fer la modificació del POUM és necessari que, en
primer lloc, estiguéssim al Règim especial. És necessari també que se mos done la idoneïtat dels terrenys
que, a hores d'ara, no es pot, no la tenim assegurada, no? Està qüestió, en la qual tots estem treballant i
en està línia en breu se'ls donarà este informe tal com els he explicat en Junta de portaveus, i després es
procedirà a demanar la informació complementària si així es creu oportú i, per tant, també es portarà a
aprovació la modificació inicial del POUM, que al final, si  no tenim els passos previs, quedaria en res,
perquè  és  absolutament  necessari  al  respecte.  Té  una  altra  pregunta?  Per  tant,  iniciem  una  segona
pregunta, en este cas, té la paraula.”

Sra. Roigé:  “Respecte a això anterior, també ja li avanço que no és necessari portar a terme l'aprovació
d'este informe per fer l'aprovació inicial, li entraré per escrit també que em respongui això, perquè vostè a
cada pregunta va dient coses que no són certes i aquí queda, i això al final hem de ser rigorosos i no és
cert i, per tant, com no és cert, n'estic absolutament segura que no és cert el que està dient, i vostè és la
manera que té ‘d’així passem a la pregunta següent, dient que no, s'ho inventa si cal. Doncs en tot cas, el
que vull  és  que sigui  rigorós  i,  per  tant,  al  final  m'haurà  de dir  per  escrit  com ens  ho dirà  el  tècnic
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corresponent. Passem a l'altra pregunta, relativa també als terrenys del nou hospital. Vostè, senyor Jordan,
i també la senyora Lleixà, han dit públicament que falten el 25 % dels terrenys del Pla parcial. Ho van dir
aquí al ple i ho van dir després també a la reunió que hi va haver de la Taula del nou hospital. I això no és
cert, i estan mentint o no s'han mirat l'expedient. Els insto que mirin bé la documentació, que no enganyen,
la parcel·la que no és de l'Ajuntament i dintre de tot l'àmbit del Pla parcial, representa el 2 % del total, no el
25,  com van dir  vostès dos.  De 73.000 metres quadrats,  només hi  ha 1.475 metres que no són de
l'Ajuntament en estòs moments, que fàcilment es poden reubicar dintre del Pla parcial i que, a més a més,
per part nostra teníem previst portar a terme una permuta i reubicar estòs 1.400 metres a una altra part
del Pla parcial que no afectaria els terrenys del nou hospital i no suposaria cap cost per a l'Ajuntament.
Però en tot cas, si ho volen adquirir, també és un altre de les possibilitats que tenen. La meva pregunta és
primer, el prec que siguen rigorosos i que no diguin coses que no són certes, és un 2%, no un 25, i per tant
només són 1.475 metres els que no són de l'Ajuntament, de 73.000. I preguntar-los si han fet les gestions
per tal de poder portar a terme està permuta o poder portar a terme l'adquisició d'estos terrenys. Perquè
sinó, reitero el que he dit abans, aniran passant els mesos, arribaran les eleccions al Parlament. Vostè va
dir que abans del 2024 començarien les obres. Estem el març del 2024 i d'obra no n’ha començat cap,
perquè és evident que el que va dir era un brindis al sol, absolutament al seu moment, quan era diputat.
Però, és clar, ara ens trobem amb aquesta situació que s'han de finalitzar i que són vostès els que estan
governant.”

Sr. Alcalde: “Sí, senyora Roigé, la veritat és que és molt lamentable tot això dels terrenys perquè són uns
terrenys que es van comprar i  que és evident que no eren possibles en el moment en el qual es van
comprar, com vostè va dir també moltíssimes vegades per a poder construir-hi un hospital. De fet, a hores
d'ara encara no tenim està certesa. Esperem que puga ser així i, per tant, que vostè vagi donant lliçons
sobre està qüestió quan durant molt de temps va afirmar que realment podien ser viables per a construir
un hospital, mos sobta perquè jo faria tot el contrari, i ja li dic que estem treballant perquè així siga, però
que de moment, a hores d'ara vostè sap perfectament que no ho és. Amb relació a si és el 2% o el 25%. No
sé d'on treu està informació. A la Taula sobre el consens es va preguntar… Suposo que deu saber per algun
grup polític, no diré quin, referent, però en tot cas, també vaig deixar clar que l'important no era si era el 2
o el 25%, sinó que era una part indivisa i, per tant, des dels serveis tècnics se mos ha dit que no podem fer
està donació a la Generalitat si no tenim la totalitat de tots els terrenys, independentment si és el 2 o el
25%. Al pressupost,  a vostè ja li vam comentar que hi ha estòs recursos previstos per a la compra. El
pressupost ha entrat o entra està setmana en vigència. No sé si ho sap, també. Ho dic perquè no es pot
tirar endavant cap qüestió si el pressupost no està en vigència i, per tant, a partir d'aquí actuarem. I també
en està línia, com també ja vam parlar a l'últim ple, l'objectiu és adquirir estòs terrenys per poder fer tots
els passos corresponents i, per tant, fer la donació a la Generalitat de Catalunya. I com vostè mateixa diu,
que no hi haja més excuses per part de fora perquè no es pugui iniciar qualsevol tràmit per a la construcció
d'un nou hospital al nostre territori. Té la paraula.”

Sra. Roigé: “En tot cas, reitero que eren terrenys igual que la resta de Tortosa, que es podien absolutament
defensar amb el reglament existent, però que quedaven reforçats amb la modificació que vam portar a
terme, i així s'està demostrant ara. I ho trec del mateix ple, que ho va dir la senyora Lleixà, i de la reunió
que vostè va dir públicament, i com ho va dir públicament, diverses persones, també representants de la
Plataforma, em van preguntar directament el motiu pel qual estava vostè dient que faltaven un 25% dels
terrenys quan estem parlant de 73.000 metres quadrats i, per tant, els vaig fer avinent, i per això vull dir
aquí, perquè quedi clar, perquè vostès van dient coses i aquí queden, i al final no són certes i, per tant, que
quedi clar al mateix lloc. I que consti que estem parlant de 1.470 metres. En tot cas, li prego que finalitzin
els tràmits i ho portin a terme tan aviat com es pugui, perquè aquestes gestions no només són pagar-les i,
per tant, tindre el pressupost vigent, sinó que s'han de fer prèviament tots els acords.”

Sr. Alcalde:  “Molt bé, senyora Roigé, doncs, en està línia estem, intentant fer aquests terrenys realment
siguin viables per a què realment s'hi pugui construir un hospital, que els tinguéssim en la seua totalitat, en
mans o propietat de l'Ajuntament i, per tant, poguéssim fer aquesta cessió al Govern de Catalunya i que
crec que aquí tots coincidim que no hi hagi més excuses perquè no es puguin iniciar els tràmits amb més
força amb relació a aquesta qüestió. Té una altra pregunta? Té la paraula.”

Sra. Roigé: “Moltes gràcies. Fa pocs dies la CUP publicava un vídeo que deia que havia aconseguit moltes
coses per part d'este govern i que n’aconseguiria més els pròxims mesos, a partir del que li havia promès
vostè, senyor Jordan. De tot el que diu este vídeo, n'estic segura que en parlarem molt els pròxims mesos i
anys, perquè dona molt de si, i estic convençuda que donarà molt el que es diu allà i el que s'aconseguirà
al llarg d'estos mesos. De fet, estem ja esgotant els mesos per aconseguir segons quines coses i veurem si
són realitat o no, però això el temps ho acabarà dient. Però avui em voldria referir a una de les coses que
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es fan constar en este vídeo i que han estat aconseguides, segons el partit que l'ha fet alcalde, per part de
vostè, ja que diuen que ara este govern garanteix l'accés al padró. Llavors la meua pregunta seria que ens
detalli en què consisteix este èxit que està dient la CUP? Què ha aconseguit? I què suposa que ara hi ha
una garantia d'accés al padró?”

Sr. Alcalde: “La veritat és que en este sentit no ho sé. Este vídeo de la CUP que vostè comenta no l'he vist.
El que sí que li puc dir és que amb relació a l'empadronament s'està garantint tot el que la normativa
preveu al respecte i, per tant, no hi ha més novetat que garantir tot allò que la norma diu amb relació al
padró i que suposo que vostè coneix.”

Sra. Roigé:  “Sí, gràcies. Ho conec perfectament i és evident que cal complir la llei com sempre s'ha fet,
complir la llei. És evident, però és evident també que les coses han canviat i només cal veure les dades.
Com a Ajuntament disposàvem d'uns requisits que suposaven que, i ara ens estan fent arribar que no es
compleixen, que és que ara s'estan empadronant a cases sense autorització de la propietat, sense aportar
la  documentació,  sense  comprovar  si  les  cases  tenen  sobreocupació,  si  està  la  cèdula  d'habitabilitat
vigent, fet que suposa que ens trobéssim que hi pugui haver gent que està vivint en condicions que no
compleixen la mínima habitabilitat. Això ens fa pensar que estan vetllant per les persones? Això és el que
diu  la  CUP que ha aconseguit?  M'ho podria  confirmar?  D'altra  banda,  les  dades de l'Ajuntament  ens
mostren, les dades que ens han donat vostès mateixos, que des que vostè és alcalde, els últims sis mesos
s'han triplicat els empadronaments a Tortosa, i de les 1002 noves persones empadronades el passat any,
en este cas,  menys del  10 % són procedents  de l'Estat  o  de Catalunya.  Per  tant,  això  també és una
pregunta que li voldríem fer. Per tant, mirant les xifres, és evident que alguna cosa ha canviat, perquè si es
tripliquen els empadronaments no deu ser casualitat des que vostè és alcalde. I si a més a més se'ns fa
arribar que ara no es demana cap requisit i que, per tant, és igual el nombre de persones que puguin viure
o si aquelles persones compten amb autorització del propietari, en tot cas, entenem que no és el que
pertocaria, però sí que voldríem saber quins són estòs requisits que diuen ara i que fan que avui la CUP
estigui dient que gràcies a ells i gràcies al nou govern tripartit, s'ha aconseguit alliberar el padró a nivell de
l'Ajuntament de Tortosa.”

Sr. Alcalde: “Doncs ja li dic que el que estem fent és complir la llei i la llei és molt clara. Hi ha una resolució
del  17  de  febrer  del  2020  que  diu  tot  allò  que  un  ajuntament  ha  de  fer  complir  amb  relació  a
l'empadronament i  és el  que estem fent.  En tot  cas,  no sé si  vostè, quan governava, no feia complir
aquesta llei, que és el que nosaltres sí que estem fent i,  per tant, insisteixo que estem fent el que la
normativa que la llei diu amb relació a aquesta qüestió. Durant el mandat anterior també recordo, ho dic
no per retrovisor, però sí que hi va haver algun cas de cases a on hi havia una sobreocupació i es va
detectar i així es va informar. I, per tant, en casos en què ara pugui passar això, doncs en un moment en
què es detecta dels serveis municipals, doncs també s'actuarà al respecte. Però, insisteixo, estem fent
complir la llei amb la normativa actual, que tots els ajuntaments han de complir. Té la paraula.”

Sra. Roigé:  “Gràcies. De nou torna a treure coses que no existien ni que estaven i que, en tot cas, no
anaven lligades a uns empadronaments efectuats en aquest Ajuntament, sinó a persones que no estaven
empadronades. Però en tot cas, jo li estic preguntant per ara, li estic dient que s'ha triplicat el nombre de
persones empadronades a l'Ajuntament de Tortosa des que vostè és alcalde, i això són les xifres que vostè
mateix ens ha fet arribar, que consten al padró des del mes de juny i, per tant, això vol dir que hi ha coses i
que, a més a més, la CUP està reivindicant com un èxit aconseguit pel que fa a la seua influència en el nou
govern i, per tant, simplement és això explicar-nos, perquè no és casualitat que estigui passant això.”

Sr. Alcalde:  “Li torno a dir que el que està fent este govern és fer complir la normativa amb relació als
empadronaments del que marca la llei a nivell de Catalunya i a nivell de l'Estat. Les xifres que vostè diu jo
ara no les tinc damunt de la taula. El que sí que recordo són les xifres d'empadronament de l'últim any, que
també van ser superiors als anys anteriors, però en tot cas, no sé tampoc com vincular un empadronament
amb relació a l'origen de les persones. No sé  a que ve al  compte. Si té algun tipus de discriminació, es
pensa que s'està produint en funció del seu origen, però en tot cas el que estem fent és fer complir la llei
amb relació a l'empadronament. Té alguna pregunta més? Té la paraula.”

Sra. Roigé: “Gràcies. Abans també es complia la llei. Següent pregunta. Parlem de les llars d'infants. Quan
els diem que les coses no estaven ben fetes a les llars d'infants no ho diem perquè sí, ho diem perquè hi
havia un estudi econòmic que no contemplava les places per a famílies vulnerables ni recollia la totalitat
del que havia de recollir respecte als dies de servei. Ho diem perquè se'ls havia denegat la subvenció el
mes de novembre, que havien tornat a presentar sense dir res. S'havien presentat amb la quantia que
nosaltres els vam dir al setembre, que es presentessin i que llavors no vam voler fer, cosa que es van
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negar a fer. Ara ha sortit la resolució. A la darrera convocatòria tampoc està l'Ajuntament de Tortosa entre
les subvencions atorgades. Se'ls han fet uns requeriments. Però el tema no queda aquí, perquè ara tenim
l'escrit  d'Educació  on se'ns  diu  que el  que presenten  no compleix  un conjunt  de  paràmetres,  que no
s'adeqüen a la normativa vigent. Els diu el Departament d'Educació a vostès que ni l'espai d'administració,
ni la cambra higiènica, ni les aules d’I1 i I2, ni la d’I0 compleixen, no tenen tampoc els inodors, els lavabos
que han de tenir els infants. No compleix tampoc el projecte que envien al Departament d'Educació la
normativa vigent en matèria d'habitabilitat i seguretat. No hi ha ventilació natural mínima obligatòria. Els
patis no tenen les mides mínimes, els tancaments no són adequats i a banda, pel que fa a la seguretat i
els incendis, el mateix Departament els diu que només han previst una única sortida a la planta i que això
és inadmissible i que, a més a més, no compleixen la seguretat pel que fa als incendis de les dues llars.
Tampoc compleixen la normativa vigent pel que fa a la supressió de barreres arquitectòniques, i així podria
arribar fins a 15 requeriments que els fa el Departament d'Educació. I és possible, i espero que estigui així,
que vostès ja els hagin resolt i estigui tot correcte, però ho han tornat a amagar. Ens han amagat que el
seu projecte no estava bé i  que se'ls  han fet tots estòs requeriments,  que em semblen,  sincerament,
bastant per fer avergonyir a més d'un. Però el que és més greu i ens sorprèn també és que la resolució diu
que a hores d'ara la capacitat màxima que els permet el Departament d'Educació són 64 places, com
vostès han assegurat que en serien 74, i això suposaria que el Departament fixa este nombre de places
que vostès han planificat, que els en caben 74, però no els en caben 74, d'acord amb el projecte que
vostès han enviat. I això no ho han tornat a explicar. I si és així, això suposaria perdre 200.000 euros de
subvenció perquè les places…”

Sr. Alcalde: “Hauria d’anar acabant…”

Sra. Roigé: “A la senyora Lleixà li ha donat com a 30 segons més.”

Sr. Alcalde: “I vostè hauria d’anar acabant perquè estem a precs i preguntes però acabi, acabi.”

Sra. Roigé: “Sinó li aniré fent una altra pregunta.”

Sr. Alcalde: “Faci les que vulgui, tranquil·la.”

Sra. Roigé: “Gràcies. Vam preguntar a la Comissió d'Educació, vam preguntar a la Comissió d'Urbanisme,
ens van dir que estava tot correcte. No ens van dir res del que estic dient jo avui que tenim els documents
del Departament d'Educació, i la meua pregunta és si ens pot explicar què està passant? Ens pot explicar
què passa amb la subvenció? Ens pot explicar tot este conjunt de despropòsits que el mateix Departament
els ha reiterat amb no sé quants escrits que hi ha des del passat mes de novembre.”

Sr. Alcalde: “Natros no amaguem cap tipus d'informació. Vostè està parlant de requeriments des del punt
de vista tècnic ,i evidentment, vostès precisament tenen està informació perquè són instàncies que mos
han demanat i que nosaltres hem donat està informació. Jo li demano un respecte per als arquitectes de la
casa, perquè vostè que demana respecte a totes hores, acaba de dir que algú s'hauria d'avergonyir sobre
la presentació d'estos avantprojectes o projectes de llars d'infants i, per tant, entenent que està parlant
d'un document tècnic demano respecte per a les persones que han tirat endavant estès qüestions. Li
resumiré,  primer  es  va  presentar  dos  avantprojectes  molt  inicials  i  això  durant  l'estiu.  Es  van  fer
requeriments sobre aquells avantprojectes inicials, que vostè sap perfectament que no són projectes, i
estòs requeriments que vostè ara m'ha dit, des d'un punt de vista tècnic, ja estan respostos. Ja s'ha donat,
per tant, l'acord per part del Departament d'Educació, ja s'ha modificat tota la qüestió relacionada amb les
xifres de l'alumnat i, per tant, amb relació a la subvenció que vam demanar. I, per tant, tot això que vostè
està dient aquí a hores d'ara li puc dir i li dic que ja està resolt amb tota la documentació, que s e mos va
donar per part del Departament d'Educació. Té la paraula.”

Sra. Roigé: “Gràcies. En primer lloc, els responsables sempre, sempre, sempre, són els polítics. Jo no he dit
res de cap tècnic i, per tant, el responsable d'un projecte, senyor Jordan, l'únic que ha parlat d'un tècnic és
vostè.  Els  responsables  dels  projectes,  els  responsables  de qualsevol  punt  que es  porti  aquí  són els
polítics. Sempre, i així ho han fet sempre natros. Mai he parlat d'un tècnic, ni he dit el que ha fet vostè avui
aquí, perquè és vostè el responsable i el seu regidor el responsable, no els tècnics. I si les coses estan
malament, sempre són responsables els polítics. Però en tot cas, entenc que han respost als requeriments,
que està tot correcte, que han esmenat tot el que se'ls demana. Estòs 15 requeriments que els ha fet el
Departament d'Educació, que considero que són bastant lamentables que els tinguin, i que no els hagin
vist abans, i també que s'han aconseguit 74 places i, per tant, estès 10 places també estan resoltes, i ja
són 74 i no s'han perdut els 200.000 euros que es van demanar. Perfecte. A partir d'aquí, la pregunta
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següent és: quan pensen a aprovar i licitar el projecte perquè el seu regidor a l'última comissió ens va dir
que es mantenia el cronograma i que, per tant, mantenia el cronograma que vostès havien dit i que, per
tant, el proper setembre s'iniciaria el nou curs a les llars d'infants, cosa que també esperem i compartim
que sigui així.”

Sr. Alcalde: “En primer lloc, evidentment, els responsables són els polítics. Ningú diu el contrari, però estem
parlant de requeriments tècnics i, per tant, segurament que sí que és un error, però, que els regidors hagin
de saber qüestions tan tècniques com vostè ha comentat, doncs no, no sempre és així. I en tot cas, el que
s'ha fet des del punt de vista tècnic és donar resposta a tots estòs requeriments que van en la línia de
solucionar, doncs això, qüestions tècniques, de metres quadrats, de passadissos, d'obertures, i tenint en
compte que primer hi havia un avantprojecte inicial i després un projecte ja molt més complert, i és aquí
quan es demana més informació. I amb relació al tema del moment en què es podran tirar endavant estès
llars d'infants, vostè ja ho sap, perquè també se li va comunicar, les subvencions inicials… Per cert, que
vostès van deixar passar dues convocatòries. Ho dic perquè també donen lliçons i van deixar passar dues
convocatòries.  El  que preveien era  que s'haguessin  d'obrir  el  setembre del  2024 i  el  que se  mos va
comunicar en una reunió amb el Departament d'Educació amb un munt d'ajuntaments de tot el país que
tenim subvencions sobre està qüestió i que, per tant, els terminis són molt complicats perquè fins i tot hi
ha convocatòries  que a  hores d'ara  no han sortit,  és  que es  flexibilitzar ia la  construcció  d'estès  llars
d'infants  i,  per  tant,  en  funció  d'esta  flexibilització  mos  adaptarem,  i  l'Ajuntament  de  Tortosa  tirarà
endavant el més prompte possible estès llars d'infants, que seran les primeres públiques que hi haurà a
Tortosa,  com vostè sap perfectament,  una a cada banda de riu.  En funció d'estos tempos els anirem
informant i, per tant, es realitzarà sempre d'acord també amb el Departament d'Educació de la Generalitat.
Té la paraula.”

Sra. Roigé: “Gràcies. En tot cas, no m'ha respost quan comencen a licitar l'obra ni si al setembre, com va
dir el seu regidor, es mantenia el cronograma de funcionament. I no es tracta de flexibilitzar, simplement
es tracta de que a cada convocatòria se'ls donava un termini. Com vostès a la convocatòria de novembre
se'ls ho van denegar i ara tampoc ha sortit en aquesta i ha de sortir a la següent, al final no és flexibilitzar,
simplement que se'ls donarà un nou termini com a la resta d'ajuntaments que es presentin. Però en tot
cas, no és el que van dir al seu moment. I natros no és que deixéssim passar dues convocatòries, és que
no teníem intencions de presentar-nos a aquestes convocatòries per construir noves llars. Aquest és el
tema. És a dir, nosaltres no ens volíem presentar. Parin de dir, vostè i tots els seus regidors, que nosaltres
hem deixat passar dues convocatòries perquè no teníem intencions de presentar-nos. Natros el que volíem
era poder portar a terme una nova llar d'infants amb un edifici al centre de la ciutat, i no construir-ne dues
de noves, amb el cost que suposarà per als tortosins i tortosines, i tindre-la en funcionament i no haver
hagut d'acomiadar el personal i  quedar-mos en estòs moments sense una llar que complia una funció
social. I, mentrestant, el que sí que vam fer va ser obrir dues llars que ens permeten també que els dos
pobles del municipi puguen tindre també les escoles al futur. I realment cal veure que és tot un goig veure
els xiquets i xiquetes que estan avui dia a les llars dels Reguers i de Vinallop.”

Sr. Alcalde: “Sí, senyora Roigé, ja sabem que les llars dels Reguers i Vinallop es van portar a terme amb
aquesta aportació de 10.000 euros per part de l'Ajuntament, gràcies als pressupostos de la Generalitat. Jo
recordo que vam reclamar això des del meu grup polític i que, per tant, a nivell de Catalunya, encara que li
sàpiga greu, no només als Reguers i a Vinallop, sinó a molts municipis, es va poder fer estès noves llars
d'infants. Ja ho sabem que vostès no han cregut mai en les llars d'infants noves, ni una a cada banda de
riu. Nosaltres el que no hem cregut mai és en fer prevaricació i, per tant, nosaltres, evidentment el que
farem serà estès noves llars d'infants.  Els terminis li  torno a dir  que s'han flexibilitzat per  a totes les
convocatòries i, per tant, en funció d'això les tirarem endavant. I amb relació a això de la prevaricació, li dic
ja abans que vostè m'ho contesti, jo li he dit que natros no volem fer prevaricació i que, per tant, si natros
haguéssem fet qualsevol intent de fer una nova llar d'infants, hauríem fet un concurs públic previ per al
lloguer i també un concurs públic per a la gestió de la mateixa. I entenc, i entenc, em deixa acabar?, i
entenc que això és previ a fer una presentació pública, concretament amb una entitat i, per tant, el nostre
objectiu és fer estès dues llars d'infants noves, una a cada banda de riu. Té la paraula per al·lusions.”

Sra. Roigé:  “En primer lloc, mai, i espero que porti al ple l'acta que ho digui, vostè va reclamar una llar
d'infants ni als Reguers ni a Vinallop, en primer lloc. Perquè torna a mentir. Una vegada més, vostè sempre
ho ha fet tot, i això no ha portat a cap lloc mai. I de nou… I ara el que li demano és que ens demani
disculpes i que retiri el que acaba de dir, perquè està insinuant que nosaltres anàvem a fer qualsevol
prevaricació respecte a la llar d'infants, i el que nosaltres anàvem a fer era inicialment una col·laboració
publicoprivada, però, en tot cas, dos concursos, com vam iniciar al seu moment, que era, en primer lloc,
poder fer un concurs per tal de poder disposar d'un lloguer i,  en segon lloc, poder portar a terme una
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concessió. Per tant, retire el que ha dit perquè si no, sí que nosaltres també prendrem les consideracions
que creguem pertinents.”

Sr. Alcalde:  “A veure, en primer lloc, qui sempre ho ha fet tot és vostè. No soc jo, no es molesti, vostè
sempre em diu que ho ha fet. Jo el que li he dit és que les llars d'infants dels pobles, dels municipis petits,
va ser una qüestió que es va votar al Parlament i jo estava a la Comissió d'Educació. I és una qüestió que
mos va vindre de diferents entitats del món rural i es va poder portar a terme gràcies a l'aprovació dels
pressupostos aquí i a diferents llocs de Catalunya. Si a vostè li molesta, doncs ho sento, però la realitat és
la  que  és.  I  amb  relació  al  tema  de  la  prevaricació  ja  li  he  dit,  jo  no  insinuo  que  vostès  hagin  fet
prevaricació, i que consti en acta si vostè es queda tranquil·la, que no estic dient això. El que estic dient és
que si  es  vol  fer  una col·laboració  publicoprivada,  primer  el  que s'ha de fer  és  un concurs  per  llogar
qualsevol local,  qualsevol local, no un en concret. I  es pot presentar aquella entitat que tots sabem o
qualsevol altra, i si es fa una concessió del servei, s'hi pot presentar aquella entitat o qualsevol altr a. Per
tant, jo no entenc com en este cas vostès van sortir a anunciar públicament això quan no s'havien fet estòs
concursos. Crec que tothom ho pot entendre i, per tant, això és el que li estava comentant.”

Sra. Roigé: “Segueix insistint en el mateix, perquè està continuant dient el mateix. En tot cas, estem parlant
d'una ONG, la qual ha tancat avui la seva llar d'infants perquè no ha comptat amb el suport del govern
municipal, i s'han hagut d'acomiadar les persones que hi havia allí, i no s'ha pogut donar el servei social
que s'estava prestant. Però en tot cas, el que s'havia previst fer, i així ho vam anunciar, va ser que hi hauria
la possibilitat de poder fer un lloguer per tal de poder ubicar una llar d'infants al centre de la ciutat. I sinó
busqui els documents al respecte, i a partir d'aquí també treure la concessió. És evident que Creu Roja s'hi
hagués presentat i és evident que Creu Roja s'hagués presentat a la concessió. Ells i qualssevol altres com
natros ja vam dir al seu moment, perquè la concessió la podia fer i gestionar qualsevol. Li torno a repetir,
respecte per a este grup i, per tant, retiri les insinuacions, la manera que té vostè de fer, perquè quan se li
acaben els arguments l'únic que sap fer és insultar i generar està manera de fer a nivell de l'oposició,
governe! És l'alcalde i crec que això no és propi d'una persona que és l'alcalde de Tortosa.”

Sr. Alcalde:  “Senyora Roigé, soc l'alcalde, encara que a vostè li sàpiga molt greu, tot i haver guanyat les
eleccions, doncs l'alcalde soc jo i vostè no, perquè vostè el que ha sigut és perdre l'alcaldia i, per tant,
estarà aquí uns quants anys, li ben asseguro. Però li ho torno a dir, i vostè ho acaba de dir, acaba de dir
«natros volíem fer un concurs per llogar un centre al centre de la ciutat on es podia presentar Creu Roja o
qualsevol altra entitat, i després volíem fer un concurs per a la gestió d'este centre, que podia ser el de
Creu Roja o qualsevol altre.» I jo només li dic, crec que això és evident perquè tots ho vam veure, que
vostès van, vostè, no jo, eh?, va fer una roda de premsa amb Creu Roja al costat. Per tant, si s'havia de fer
un concurs previ, no puc entendre en este cas el que vostè està dient. Vostè m'està dient que va sortir, que
va dir que volia fer una llar d'infants, però que amb Creu Roja no, però que a la vegada havia de fer uns
concursos públics. És que no ho acabo d'entendre i m'agradaria, ja que vostè està fent èmfasi, a veure si
mos  ho  pot  explicar,  perquè  si  s'han  de  fer  dos  concursos  públics  i  a  la  vegada  diu  que  inicia  una
col·laboració publicoprivada, no entenc com, en este sentit, vostè va fer està roda de premsa.”

Sra. Roigé: “En primer lloc, la col·laboració publicoprivada es fa des del moment que es treu a concessió o
que es lloga un equipament.  En este cas,  vostès ara, en estòs moments, no estan fent cap col·laboració
publicoprivada, sinó que estan fent una gestió directa. Li torno a reiterar el mateix, però sap quina és la
conclusió? La conclusió de tot plegat és que torna a parlar de quan estem nosaltres al govern. Les seues
respostes a tots els regidors que m'han precedit, totes les respostes que ha fet, totes, parlen... Ha volgut
girar la truita i s’ha posat a parlar de coses que fèiem quan estàvem governant natros. I és clar que volem
governar. Evidentment que volem governar, perquè així la ciutadania ens ha donat el suport i ens hem
quedat a 14 vots de tindre la majoria absoluta. Evidentment, sí que voldríem governar la ciutat i així ens ho
diu la ciutadania, que està veient també com estan governant vostès. Però en tot cas, senyor Jordan,
conteste el que li preguntem, i conteste a data març del 2024, març del 2024, Centrés, està aquí, estem al
2024 i vostè és l'alcalde, i és vostè a qui li correspon governar la ciutat. I a totes les preguntes, el senyor
Sorolla li ha parlat del Defensor, del pobre senyor Ricard, que al cel siga, també a tots, a tots i a tots ha
anat parlant des del senyor Ologaray fins a la senyora Rehues, parlant de l'anterior mandat de la Diputació
fins al senyor Bel, també. A tots, a tots ha acabat parlant de l'anterior mandat, i fins i tot a la senyora Ripoll
també li han tret expedients que, a més, no sabem ni quins expedients són, però es tracta de dir «vinga,
està tot malament, tot està molt malament i, per tant, això és el que hi ha.» En tot cas, li torno a fer un nou
prec i  li  diré  cada vegada que faci  falta.  Estem al  2024.  Vostè és  l'alcalde.  Conteste el  que li  estem
demanant d'ara, dels governs d'ara, perquè anar parlant de l'anterior govern se li acaba el termini, eh! Això
ja  s'ha  acabat,  eh!  Té  un  nou pressupost,  ja  no  pot  parlar  de  que està  tot  malament,  ha  apujat  els
impostos, té recursos per donar i vendre, té els recursos de l'Estat que li han aportat, els recursos d'haver

-  Pàg. 75 / 76 -           MGE / erc



apujat els impostos. Crec que el que li toca ara és governar la ciutat i parar de posar el retrovisor i parar de
fixar-se en natros, perquè de faena en té molta i no n'està fent cap…”

Sr. Alcalde:  “Miri, senyora Roigé, li demano respecte ara jo a vostè. Sí, sí, perquè a mi em pot dir el que
vulgui, pot dir que tingui visions diferents. Per cert, li he donat dos minuts més del que toca, però que no
treballem o que no tenim faena, o que no fem faena, li demano respecte. Vostè pot pensar que ho fem
malament, que vostè ho pensa des del minut zero, en aquell lamentable discurs que va fer quan va perdre
l'alcaldia aquí. I el que li demano és respecte i, per tant, critiqui que, de fet, ja ho fa, només es dedica a
criticar en estòs vuit o nou mesos tot el que cregui oportú, però de treball, de lliçons, cap ni una. I al final
no m'ha respost sobre un tema que ha tret vostè, eh? L'ha tret vostè el tema de Creu Roja. I vostè diu que
jo parlo del passat, vostè ha tret el tema de la Creu Roja, i jo li he fet una pregunta concreta. I és que si
volia fer una col·laboració publicoprivada i que a la vegada s'havien de fer dos concursos públics oberts a
tothom, doncs no entenc com va sortir en una roda de premsa, amb una entitat determinada. En tot cas, el
que li  ben asseguro  és  que este govern construirà dues llars d'infants,  una a cada banda de riu,  que
donaran servei a molts infants de la nostra ciutat, i que d'esta forma aconseguirem que Tortosa sigui millor
que el que és ara, en estòs moments, des del punt de vista educatiu, i per això treballo, per això treballem,
i per això continuarem treballant.”

*-*-*

I sense cap més assumpte per tractar,  el  senyor president aixeca la sessió a les  vint hores i  vint-i-cinc
minuts, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

El secretari accidental Vist i plau
sgMGE L’alcalde

sgJJF
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